
ارزش واقعی سهام عدالت افزایش یافت اما...
هر چند ارزش واقعی سهام عدالت متاثر از شــرایط صعودی بازار سرمایه 
نسبت به ماه قبل افزایش داشته است اما همچنان امکان فروش این سهام 
برای مشــمولان وجود ندارد و هنوز زمانی برای آغاز فروش اعلام نشــده 

است.
پس از آزادســازی سهام عدالت، مشمولان این ســهام که روش مستقیم 
را برای مدیریت ســهام خود انتخاب کرده بودند، می توانند با مراجعه به 
ســامانه www.samanese.ir ارزش واقعــی ســهام و جزئیات دارایی 
خود را مشــاهده کنند. این ارزش یکسان نیســت و تحت تاثیر نوسانات 
بازار افزایشی یا کاهشی می شــود. برای مثال، ارزش واقعی سهام عدالت 
با ارزش اولیه یک میلیون تومانی در ۲۰ اسفند سال ۱۳۹۹، ۱۸ میلیون و 
۷۸۰ هزار تومان قیمت داشت، در حالی که قیمت این سهام در ۱۶ تیرماه 
ســال ۱۴۰۰ تا ۱۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان کاهش یافته بود. سهامی 
که در روزهای نخستین آزادسازی ســهام عدالت یعنی اردیبهشت  ماه و 

خرداد ماه سال ۱۳۹۹ بیش از ۲۰ میلیون تومان قیمت داشت.
در این راستا، در یازدهم مهرماه سال گذشــته ارزش واقعی سهام عدالت 
با ارزش اولیه ۴۹۲ هــزار تومانی بیش از ۱۲ میلیــون و ۵۰۰ هزار تومان 
و در ۲۸ آبــان ماه حدود ۱۱ میلیــون و ۵۰۰ هزار تومان قیمت داشــت. 
اما روند نزولــی در بورس باعث کاهش این ارزش شــد. به طوریکه ارزش 
واقعی سهام عدالت به ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی در ۲۹ بهمن ماه سال 

گذشته، ۱۰ میلیون و ۳۵۱ هزار تومان قیمت داشت.
در نهم فروردین ماه سال جدید ارزش واقعی این سهام با ارزش اولیه ۴۹۲ 
هزار تومانی ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بود که با توجه به صعود بازار در 
روزهای گذشــته، در اواخر فروردین این رقم به حدود  ۱۲ میلیون و ۲۷۵ 
هزار تومان رســید. طبق آخرین آمار افزایش ارزش ســهام عدالت ادامه 

دارد و اکنون به ۱۲ میلیون و ۷۶۳ هزار تومان رسیده است.
البته همچنان امکان فروش این ســهام برای مشمولان وجود ندارد و این 
افراد همچنان باید منتظر تصمیم مســئولان برای تعیین تکلیف ســهام 
عدالت باشــند. بر این اســاس مجید عشــقی در آخرین اظهار نظر خود 
در مورد ســهام عدالت اعلام کرده بود که: نحوه فروش ســهام عدالت در 
ســال  ۱۳۹۹ با ایرادات جدی مواجه بود، اکنون در شورای عالی بورس و 
کارگروهی که به عنوان زیرمجموعه این شورا فعال است، در حال بررسی 
شیوه فروش سهام عدالت هســتیم تا آن را به مرحله نهایی برسانیم. طبق 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب در ابلاغیه سهام عدالت، اصل بر این است تا 

مردم از سهام عدالت خود به عنوان دارایی آینده دار نگه داری کنند.
افرادی که در ســال  ۱۳۹۹ اقدام به فروش سهام عدالت خود نکردند و آن 
را در اختیار دارند، کسب سود سالیانه خوبی کسب کردند که این سود در 
سال ۱۴۰۱ به طور حتم بیشتر خواهد شد و این منافع به صورت بلندمدت 
در اختیار مردم قرار می گیرد. فراهم شــدن بســترهای لازم برای فروش 
یک باره سهام عدالت توســط ســهامداران، ضمن ایجاد زیان مشمولان 
سهام عدالت، سبب ایجاد هیجان شــدید در کلیت بازار سرمایه می شود؛ 
بنابراین تصمیم بر این اســت تا روشــی درنظر گرفته شود که مردم آن را 

به عنوان دارایی نزد خود نگه دارند و آن را به فروش نرسانند.

سهام عدالت عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی اعلام کرد

ابعاد تازه از تـزریق ۱۲ هزار میلیاردی
خریــدار   عضو هیــات عامــل صندوق 
توســعه ملی با اعلام اینکه این صندوق در 
ازای ســود از پیش تعیین شــده نسبت به 
ســرمایه گذاری ۱۲ هزار میلیاردی در بازار 
ســهام اقدام کرده و در پایان دوره پنج سال 
می تواند پول خود را برداشــت کند، گفت: 
صندوق با مجــوزی که اخیرا صادر شــده، 
در حال آماده ســازی جهت ورود مستقیم 
و گســترده بــرای ســرمایه گذاری جدید 
در بازار ســرمایه اســت که از قراردادهای 
قبلــی متفــاوت خواهــد بود.علیرضــا 
میرمحمدصادقی-عضــو هیــأت  عامل و 
معاون بانکــی و اعتباری صندوق توســعه 
ملی- ، جزئیاتی از جریان ســرمایه گذاری 
۱۲ هــزار میلیــارد تومانــی در صنــدوق 
تثبیــت بــازار ســرمایه و جریــان مجوز 
ســرمایه گذاری های جدید در بــورس را 
تشریح کرد.این مقام مســئول در صندوق 
توسعه ملی با اشــاره به این که مصوبه ورود 
به این سرمایه گذاری، در راستای حمایت از 
بازار سرمایه بوده است، توضیح داد: با توجه 
به تلاطمی که در مقطعی در بازار ســرمایه 
ایجاد و بحث سرمایه گذاری یک درصدی از 
منابع صندوق توسعه ملی پیش آمد، طبق 
محاســبات صورت گرفته بر مبنای منابع 
ورودی به صندوق، مقرر شــد معادل ریالی  
۵۱۰ میلیــون دلار به صــورت تدریجی در 
بازار سهام سرمایه گذاری شود که این مبلغ 
 )ETS( به نرخ سامانه معاملات الکترونیک

حدود ۱۲ هزار میلیارد تومان است.

بانک مرکزی بدون هماهنگی به بورس 
پول داد

وی با اشــاره به این کــه  در آذرماه ۱۳۹۹ 
اولین پرداخت بــه مبلــغ ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان انجام شــد، گفــت: امــا در ادامه به 
دلیل برخی مســائل از جمله اســتنباط از 
مصوبه و مشــخص نبودن محل منابع قابل 
پرداخــت، واریز متوقف شــد. درنهایت در 

اردیبهشت ماه سال گذشته با مصوبه هیات 
امنای صندوق توســعه ملی، میــزان نرخ 
سود و مبلغ مشخص شد، بانک مرکزی نیز 
حدود ۱۰۰۰ میلیــارد تومان از محل منابع 
صندوق توســعه ملی را به صندوق تثبیت 
بازار تزریق کرد که چون بدون هماهنگی با 
صندوق توسعه ملی بود، برای این پرداخت، 

قراردادی بین طرفی منعقد نشد.

قرارداد امضا نکردند ولی پول دادیم
میرمحمد صادقی با بیــان اینکه در دی ماه 
سال گذشته در مورد اینکه میزان پرداخت 
ماهانه و اینکه از محل بازگشــت تسهیلات 
پرداختــی و طلب صندوق توســعه ملی از 
سازمان امور مالیاتی باشد، توافق شد، گفت: 
با اینکه قرارداد قبلی هنوز از سوی صندوق 
تثبیت بازار امضا نشده بود، صندوق توسعه 
ملی برای نشــان دادن پایبندی به تعهدات 
خود، پرداخــت ۶۵۰ میلیارد تومانی در ۲۶ 

دی مــاه انجام داد ولی با توجــه به اختلاف 
نظرهایــی که وجود داشــت، رونــد واریز 
اقساط، مدتی متوقف شد تا اینکه اخیرا طی 
مذاکرات صورت گرفته، مسایل حل و فصل 

و پرداخت از سر گرفته شد.

احتمال پرداخت دو قسط دیگر
 تا پایان اردیبهشت

وی با اشــاره بــه پرداخت دو قســط  ۶۵۰ 
میلیارد تومانی به صــورت یکجا به صندوق 
تثبیت بازار کــه در اوایل اردیبهشــت ماه 
انجام شــد، افــزود: بر این اســاس ۱۳۰۰ 
میلیــارد تومان بــه صندوق تثبیــت بازار 
پرداخــت شــد کــه امیدواریم تــا پایان 
اردیبهشت ماه دو قسط دیگر پرداخت شود.

پرداخت ۸۰۰۰ میلیارد دیگر؛ احتمالا 
تا یک سال آینده

بــه گفته این عضــو هیات عامــل صندوق 

توســعه ملی تاکنون ۴۰۰۰ میلیارد تومان 
از رقم پیش بینی شــده ۱۲ هزار میلیاردی 
از سمت صندوق توســعه ملی به بازار سهام 
تزریق شده اســت و ۸۰۰۰ میلیارد تومان 
دیگر نیز بــه صورت اقســاط ۶۵۰ میلیارد 
تومانی پرداخت خواهد شــد که احتمالا تا 

یکسال آینده تکمیل می شود.

منفعت این سرمایه گذاری چیست؟
وی در رابطــه با اینکه ایــن تزریق پول چه 
منفعتی بــرای صندوق توســعه ملی دارد 
و ســرانجام این ۱۲ هزار میلیارد تومان چه 
خواهد شد، یادآور شد: این مبلغ به صورت 
قرارداد پنج ســاله و در چند قرارداد پیش 
بینی شده اســت که قابلیت تمدید دارد؛ به 
طوری که هر ۶۵۰ میلیارد تومان قراردادی 
جداگانــه دارد و از زمان انعقاد، پنج ســال 
بعد سررســید خواهــد شــد. در ازای این 
ســرمایه گذاری نیز ســود ثابت شده ای در 

اختیار صندوق توســعه ملی قرار می گیرد 
و ما می توانیم در پایان دوره، ســرمایه اولیه 
را برداشــت کنیم.معاون بانکی و اعتباری 
صندوق توســعه ملی  در رابطه بــا میزان 
ســودی که این صندوق  از سرمایه گذاری 
۱۲ هزار میلیاردی در صندوق تثبیت بازار، 

دریافت خواهد کرد پاسخی ارائه نکرد.

سود تثبیت نشده از شروط 
سرمایه گذاری است

میرمحمــد صادقــی همچنیــن بــا بیان 
این کــه صنــدوق توســعه ملی مایــل به 
سرمایه گذاری در بازار ســهام البته به شرط 
سود تثبیت نشده، اســت گفت که صندوق 
مایل اســت به صورت مشــارکت با صندوق 
تثبیت بــازار و یا مســتقل، در بازار ســهام 
ســرمایه گذاری و  با ســازو کار مشــخص 
عملیات گسترده ای در این بازار داشته  باشد.

عملیات مستقیم در راه  بازار
وی در این رابطه به مصوبه ســال گذشــته 
هیات امنای صندوق توســعه ملی اشاره و 
توضیح داد: بر این اساس می توانیم به جای 
ســپرده گذاری در صندوق تثبیت بازار، از 
این طریق، سرمایه گذاری مستقیم داشته 
باشــیم؛ به طوری که صندوق توسعه ملی 
صرفا پول را در اختیار صندوق تثبیت بازار 
قرار ندهــد بلکه در کنار آن عملیات شــبه 
کارگزاری و یــا خرید و فروش ســهام را با 
نظارت خود داشته باشد. در این حالت سود 
از قبل تعیین نمی شــود و صندوق توسعه 
ملی  ریسک نوسان قیمت سهام را پذیرفته 
و خود جهت حمایت از بازار سرمایه وارد می 
شود.این مقام مســئول در صندوق توسعه 
ملی یادآور شد که سازوکار لازم جهت ورود 
صندوق توســعه ملی برای سرمایه گذاری  
در بازار ســهام در حال تدوین است ولی تا 
نهایی شــدن آن، به روند سپرده گذاری نزد 

صندوق تثبیت بازار سهام ادامه خواهد داد.

وزیر جهاد کشاورزی  خبر داد
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خانه  هنر   میرا

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

 با هماهنگی دولت و مجلس
 در اصلاح یارانه ها، مشکلـی 

برای مردم ایجاد نمی شود

رهبرمعظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور سوریه و هیئت همراه:

 سـوریه دریک 
وز شد جنگ بین المللی پیر

نرخ سود ۵ درصد بیشتر شد

وام ودیعه مسکن ۱۰ میلیون 
تومان آب رفت!
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وزیـر اقتصاد:

 دولت در بودجه ۱۴۰۱ مکلف 
به ساماندهی ارز ترجیحی شد
جزییات طرح هوشمندسازی نظام تامین نان

وزیر نفت تاکید کرد

وابط اقتصادی و سیاسی  گسترش ر
با کشورهای آمریکای لاتین

جواد اوجی، وزیر نفت بــا بیان اینکه رویکرد دولت 
ســیزدهم گســترش روابط اقتصادی و سیاسی 
با کشــورهای آمریکای لاتین به ویــژه نیکاراگوئه 
است، تأکید کرد: هیچ گونه محدودیتی برای ایران 
و نیکاراگوئه در زمینه توســعه روابــط اقتصادی 

وجود ندارد.

عضو هیئت نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران می گوید 
برای اصــلاح در سیاســت های یارانه ای، ابتــدا باید 
حمایت های جدید برای مردم تعریف شــده و ســپس 

اقدامات اصلاحی در دستور کار قرار بگیرد.
عباس آرگون  اظهار کــرد: در این تردیدی وجود ندارد 
که نظام پرداخت یارانه ها در ایران با مشــکلات جدی 
مواجه است و در بسیاری از حوزه ها عدالت به طور کامل 

رعایت نمی شــود، از این رو تغییر در نحوه حمایت های 
دولتی بیشترین اهمیت را دارد.

وی با اشــاره به برخی مشــکلات مدیریت یارانه های 
دولتی به شــکل فعلی، بیان کــرد: اینکــه در برخی 
حمایت ها، بیش از آنکه اقشــار هدف مورد توجه قرار 
بگیرنــد، طبقاتی که ثروت بیشــتری دارنــد از یارانه 
استفاده می کنند، نشــان می دهد که برای رسیدن به 

عدالت باید تغییراتی را در این سیاست ها اعمال کرد.
به گفته آرگون، با توجه به نرخ بــالای تورم در اقتصاد 
ایــران، یارانه نقدی که از ســال های پیــش پرداخت 
می شده، تاثیرگذاری خود را از دست داده و این نگرانی 
وجود دارد که در حمایت های جدید نیز با توجه به تورم 

باید به کاهش ارزش واقعی یارانه توجه کرد.
وی با بیان اینکه بخش خصوصــی بارها اعلام کرده که 

ارز باید به سمت تک نرخی شدن حرکت کند، تصریح 
کرد: با توجه به فشــارهایی که بر روی اقشــار مختلف 
مردم وارد شــده، در این تردیدی نیست که پیش از هر 
گونه اصلاح در این سیاســت ها و تغییر در نحوه توزیع 
یارانه ها، باید پرداختی جدید برای مــردم تعریف و به 
آنها پرداخت شــود و پس از برطرف کردن نگرانی های 

جامعه، گام های جدید در این زمینه برداشته شود.

تغییر در پرداخت یارانه ها چطور ممکن است؟
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رهبرمعظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور سوریه و هیئت همراه:
وز شد سوریه دریک جنگ بین المللی پیر

رهبر انقلاب فرمودند: سوریه امروز،سوریه قبل از جنگ نیست، اگرچه 
آن زمان خرابی ها نبود اما احترام و اعتبار ســوریه اکنون بسیار بیشتر 

از گذشته است و همه به این کشور به عنوان یک قدرت نگاه می کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار آقای 
بشار اسد رئیس جمهور ســوریه و هیئت همراه، مقاومت و ایستادگی 
ملت و نظام ســوریه و پیروزی در یک جنگ بین المللی را زمینه ســاز 
افزایش اعتبار و سرافرازی ســوریه دانســتند و تأکید کردند: با توجه 
به روحیه و نشــاط و اراده بالا در شــخص رئیس جمهور و دولت ایران 
برای گســترش همکاری ها با ســوریه، باید تلاش کرد روابط دو کشور 
بیش از گذشــته ارتقاء یابد.رهبر انقلاب با اشاره به موفقیت های بزرگ 
سوریه در میادین سیاسی و نظامی گفتند: ســوریه امروز، سوریه قبل 
از جنگ نیســت، اگرچه آن زمــان خرابی ها نبود اما احتــرام و اعتبار 
سوریه اکنون بسیار بیشتر از گذشته است و همه به این کشور به عنوان 
یک قدرت نــگاه می کنند.حضرت آیت الله خامنه ای بــا تأکید بر اینکه 
امروز رئیس جمهور و ملت سوریه نزد ملتهای منطقه سرافراز هستند، 
افزودند: برخی از سران کشــورهای همسایه ما و شــما، با سران رژیم 
صهیونیستی نشست و برخاســت دارند و با یکدیگر قهوه می نوشند اما 
مردم همین کشــورها در روز قدس خیابانها را از جمعیت و شــعار ضد 

صهیونیستی پر می کنند و این واقعیت امروز منطقه است.
ایشــان عوامل متعددی را در مقاومــت و پیروزی ســوریه در جنگ 
بین المللی تأثیرگذار دانستند و خطاب به آقای اسد خاطرنشان کردند: 
یکی از مهمترین این عوامل، روحیه بالای شــخص جنابعالی اســت و 
ان شــاءالله با همین روحیه بتوانید ویرانی های جنگ را نیز بازســازی 

کنید زیرا کارهای بزرگی پیش روی شما قرار دارد.
رهبر انقلاب همچنین با گرامی داشــت یاد و خاطره شــهید ســردار 
سلیمانی، گفتند: آن شــهید بزرگوار تعصّب خاصی به سوریه داشت و 
به معنی واقعی کلمه فداکاری می کرد و رفتار او در ســوریه با رفتارش 
در دفاع مقدس هشت ساله ایران تفاوتی نداشت.ایشان افزودند: شهید 
سلیمانی و دیگر برجستگان سپاه از جمله شهید همدانی، واقعاً با جان 
و دل تلاش می کردند و به موضوع ســوریه همچون یک وظیفه و واجب 
مقدس می نگریســتند.حضرت آیت الله خامنه ای تأکیــد کردند: این 
پیوند و ارتباط برای هر دو کشور حیاتی اســت و نباید بگذاریم ضعیف 
شــود بلکه باید آن را هر چه ممکن اســت تقویت کنیم.ایشان با اشاره 
به اظهار دوستی و محبت برخی کشــورهایی که در سالهای گذشته در 
جبهه مقابل سوریه قرار داشــتند، افزودند: باید از تجربه های گذشته، 
خط آینده را روشــن کرد.رهبر انقلاب، روحیه و نشــاط رئیس جمهور 
سوریه را زمینه ساز انجام کارهای بزرگ برشــمردند و گفتند: شخص 
رئیس جمهور و دولت جمهوری اسلامی ایران نیز واقعاً با نشاط و دارای 
روحیه و اراده بالایی هســتند و به موضوع سوریه اهتمام و انگیزه جدی 
دارند که باید از ایــن فرصت برای ارتقاء بیش از پیش روابط دو کشــور 
اســتفاده کرد.در این دیدار که حجت الاسلام رئیسی رئیس جمهور نیز 
حضور داشت، آقای بشــار اسد با تشــکر از مواضع و حمایت های ملت 
و دولت ایران و همچنین با گرامی داشــت یاد شــهید سلیمانی، گفت: 
ایســتادگی و مواضع پایدار ایران در ۴ دهه گذشته در مسائل منطقه و 
بویژه موضوع فلسطین، به همه مردم منطقه نشان داد که راه ایران، راه 

درست و اصولی است.
رئیس جمهور ســوریه خاطرنشــان کرد: خرابی های جنگ را می توان 
بازسازی کرد اما اگر مبانی و اصول از بین بروند، قابل بازسازی نیستند 
و ایســتادگی ملت ایران بر مبانی و اصول امام خمینی)ره( که با همت 
جنابعالی نیز ادامه یافت، زمینه ســاز پیروزی هــای بزرگ ملت ایران و 
مردم منطقه بویژه مردم فلســطین شد.آقای بشار اســد افزود: برخی 
تصور می کنند حمایت ایــران از جبهه مقاومت، حمایت تســلیحاتی 
است در حالی که مهمترین حمایت و کمک جمهوری اسلامی، دمیدن 
روحیه مقاومت و استمرار آن است.رئیس جمهور سوریه در پایان تأکید 
کرد: آنچه باعث شــد رژیم صهیونیســتی نتواند بر منطقه حاکم شود، 

روابط راهبردی ایران و سوریه است که باید با قدرت ادامه یابد.

مصائب حذف یارانه نان
علی مروی مزیت اصلی یارانه نان این است که اصابتش به فقرا خیلی 

بیشتر از ثروتمندان است چون مصرف فقرا بیشتر است.
یارانه نان چند ایراد مهم دارد که سیاســتمدار عاقل باید آن را در اسرع 
وقت حذف کند و به فقرا کمک های جبرانی جایگزین ارائه دهد. اما چه 

ایراداتی در اعطای یارانه به آرد و نان وجود دارد:
ایراد اول: یارانه به آرد پرداخت می شــود؛ واقعیت آن اســت که بخش 
زیادی از آرد یارانه ای به نان تبدیل نمی شود. درصد قابل توجهی از این 
آرد در بازار سیاه به قیمت آزاد فروخته شده و یا به خارج از کشور قاچاق 
می شــود. افزایش قیمت جهانی آرد )به دلیل جنگ روسیه و اوکراین( 
باعث تشــدید اختلاف قیمت آرد داخلی و خارجــی  و متعاقبا افزایش 
ســودآوری قاچاق این محصول شــده است. مســاله ای که در صورت 

استمرار می تواندکشور را با کمبود و چه بسا قحطی نان مواجه کند.
ایراد دوم: اختلال در قیمت نســبی نان؛ نان یارانه ای باعث شــده که 
قیمت نســبی این محصول در بازار به شــدت پایین باشــد. مساله ای 
که علاوه بر افزایش شــدید مصرف نان، منجر به بــروز فجایعی مانند 
اســتفاده گســترده از نان به عنوان خوراک دام )به دلیل ارزان تر بودن 
نان در مقایسه با علوفه دام( شده است.ایراد سوم: خرید تضمینی گندم؛  
بدیهی اســت که ســرکوب قیمت آرد باعث کاهش انگیزه کشاورزان 
برای کشت گندم می شــود. دولت ها به منظور حل این مساله به سراغ 
سیاســت خرید تضمینی گندم رفته اند. سیاســتی که در عمل باعث 
افزایش ناخالصی گندم فروخته شــده به دولت )حــدود ۱۵ درصد( و 
هزینه تمام شده آرد یارانه ای شده است. کاهش کیفیت آرد یارانه ای )با 
توجه به کاهش انگیزه کشاورزان برای فروش گندم باکیفیت به قیمت 
تضمینی( و همچنین تشدید کسری بودجه ساختاری و تورم، از دیگر 

پیامدهای سیاست خرید تضمینی گندم در کشور است.
ایراد چهارم: تخصیص ارز ترجیحی برای واردات گندم؛ بخشــی از نیاز 
کشــور به گندم از طریق واردات تامین می شود. دولت به منظور تامین 
آرد به صورت یارانه ای، ناگزیر از پرداخت ارز ترجیحی برای واردات این 
محصول اســت. مســاله ای که به مانند ایراد قبل باعث تشدید کسری 

بودجه ساختاری و تورم در کشور شده است.
چه باید کرد؟ بهترین سیاســت برای عبور از این شــرایط، واقی سازی 
قیمت آرد و نان، حذف خرید تضمینی گنــدم و همزمان اعطای یارانه 
نقدی به فقرا است. اقدامی که علاوه بر رفع اختلال در قیمت نسبی آرد 
و نان، دست فقرا را در انتخاب اقلام مصرفی خود باز گذاشته و از تحمیل 
مصرف زیاد نان به آن ها جلوگیری می کند. اجرای موثر این سیاســت 
مستلزم ارتقای ســازوکار شناسایی فقرا در کشــور است. مساله ای که 
با استفاده از داده های نظام بانکی امکان پذیر است. با این حال، با توجه 
به آنکه رئیس دولت ســیزدهم و اعضای کابینه بارها از تعهد خود مبنی 
بر عدم افزایش قیمت ها ســخن گفته اند، اجرای این سیاســت را باید 
منتفی دانست!گزینه بعدی، طرح وزارت اقتصاد مبنی بر واقعی سازی 
قیمت آرد و اعطای یارانه نان به مصرف کننده اســت. طرحی که اگرچه 
باعث حل مشکل قاچاق آرد یارانه ای و نشتی آن در طول زنجیره تامین 
می شود اما کماکان در رفع اختلال در قیمت نسبی نان ناتوان است. یک 
پیشنهاد اصلاحی برای طرح وزارت اقتصاد، اعطای سهمیه نان رایگان 
به فقرا و آزادســازی قیمت نان اســت. اقدامی که اجــرای آن به مانند 

پیشنهاد قبل، مستلزم اصلاح سازوکار شناسایی فقرا در کشور است.

رهبری

یادداشت

خریدار   رئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفت: ارز ترجیحی باید هدفمند شود، همه 

در این باره اجماع دارند.
 محمدباقر قالیباف رییس مجلس شــورای 
اســلامی گفت: امروز یکی از مباحث مهم 
و نکته مهمــی که مورد توجــه نمایندگان 
محترم است و بر حســب تکلیف نمایندگی 
خود وظیفه دارم، به آن بپــردازم، موضوع 
گرانی ها و مشــخصاً گرانــی آرد صنعتی و 
ماکارونی اســت. مســئله اصلی که باعث 
نگرانی بیشــتر مردم شــده، این است که 
گرانی های اخیر شــروع گرانی های کالای 
اساسی باشد که معیشــت مردم با آن گره 

خورده است.
رییس مجلس شــورای اســلامی، با بیان 
اینکه نگرانی های مــردم به این بر می گردد 
که اگر قرار اســت ارز ترجیحــی  کالاهای 
اساسی هدفمند شود، گرانی های شدیدی 
در دیگر کالاها که مرتبط با آن اســت ایجاد 
خواهد شــد. چرا که در موضوع ماکارونی و 
آرد صنعتی به گونه ای عمل شــد که باعث  

نگرانی بیشتر مردم شده است.
وی با اشــاره به برنامه مجلــس برای حفظ 
قدرت خرید مــردم و اینکه بــا اجرای آن 
توسط دولت، سبب آرامش خیال مردم در 
زندگی معیشــتی مردم خواهد شد، افزود: 
در گرانی های اخیر موضوع افزایش قیمت 
ماکارونــی به دلیــل بی توجهی بــه قانون 
مجلس باعث شــد که این فضا ایجاد شود و 
مردم را به شدت ناراحت کند. البته به مردم 
عزیز حق می دهم که نسبت به آینده نگران 
باشــند. ولی با توجه به پیگیری های انجام 
شــده و جلساتی که برقرار شــد، مخصوصاً 
در شــورای هماهنگی اقتصادی، مقرر شد 
قانون مجلــس به طور کامل اجرایی شــود 
تا انشــاالله یک آرامش معیشتی برای مردم 

ایجاد شود.
قالیبــاف تاکید کــرد: فرامــوش نکنیم با 
تصمیمات خلق الساعه تعیین ارز ۴۲۰۰ در 
دولت گذشــته، چه ضربه بسیار سهمگینی 
به اقتصاد کشور وارد شــد و کسانی که این 
ضربه را به اقتصاد کشور زدند،  باید پاسخگو 
باشند. این ارز ترجیحی سبب حیف و میل 
۱۰ ها میلیارد دلار ســرمایه کشــور شده 

اســت و علاوه بر ایــن ارز ترجیحی به هیچ 
وجه نتوانسته اســت باعث کنترل گرانی ها 

هم شود.
وی تاکید کرد: کارشناســان اقتصادی هم 
این مسئله را تأیید می کنند که ارز ترجیحی 
باید هدفمند شــود بنابراین درباره اصلاح 
اصل هدفمندکــردن یارانــه ارز ترجیحی 
همه اجماع دارنــد. اما دربــاره نحوه آن ما 

حرف های جدی داریم.

برای حفظ قدرت خرید مردم باید 
ناترازی ها را بر طرف کنیم

رئیس مجلس شورای اســلامی یادآور شد: 
سیاســت مجلس افزایــش دریافتی مردم 
که باعث تورم بیشــتر می شود نیست، بلکه 
سیاست مجلس بر حفظ قدرت خرید مردم 
اســت. طبیعی اســت درمان اصلی و ریشه 
حفظ قدرت خرید مردم، فقط کنترل تورم 
اســت. چرا که تا تورم را کنترل نکنیم، نمی 
توانیم قدرت خرید مــردم را حفظ کنیم و 
برای کنترل تورم نیز فقــط باید ناترازی ها 
را برطرف کرد.قالیباف تاکید کرد: برطرف 
کردن ناترازی ها در بودجــه، بانک ها باید با 
سیاست های درســت مالی و پولی و هم با 
اصلاح ساختار بودجه اجرا گردد. اما مساله 
اینجاست که این اصلاح ساختاری در عین 
حالی که درمان ریشه ای اســت، اما زمانبر 

است.
قالیباف تاکید کرد: نبایــد اجازه دهیم روز 
به روز توان مردم بــرای اداره عادی زندگی 
کمتر شــود.  مجلس معتقد اســت در کنار 
این نگاه ریشــه ای، باید بــرای کوتاه مدت 
برنامه حفظ قدرت خرید مردم در کالاهای 

ضروری معیشتی را اجرا کرد.
وی افــزود: هدف گــذاری در ایــن طرح 
همانطــور که مجلــس در قانــون بودجه 
۱۴۰۱ تصویب کرده اســت، ارائه کالاهای 
ضروری معیشتی به مردم به قیمت شهریور 
۱۴۰۰ اســت. در این تصمیم باید کالاهای 
ضروری معیشتی با کالابرگ الکترونیک به 
قیمت شــهریور ۱۴۰۰ به مردم داده شود. 
برای اینکــه این مصوبــه را تصویب کنیم و 
تصمیم ها غیر کارشناســی نباشد، شخصا 
جلسات متعددی را با مدیران و کارشناسان 

اقتصادی و فناوری برگزار کردیم واز اجرایی 
شدن آن با جزئیات اطمینان حاصل شده و 

بعد از این قانون را تصویب کردیم.

گوشت و مرغ با قیمت دولتی عرضه 
خواهد شد

رییس مجلس شورای اســلامی با اشاره به 
توضیحاتــش در گفت و گــوی تلویزیونی 
پایان تصویب بودجه سال ۱۴۰۱ گفت: در 
آن زمان توضیح دادم کــه در این مدل که 
الان قانون مصوب مجلس شده است، برای 
چند قلم کالای ضروری معیشتی مثل مرغ، 
تخم مرغ، روغن، پنیر و امثــال آن برای هر 
نفر مقدار مشــخصی در ماه در نظر گرفته 
می شود و مردم آن کالا را تا اندازه ای در نظر 
گرفته شده به قیمت شهریور ۱۴۰۰ خرید 

می کنند. 
قالیباف ادامه داد: به طور مثال اگر برای هر 
نفر یک یا دو کیلو مرغ در ماه در نظر گرفته 
شده باشــد، مردم می توانند با همان کارت 
بانکی که دارند، به مراکــزی که قبلا خرید 
می کردند، مراجعه کرده و مثلا یک خانواده 
۵ نفری بتواند حدود ۸ کیلــو مرغ با قیمت 
۳۰ تا ۳۵ هزار تومان اســت، خرید کنند و 
ما به التفاوت قیمت عادی تــا بازار را دولت 
به حساب فروشنده پرداخت می کند. البته 
اگر فرد بخواهد بیش از این سهمیه استفاده 
کند طبیعتا هزینه آن بیشــتر اســت که به 

قیمت بازار باید پرداخت کند.
قالیباف خاطرنشــان کرد: وزیر محترم به 
این نکتــه توجه کنند کــه وقتی می گویند 
مصرف پاییــن آمده و تولیــد افزایش پیدا 
می کند و مازاد داریم به این دلیل اســت که 

قشــر محروم ما قدرت خرید گوشت و مرغ 
را ندارنــد. حتی امروز قــدرت خرید طبقه 
متوسط نیز پایین آمده و ســلامت و آینده 
جامعــه در خطر اســت. در قــدرت خرید 
می خواهیم که حداقل قــدرت خرید مواد  
پروتئینــی را به طبقات محروم و متوســط 

جامعه برگردانیم.
وی تاکید کرد: برای اجرایی شــدن این کار 
مهم، عمده همان مراکزی کــه این اقلام را 
عرضه می کنند، می توانند مثل گذشته این 
خدمت را ارائه کنند، ضمــن اینکه مردم با 
همان کارت بانکی معمولــی خود خرید را 

انجام خواهند داد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی افزود: از 
نظر مــا حفظ قــدرت خرید ســفره مردم 
در کالاهای ضــروری معیشــتی اصل اول 
اســت و مردم باید یک آرامش معیشــتی 
صددرصــدی داشــته باشــند و بعــد ما 
سیاست های مربوط به ارز ترجیحی را تغییر 
دهیم و هدفمند کنیــم. در غیر این صورت 
اتفاقی که بر ســر ماکارونی  صورت گرفت 
برای دیگر کالاها با ابعاد بسیار گسترده تری 
خواهد افتــاد. قالیبــاف تاکید کــرد: ما با 
هرگونه اقــدام دربــاره ارز ترجیحی قبل از 
اجرایی کردن کالابرگ الکترونیک مخالف 

هستیم. 
یعنی کالابــرگ الکترونیکــی باید اجرایی 
شود و این نظر رئیس دولت و رئیس جمهور 
هم هســت تا عرضه کالا به قیمت شهریور 
۱۴۰۰ باشد. این امروز موضع قطعی مجلس 

و قانون رسمی کشور است.
قالیباف ادامــه داد: مــا در مجلس مصمم 
هســتیم یک راهبــرد ضدگرانــی قوی را 
پیگیری کنیــم لذا از این پس در جلســات 
نظارتی مجلس مســاله گرانی را با اولویت 
پیگیــری خواهیم کــرد و اجرایی شــدن 
قانون مصوب مجلس را تا نهایت آن با دقت 

اجرایی خواهیم کرد.

قیمت نان و دارو افزایش نخواهد یافت
رییــس مجلس شــورای اســلامی افزود: 
همچنیــن لازم اســت تاکید کنــم که دو 
موضوع مهم ســلامت و نــان در جامعه از 
یک اهمیــت ویژه ای برخوردار اســت. نان 

قوت غالب جامعه است و موضوعش با دیگر 
کالاها متفاوت است. در موضوع  سلامت نیز 
بیماری خودش به اندازه کافی خانواده ها را 
به زحمت خواهد انداخــت. لذا این موضوع 
دارو و نــان  موضوع ویژه ای برای ما اســت 
بنابراین کل جمعیت کشــور تحت پوشش 
قرار خواهند گرفت و ثانیا در چارچوب یک 
مصرف بهینــه نباید هیــچ محدودیتی در 
میزان مصرف طبیعی آن برای مردم اعمال 

شود.
وی  با اشاره به موضوع سلامت گفت: علاوه 
بر اقداماتی کــه بطور طبیعی بــرای دارو 
بطور کلی انجام می شــود، مجلس در قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۱ برای کسانی که قریب 
به ۶ میلیون نفری که بیمه نبودند، بیش از ۶ 
هزار میلیارد تومان پیش بینی کرد یا قریب 
به ۷ هزار میلیارد تومان اعتبار گذاشته شد 
تا همه مردم تحت پوشــش سلامت بدون 

هیچ هزینه ای قرار گیرند. 
قالیباف ادامه داد: گزارش ها نشان می دهد 
که بیمه ســلامت بخش قابــل توجهی به 
صورت غیر حضوری دنبال شــده است و یا 
برای کارت سلامت کسانی که صعب العلاج 
هستند و داروهای ویژه استفاده می کنند ۵ 
هزار میلیارد تومان پیش بینی شد و کارت 
سلامت برای آنها صادر شــد تا مورد توجه 

قرار گیرند.
رییس قــوه مقننه بــا بیان اینکــه دولت و 
مجلس به بحث نان و ســلامت مردم توجه 
ویژه دارند، گفت: البته مســئول اجرا دولت 
اســت نه مجلس اما بنده بعد از بررسی های 
لازم و با توجه به تجربــه اجرایی که دارم از 
اجرایی بودن ایــن طرح کامــلا اطمینان 
دارم. گرچه مجلس در لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
اصرار داشت که رقم پیشنهادی دولت برای 
سیاســت های جبرانی کافی نیســت و به 
همین دلیل آن را حدود ۵۰ درصد افزایش 
داد اما در صورتــی که با توجه بــه افزایش 
قیمت های جهانی نیاز به اصلاح بودجه هم 
باشد، مجلس آماده اســت که در این زمینه 
با دولت همکاری کند. بــرای مجلس اصل 
اســت که قدرت خرید مردم برای کالاهای 
اساسی حفظ شــود و برای رفع هر مشکلی 

هر تصمیمی که لازم باشد را می گیریم.

خریدار   رییس جمهور با بیان اینکه دولت 
نه به دنبال حذف یارانه کالاهای اساســی، 
بلکه درصدد اصلاح نحوه و محل تخصیص 
این یارانه ها اســت، اظهار داشت: به دنبال 
این هستیم که با کمک اصناف و اتحادیه ها، 
مردم مزه شــیرین عدالــت را در پرداخت 

یارانه ها بچشند.
آیت الله ســید ابراهیم رییســی در نشست 
هم اندیشی با جمعی از اصناف و اتحادیه ها 
که تــا بامداد یکشــنبه به درازا کشــید، با 
قدردانــی از همراهی همیشــگی اصناف 
و اتحادیه ها بــا انقلاب و نظــام جمهوری 
اسلامی ایران، گفت: همواره به همه اعضای 
دولت اکیــدا توصیه کرده ام که به شــکل 
منظم و مســتمر نشســت های مشورتی با 
نخبگان عرصه های مختلف داشــته باشند 
و نشســت امشــب را نیز برای خود فرصتی 

ارزشمند می دانم.
رییس جمهور با بیــان اینکه اســتفاده از 
نظرات نخبگان عرصه های مختلف به عنوان 
صاحبان دانش، تجربه و توانایی، زمینه ساز 
تصمیم سازی و تصمیم گیری های صحیح، 
اثرگذار و مانــدگار خواهد بــود، افزود: در 
زمینه اصلاح نحوه و محــل پرداخت یارانه 
محصولات غذایی و کشاورزی از جمله نان 
شما باید طرف مشــورت قرار بگیرید، چرا 
که تجارب شما حتما می تواند در این زمینه 

برای دولت راهگشا باشد.
رییسی اظهار داشت: اســتفاده از مشورت 
اهالی فن در هــر زمینــه ای، ضریب خطا 
و اشــتباه در تصمیم گیری هــا را کاهــش 
می دهد و از آن گذشــته وقتی هر تصمیمی 
در هر صنفی، متکی به نظرات کارشناسی و 
تجربه اهالی آن صنف باشد، همکاری آنان 
در اجــرای تصمیم را نیز به همــراه خواهد 

داشت.
رییس جمهــور یکی از آثــار مهم همراهی 
اصناف مختلــف در اجــرای تصمیمات و 
سیاست ها را مشارکت آنان در تبیین و اقناع 
افکار عمومی برای اجــرای بهتر آن تصمیم 
دانست و ادامه داد: هر تصمیم و اقدامی، هر 
قدر هم که کارشناسانه باشد، اگر با همراهی 
مردم توام نشــود، موفق و کارگشا نخواهد 
بود؛ همراهــی و همکاری اهالــی اصناف 
مختلف و نیــز مردم، رمــز موفقیت اجرای 

تصمیمات و سیاست های دولت هستند.
آیت الله رییســی در ادامه سخنانش با تایید 
اظهارات یکی از ســخنرانان این نشســت 

مبنی بر تفکیک قائل شــدن بیــن گرانی و 
گران فروشــی تصریح کــرد: در تعیین مرز 
گرانی و گران فروشــی ســازمان حمایت از 
تولیدکننده و مصرف کننده مهمترین نقش 
و جایگاه را دارد و باید به دقت به وظیفه خود 
در قیمت گذاری و نظارت بر قیمت ها عمل 
کند تا نه آسیبی به تولیدکننده وارد شود و 

نه به مصرف کننده اجحافی شود.
رییس جمهور با بیان اینکه فروشــندگان 
کوچک خواربــار و مواد لبنــی بخش مهم 
و موثــری در چرخه توزیع کالا در کشــور 
هســتند، خاطرنشــان کــرد: توجــه به 
فروشــگاه های بزرگ نباید باعث غفلت از 
فروشــگاه های کوچک شــود. این بخش از 
اصناف کشــور ارتباطی تنگاتنگ و عمیق با 
مردم دارند و حمایت از آنها –و البته نظارت 
بر عملکردشان- باعث تســهیل، تسریع و 
تامین به صرفه اقلام مورد نیاز مردم خواهد 

شد.
همچنین رییس جمهور به گلایه یکی دیگر 
از ســخنرانان درباره بی توجهی دولت های 
قبل به طرح کارشناســی ارائه شــده برای 
اصلاح ساختار شــبکه توزیع شیر در کشور 
اشــاره و گفت: مســئولان مربوطــه حتما 
این موضوع را با توجه بــه نتایج مطالعات و 
بررسی های انجام شده در گذشته پیگیری 

و به سرانجام برسانند.
آیت الله رییســی در ادامه توجه به احتمال 

کسری ســرمایه در گردش تولیدکنندگان 
پس از اصلاح نظــام پرداخــت یارانه مواد 
غذایی را که از سوی یکی از سخنرانان مورد 
اشــاره قرار گرفته بود، حائز اهمیت خواند و 
افزود: برای رفع این مشکل باید تسهیلاتی 
در نظر گرفته شود که به سرعت و با سهولت 
در اختیار تولیدکننــدگان مواد غذایی قرار 
گیرد تا روند تامین نقدینگــی و تولید آنان 
را دچار وقفه نشــود.رییس جمهور با تاکید 
بر اینکه در اجرای این اصلاحات اگر اصناف، 
اتحادیه ها و مردم پای کار نباشند، به نتیجه 
مطلوب نخواهیم رســید، اظهار داشــت: 
زمینه هــای اجــرای صحیــح و دقیق این 
اصلاحات بر پایه تبیین و اقناع افکار عمومی 
و نیز اصناف استوار اســت. ضمن اینکه باید 
بررسی شــود اتخاذ کدام ســازوکار، مانع 
از فاصله گرفتن از فضــای رقابتی و حفظ و 

ارتقای کیفیت در تولید خواهد شد.
آیت الله رییســی بــا تاکید بر اینکــه نباید 
قیمتــی در بــازار خودســرانه تغییر کند، 
تصریح کرد: مردم نباید هر روز شاهد تغییر 
در قیمت ها باشــند. اگر هــم قیمتی تغییر 
می کند باید دلایل و زمینه هــای آن برای 

مردم تبیین و تشریح شود.
رییس جمهور خاطرنشــان کــرد: یکی از 
عوامل اصلی موفقیــت اصلاحات مدنظر در 
نحوه و محل تخصیص یارانــه مواد غذایی 
همراهی و نظارت دقیق اتحادیه ها و اصناف 

بر حوزه کاری خودشــان اســت. اصناف و 
اتحادیه ها کمک کنند تا با نظارت جدی بر 
بازار، جلوی سوداگری، کم فروشی، احتکار 
و گران فروشــی گرفته شــود. در انتخاب 
مسئولان اتحادیه ها و بازرسان افراد مناسب 
را انتخاب کنید که بر اســاس اصول و قانون 
عمل کرده و منافع ملــی را همواره مد نظر 
قرار دهند.آیت الله رییســی ادامه داد: اجازه 
ندهید هم صنف بودن باعث رودربایستی و 
مانع نظارت جدی و موثر بر عملکرد اصناف 
شــود. افرادی را برای این کار انتخاب کنید 
که اهــل حساب کشــی جــدی در زمینه 
اجرای قانون و تامین منافع مردم باشــند. 
مجموعه این اقدامــات باید موجب آرامش 

مردم و ثبات در بازار شود.
رییس جمهــور با اشــاره به اینکــه وجود 
نرخ های متفــاوت برای کالاهــا و خدمات 
واحد، همواره بســتر ایجاد فســاد و رانت 
بوده اســت، گفــت: مهمترین اقــدام در 
زمینه مبارزه با فســاد، رفع بسترها و اصلاح 

زمینه های ایجاد فساد است.
رییســی با تاکید بر اینکه هــدف دولت از 
اصلاح نحــوه و محل پرداخــت یارانه مواد 
غذایی اجرای عدالــت در پرداخت یارانه ها 
اســت، افزود: هدف دولت این اســت که با 
کمک اصنــاف و اتحادیه هــا، کاری کند تا 
مردم مزه شــیرین عدالــت را در پرداخت 
یارانه ها بچشــند. این موضوع باید به طور 

شفاف و دقیق برای مردم تبیین شود، دولت 
تصمیم اقتصادی محرمانه ندارد و باور داریم 
که اگر مردم در جریان جزئیات این تصمیم 
قرار گیرند، همراه دولت خواهند بود چرا که 

ما به دنبال تامین منافع مردم هستیم.
رییس جمهور اظهار داشــت: دولت هرگز 
بــه دنبال حــذف یارانه کالاهای اساســی 
نیســت، بلکه تصمیم دولت این اســت که 
محل پرداخت یارانه کالاهای اساسی جابجا 
شده و به جای پرداخت یارانه به واردکننده 
و حلقه اول تامین و توزیع کالا، به حلقه آخر 
زنجیره تامین و توزیع، یعنی مصرف کننده 

پرداخت شود.
آیت الله رییســی با تکرار دوباره این نکته که 
همواره به وزرا و کارگــزاران دولت توصیه 
کرده ام که با نخبــگان عرصه های مختلف 
نشست های منظم داشــته باشند، تصریح 
کرد: یکی از جلوه هــای مردمی بودن دولت 
همین نشســت های نخبگانــی و بهره مند 
شــدن از نظرات لایه هــای مختلف مردم 
است.پیش از سخنان رئیس جمهور وزرای 
صنعت، معدن و تجارت و جهادکشــاورزی 
در سخنانی با تشــریح ضرورت های اصلاح 
نظام پرداخــت یارانه کالاهای اساســی بر 
اهمیت همراهــی اصنــاف و اتحادیه ها در 
اجرای صحیح و دقیق ایــن تصمیم تاکید 
کردند.در این نشســت همچنیــن ۲۰ نفر 
از روســای اصنــاف و اتحادیه های مختلف 
و نیز صاحبان واحدهــای بزرگ تولید مواد 
غذایی به ارائه نظــرات و دیدگاه های خود 

پرداختند.
توجه به الزامــات اجرای دقیــق این طرح 
برای جلوگیری از آســیب به زنجیره تامین 
و توزیــع کالا، لزوم مشــورت و همفکری با 
اصناف و اتحادیه ها در اجــرای طرح، دقت 
در اجرای طرح برای پیشــگیری از کمبود 
کالا در بــازار، پرهیز از اتخــاذ تصمیمات 
غیرکارشناســی و مقطعــی، جلوگیری از 
افزایش بی رویه قیمــت کالاها، جدا نکردن 
نانوایی های ســنتی و فانتزی در اجرای این 
طرح و اجــازه دادن به شــکل گیری فضای 
رقابتی واقعی بین همــه نانوایی ها، تامین 
تسهیلات ارزان قیمت برای احتمال مواجهه 
تولیدکنندگان با کسری سرمایه در گردش 
و لزوم ســپردن فرماندهی اجرای طرح به 
وزارت جهادکشــاورزی و همراهــی کامل 
دیگر دســتگاه ها با این وزارتخانه مهمترین 

نظرات ارائه شده در این نشست بودند.



وزیر اقتصاد:

دولت در بودجه ۱۴۰۱ مکلف به ساماندهی ارز ترجیحی شد
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ونی با قیمت های جدید آغاز شد توزیع ماکار
دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران گفت: از روز گذشــته توزیع 
ماکارونی با قیمت های جدید شروع شده و بازار طی هفته جاری اشباع 
می شود.قاسمعلی حسنی در مورد وضعیت بازار ماکارونی، اظهار کرد: 
طی چند روز گذشته به دلیل تغییر قیمت، کارخانجات ماکارونی را دپو 
کرده بودند تا با قیمت های جدید عرضه کنند، از ســوی دیگر نیز فشار 
تقاضا برای خرید ماکارونی افزایش یافته بود؛ در همین راستا نیز بازار با 

کمبود ماکارونی مواجه شد.
دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران افزود: بر همین اساس با توجه 
به اعمال قیمت های جدید، از روز گذشــته عرضه ماکارونی به بازار به 
روال عادی بازگشــت و توزیع ماکارونی با قیمت های جدید شروع شده 

شده است و بازار طی هفته جاری اشباع می شود.

کمبود کالا نداریم، مشکل گرانی داریم
وی در مورد وضعیت عرضه روغن، گفــت: در بخش روغن نیز کمبودی 
در بازار نداریم و در فروشگاه های زنجیره ای روغن به اندازه کافی وجود 
دارد؛ منتهی بنکدار برای خرید روغــن از کارخانجات مجبور به خرید 
اقلام دیگری همچون رب گوجه فرنگی، تن ماهی و … است که همین 

مساله موجب شده بنکدار تمایلی به خرید روغن نداشته باشد.
حســنی در مورد بازار برنج و شــکر نیز اظهار کرد: دولت در قالب طرح 
رمضان برنج تایلندی و ۸۸۰ تن شــکر عرضه کرد؛ با توجه به اتمام ماه 
رمضان هنوز محموله جدیدی به ما نرســیده است و منتظر تصمیمات 

وزارت جهاد کشاورزی هستیم.
دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهــران گفت: در حال حاضر قیمت 
بنکداری برنج ایرانی از ۴۸ هزار تا ۸۸ هزار تومان، برنج پاکســتانی ۱۹ 
هزار تومان، برنج هندی ۲۹ تا ۳۱ هزار تومان و برنج تایلندی ۱۲ هزار و 

۵۰۰ تومان است.

رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور:
سوداگران اقتصادی، مشمول مالیات می شوند

 رییس کل ســازمان مالیاتی کشــور گفت: با تصویــب و اجرای قانون 
مالیــات بر عایدی ســرمایه، ســوداگران اقتصادی مشــمول مالیات 

می شوند.
به گزارش سازمان مالیاتی، »داود منظور« ضمن تشریح اقدامات انجام 
شده برای تصویب قانون مالیات بر عایدی ســرمایه در مجلس و دولت 
اظهار داشت: مالیات ستانی از پدیده ســوداگری، یک مطالبه عمومی 
است و با تصویب این قانون، هر کسی که کالای ســرمایه ای را با هدف 
انتفاع از افزایــش قیمت و درآمــد حاصل از آن خریــد و فروش کند، 

مشمول مالیات خواهد شد.  
وی تصریح کرد: با تصویب قانون مالیات بر عایدی سرمایه، چهار حوزه 
اساسی مسکن، طلا، ارز و خودرو مشــمول مالیات بر سوداگری خواهد 
شــد و برای اجرای اصولی این قانون، نیازمند تامین زیرســاخت  های 
اطلاعاتی لازم هســتیم تا نظام مالیاتی بداند یک کالای سرمایه ای با 
چه قیمتی خریداری و به فروش رسیده و از محل تفاوت قیمت، مالیات 

وصول شود.

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایــی در ادامه یکی از مهمترین اقدامات 
در جهت مالیات ستانی هوشمند را اجرای قانون پایانه های فروشگاهی 
و ســامانه مودیان عنوان کرد و گفت: با اجرای این قانون تحول مهمی 
در نظام مالیاتی شــکل خواهد گرفت و با افزایش شــفافیت اقتصادی، 
ســازمان امور مالیاتی قادر خواهد بود، جریان داده و اطلاعات مربوط 
به فعالیت های اقتصادی را رصد و با اشراف اطلاعاتی و وصول هوشمند 

مطالبات، از فرار مالیاتی جلوگیری کند.
وی اظهار امیدواری کرد که قانون مالیات بر عایدی سرمایه که مراحل 
رسیدگی آن در کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی به اتمام 

رسیده است، هرچه زودتر در صحن علنی مجلس به تصویب برسد.

کارشناس اقتصادی:
ارز رانتی ۴۲۰۰ تومانی باعث نابسامانی های 

اقتصادی و فساد شد
 کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث نابسامانی 
اقتصادی و فســاد شــده اســت، گفت: اصــلاح ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
بلندمدت اثرات خوبی در اقتصاد دارد که به مردم باز می گردد و داروی 

شفا بخشی برای کشورمان خواهد بود.
»حمید نجف« اظهار داشــت: اصلاح سیاســت ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
بلندمدت اثرات خوبی در اقتصــاد به دنبال خواهد داشــت و با حذف 

قیمت گذاری دستور بازار بر اساس عرضه و تقاضا پیش می رود.
وی افزود: با روند اصلاح این ارز، هرچند در کوتاه مدت شــاهد بالارفتن 
قیمت ها خواهیم بــود، اما در بلندمــدت  عرضه و تقاضــا قیمت ها را 
مشــخص می کند و باعث مدیریت تورم و افزایش قــدرت خرید مردم 

می شود.
این کارشناس اقتصادی، ادامه داد: درصورتی که قیمت های دستوری 
برداشته شــود، در نهایت اقتصاد به سمت شــکوفایی می رود، این در 

حالی است که دولت در اصلاح ارز ۴۲۰۰ تومانی باید ثابت قدم باشد.
وی با بیان اینکه ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث نابســامانی اقتصادی و فســاد 
شده است، گفت: رانت، فساد و سوءاستفاده در آن صورت گرفته است؛ 
ازاین رو در اقتصاد پایدار، یارانه ها باید تک واحدی باشــد و نگاه کنترلی 
را برداریم.نجف ابراز داشــت: تمام اقتصاددانان در سراسر دنیا معتقد 
هستند که تعیین قیمت ها به صورت دســتوری مشکلاتی را در اقتصاد 
به وجود می آورد و باعث بروز تورم و ســایر مباحث می شود؛ درحالی که 
قیمت ها باید تابع اقتصاد باشــند و این عرضه و تقاضاست که می تواند 

قیمت گذاری کند.
وی با تاکید بر اینکــه در صورت اصــلاح ارز ۴۲۰۰ تومانی، دولت باید 
سیاست های حمایتی از اقشــار کم درآمد را در دســتور کار قرار دهد، 
گفت:  در کشورمان تحریم ها و فاصله طبقاتی وجود دارد، درصورتی که 
تیم اقتصادی دولــت قصد حــذف ارز ۴۲۰۰ از کالایــی را دارد، باید 

به گونه ای باشد تا طبقات ضعیف جامعه دچار آسیب نشوند.
کارشناس اقتصادی خاطرنشــان کرد: بســیاری از افرادی که اکنون 
یارانه دریافت می کنند، مســتحق نیســتند و این امــر به خاطر نبود 
سیستم جامع اطلاعاتی از خانوارهاست. با ایجاد زیرساخت ها باید آثار 

اصلاح ارز ۴۲۰۰ تومان به افرادی در طبقات ضعیف برسد.
وی افزود: اتفاقی که به یک باره در ماجرای ماکارونی و آرد در حوزه های 
نان فانتزی و مشــتق های آن رخ داد باعث نگرانی در بین مردم شــده، 
این در حالی اســت که اگر دولت به صورت شــفاف آثار اصلاح سیاست 
ارز ۴۲۰۰ تومانی و وجود رانت و فســاد در اختصاص این ارز را به مردم 

توضیح می داد، قطعاً شاهد همراهی مردم می شدیم.

بازار

 رییس مرکز تجــارت جهانی ایران با بیــان اینکه ارز 
۴۲۰۰ تومانی به نام مردم داده شــد، اما به کام عده ای 
خاص بود، گفت: تک نرخی شــدن ارز،  می تواند مسیر 
توســعه و شــکوفایی اقتصادی را در کشــور فراهم و 

سرمایه گذاران خارجی را به کشور جذب کند.
»محمدرضا ســبزعلیپور«  اظهار داشــت: ارز ۴۲۰۰  
تومانی در دولــت قبل با هدف بهبــود وضعیت مردم، 
اوضاع اقتصادی و معیشــت مردم برنامه ریزی شــد تا 
کالاها با قیمتی ارزان تر به دست مردم برسد و به دلیل 
اعلام معاون اول رئیس جمهــوری با نام ارز جهانگیری 

نیز شناخته شد.
وی افزود: عرضه ارز ترجیحی با عنوان بهبود شــرایط 
و اوضــاع اقتصــادی مردم شــکل گرفت، امــا بعد از 
مدتی به جای دســتیابی بــه اهــداف و اختصاص آن 
به ســفره مردم، به صورت کلان در اختیار دوســتان، 
نورچشمی ها و وابســتگان دولتی قرار گرفت و به جای 
واردات کالاهای موردنیاز مردم، کالاهای لوکس را در 

اولویت قرارداد.
این فعال اقتصادی با بیــان اینکه هم زمان با تعیین ارز 
ترجیحی، قیمت دلار در بــازار آزاد به ۳۰ هزار تومان 
رســیده بود، خاطرنشــان کرد: افرادی که ارز ۴۲۰۰ 
تومانی را دریافت می کردند، کالاهای لوکس وارداتی 

خــود را به نــرخ بــازار آزاد در اختیار مردم 
می گذاشــتند و به همین دلیل ســودهای 
کلان چنــد هــزار میلیاردتومانــی نصیب 
این گروه خاص شــد که نارضایتی مردم را 

افزایش داد.
وی بــا تاکید بر اینکــه عرضه ایــن نرخ ارز 
ایراداتی بســیاری داشــت، تاکید کرد: ۱۲ 

میلیارد دلار ارز ترجیحی به این شــکل اختصاص پیدا 
کرد و به بانک مرکزی نیز بازنگشت، زیرا در دولت قبل 
پیگیری لازم صورت نگرفت و شکایتی هم در خصوص 
این قضیه مطرح نشد. مسئولان وقت بانک مرکزی در 
دولت قبل  پیگیر مطالبــات از فعالان اقتصادی واقعی 
بود، نه نورچشــمی هایی که به آنها خدمات رســانی 

می کرد.
سبزعلیپور با تاکید بر اینکه ارز ۴۲۰۰ تومانی از اهداف 
خود دور شد و نتوانســت اهداف تعیین شده را محقق 
کند، بیان کرد: در آغــاز دورنمایی خوبی برای این نرخ 
ارز وجود داشت، اما مســیر طی شده، موجب ناراحتی 
و بدبینی مردم شد، به طوری که به نام مردم، اما به کام 

عده ای خاص شد.
این فعال اقتصادی با بیان اینکــه بعد از مدتی دولت 
خواســتار کاهش تخلفات شــد، گفــت: کالاهای 

اساسی وارداتی با ارز ۴۲۰۰ تومانی گستره 
بسیاری داشــت، اما به مرور کاهش یافت تا 
هفت قلم اساســی و موردنیاز مردم رسید 
و به مســیر خــود در این بخــش ادامه داد 
تا مســئله حذف یا تغییر شــکل عرضه آن 

مطرح شد.

حذف ارز 4۲۰۰ تومانی اجتناب ناپذیر است
وی بــا بیــان اینکــه حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانــی 
اجتناب ناپذیر اســت، تاکیــد کرد: بــا ارز تک نرخی، 
اقتصاد کشور رشد می کند و شکوفا می شود، زیرا تولید 
و صادرات نیاز به ثبــات دارد و نمی تــوان با نرخ های 
مختلف فعالیت اقتصادی به ویژه در بخش بین المللی 

را ادامه داد.
ســبزعلیپور بیان اینکه چندنرخی بودن ارز در کشور 
مشکلاتی بســیاری را ایجاد کرده و باعث سردرگمی 
سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی می شود، خاطرنشان 
کرد: تک نرخی شــدن ارز می تواند ملاک هر فعالیت 
اقتصادی شــود و سوبســید دولتی می توان به اشکال 
مختلف در اختیار مردم قرار بگیرد. تک نرخی شــدن 
ارز برای توســعه و شــکوفایی اقتصادی و تحقق شعار 
»تولید؛ دانش بنیان، اشــتغال آفرین« بسیار اهمیت 

دارد، امــا نحوه حــذف ارز ترجیحی نیز بســیار مورد 
اهمیت است.

این فعال اقتصادی خواســتار حــذف تدریجی ارز 
۴۲۰۰ تومانی شــد، اظهــار کرد: اگــر برنامه ریزی 
مناســب برای حذف این نــرخ ارز وجود نداشــته 
باشد، می تواند در بازار اثر منفی داشته باشد و باعث 
افزایش قیمت ها شود، زیرا ســودجویانی در انتظار 
شوک به بازار برای افزایش سود و سوءاستفاده خود 

هستند.
وی افزود: برخی ســودجویان کالاهــا را احتکار کرده 
تا با افزایش نرخ ها بتوانند گران فروشــی کنند که این 
روند به تورم در جامعه دامن می زند و می تواند موجب 
کوچک شدن سفره مردم شود، درحالی که ارز ۴۲۰۰ 
تومانی برای بهبود وضعیت مردم عرضه شــد اما موفق 

نبود.
ســبزعلیپور با بیان اینکه از سوی دیگر پرداخت نقدی 
و مســتقیم پول به مردم می تواند مشــکلات بسیاری 
را به همراه داشته باشــد، گفت: این افزایش یارانه نیز 
می تواند بر قیمت کالاها تأثیر منفی بگذارد، به همین 
دلیل نیاز به برنامه کارشناسی و دقیق تری برای حذف 
نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی دیده می شــود تا کمترین ضرر 

برای مردم را داشته باشد.

ارز

خریدار  وزیر امــور اقتصــادی و دارایی 
گفت:دولت به جهت اهمیــت حوزه تامین 
نان برنامــه ای را متفاوت از ســایر کالاها به 
ستاد اقتصادی دولت ارائه کرد که به موجب 
آن طرح هوشمندســازی نظام تامین نان 
به تفکیــک کدملی، مناطــق جغرافیایی، 
گروه ها و اقشــار حمایتی در دستورکار قرار 

گرفت.
 احســان خاندوزی در جلسه علنی مجلس 
شــورای اســلامی، در توضیح اصــلاح ارز 
ترجیحی در اقــلام اساســی از جمله آرد 
و گندم گفت: پیــرو مصوبه بودجه ســال 
۱۴۰۱ که دولت را مکلف به ســاماندهی ارز 
ترجیحی شده و حکم مشابه این مصوبه طی 
سال گذشــته، دولت تلاش کرده تا زمینه 
های اجرای این حکم را در ســتاد اقتصادی 

برنامه ریزی کند.
وزیر امور اقتصاد و دارایی افزود:براین اساس 
مقرر شد بعد از ماه مبارک رمضان مقدمات 
حکم اجرایی ستاد اقتصادی دولت اجرایی 
شــود، یکی از مهم تریــن و راهبردی ترین 
کالاهــا در بحث کالاهــای دریافت کننده 
ارز ترجیحی که بــرای امنیت غذایی و نظام 
اجتماعی کشور بســیار حائز اهمیت بوده و 

به آن گره خورده است، نان بود.
خاندوزی تاکیــد کرد: افزایــش قیمت ها 
بعــد از ناآرامی هایی که در حوزه اورآســیا 
به عنوان حوزه و منطقــه تامین کننده یک 
سوم غلات جهان شکل گرفت، کشورهای 
منطقه ما از ناحیه تامین کالاهای اساســی 
و غلات مورد نیاز و هم از جهات قیمت دچار 
نوساناتی شدند، براین  اساس سیاست هایی 
را در خصوص تعرفه اتخاذ کردند تا مجموعا 
به صرفه شــدن خروج این دسته از کالاها از 

کشورشان نشود.
وزیر امور اقتصاد و دارایــی تصریح کرد: به 
دلیل آنکه امکان داشــت در کشور از جهت 
تامین کالا و بحث قاچاق، مســائلی شــکل 

بگیرد  ناچــار بودیم در کنــار حکم قانون، 
تدبیر ویژه ای اتخاذ کنیم تا برنامه اقتصادی 
دولت مبنی بر تامین کالای اساسی با حفظ 
قدرت خرید و پرداخت از جیب مردم برای 
رعایت عدالت به خوبی اجرایی شــود و این 
موضوع همچنان در دستورکار ما قرار دارد 
البته شــرایط جدید مجریان را در معرض 

تصمیمات جدید قرار داد.

جزئیات طرح هوشمندسازی نظام 
تامین نان

وی تصریح کرد: دولت به جهت سیاســت 
و اهمیــت حوزه تامیــن نان برنامــه ای را 
متفاوت از سایر کالاها به ســتاد اقتصادی 
دولــت ارائه کرد کــه به موجــب آن طرح 
هوشمندســازی نظام تامین نان به تفکیک 
کدملی، مناطق جغرافیایی، گروه ها و اقشار 
حمایتی در دستورکار قرار گرفت و این طرح 

برای نخستین بار در کشــور شکل گرفت و 
براساس آن امکان رصد صفر تا صد زنجیره 
یعنــی از زمــان واردات گنــدم در انبارها، 
کارخانه ها، شرکت های پخش، نانوایی های 
سنتی و صنعتی به خوبی فراهم خواهد شد.

خاندوزی تاکید کرد: اگر دولت های گذشته 
بستر اطلاعات الکترونیک و سامانه را فراهم 
می کردند، مــا امروز می توانســتیم بدون 
سیاست قیمتی، مانع قاچاق و ابزار کنترلی 
بازار شویم. اما این موضوع در گذشته فراهم 
نشــد زیرا اتخاذ سیاســت قیمتی برخلاف 
یکی از جریان هــای آزادی گــرا در حوزه 
اقتصاد که فکر می کند همه اصلاحات باید 
با آزادســازی قیمت ها انجام شود، صورت 

گرفت.
وزیر امور اقتصاد و دارایی اظهار کرد: راهبرد 
دولت این است که اصلاح ساختار و سیاست 
قیمتی مقدم بر ســایر موارد است البته این 

موارد به تنهایی حل کننده قاچاق، دور ریز 
و پایین بــودن بهره وری نیســت. بنابراین 
اصلاح ســاختار در اولویــت کار دولت قرار 
گرفت و در هفته ها و ماه های گذشته تلاش 
های جدی با کمک شــبکه بانکــی و بانک 
مرکزی برای ایجاد این سامانه و زیرساخت 

جدید انجام شده است.
وی افــزود: تلاش ما این اســت کــه بعد از 
افزایش قیمــت آرد، که بــه معنای کاهش 
انگیزه قاچاق اســت، بتوانیم عنصر مهم که 
همانا پرداخت نان از جیــب مصرف کننده 
است را  در کشور ثابت و تضمینی نگاه داری 
کنیم. همزمانی این دو سیاست عملکرد را 
برای دولت مشــکل می کند، شاید اجرای 
هرکدام به تنهایــی کار ســختی نبود و ما 
تلاش می کنیم این دو سیاست را به صورت 

توامان پیش ببریم.  
خاندوزی تاکید کرد: قیمت خرید نان برای 

مصرف کننده متعارف و عــادی هیچگونه 
تفاوتــی نخواهد کــرد اما از طرفــی دیگر 
انگیزه ای برای قاچاق مواد اولیه و خروج آن 
از کشــور باقی نخواهد ماند و بخش هایی از 
کشور که به جهت آنکه شناسایی نشده اند. 
یا اتباع خارجی و ایرانیانــی که فاقد کارت 
شناســایی هســتند با هماهنگی سازمان 
هدفمندی یارانه ها و وزارت اقتصاد جلساتی 
را برای پیگیری این مسائل برگزار کردیم و 
ظرف همین ایام تمام کوشش خود را برای 

شناسایی این افراد انجام خواهند داد.
وزیر امور اقتصاد و دارایی بیــان کرد: ما در 
وزارت اقتصــاد کاملا مدافع این هســتیم 
که افراد و اتباع داخلی کــه مجوزهای لازم 
وزارت کشــور را ندارند اما به جهت هویتی 
و ســکونتگاهی و منابع درآمــدی در ایران 
حضور دارند و بــه جای اینکــه از هویت و 
حســاب بانکی یک ایرانی اســتفاده کنند 
تلاش داریم تا از حساب های خود استفاده 

کنند و قابل رصد و مدیریت شوند.
وی تصریــح کرد: در بخش هایی از کشــور 
مانند حوزه عشایری و روســتاها که اساسا 
فاقد نانوایی بــوده همچنــان آرد از طریق 
همان سهمیه گذشته به آن ها تعلق خواهد 
گرفت اما اکثریت مصــرف در حوزه مناطق 
شهری و روستایی قابل رصد کاملا در طرح 
ما دیده شــده اند. یک پنجم مصرف گندم 
کشور، مصرف صنف و صنعت است و بالای 
۸۰ درصد مصرف در حوزه قوت غالب مردم 

است.
خاندوزی خاطرنشــان کرد: امیدواریم به 
جهت انجام تکلیف قانونی مجلس در آینده 
سایر موارد غیر از آرد و نان مصرفی را نیز به 
شــکل کالابرگی از طریق همین سامانه در 
اختیار مردم قرار دهیم تا تضمینی باشــد 
برای امنیــت غذایی مردم، که در شــرایط 
فعلی اقتصادی جزو اولویت های مشــترک 

مجلس و دولت خواهد بود.

ارز ترجیحی به نام مردم، اما به کام نورچشمی ها بود

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

با هماهنگی دولت و مجلس در اصلاح یارانه ها، مشکلی برای مردم ایجاد نمی شود
خریدار  رئیــس کمیســیون اقتصادی 
مجلس در مورد اصــلاح یارانــه ها گفت: 
مردم بدانند که مجلس با نظــارت دقیق و 
همراهی با دولت سیاستی را اتخاذ می کند 

که مشکلی برای آنها ایجاد نشود.
 محمدرضا پور ابراهیمی  در جلســه علنی 
دیروز )یکشنبه ۱۸ اردیبهشت ماه( مجلس 
شــورای اســلامی در مورد حــوزه امنیت 
غذایی و حفظ آن برای کشور پس از استماع 
صحبت های وزرای جهــاد و اقتصاد گفت: 
بر اســاس بودجــه ۱۴۰۱ روش تخصیص 
منابع برای تأمین کالاهای اساســی مورد 
توجه قرار گرفته که ایــن روش ها می تواند 
متفاوت باشــد؛ در فضای عمومی کشور به 
گونه ای مطرح شده که ارز ترجیحی حذف 
می شود و اساســاً این موضوع وجود ندارد 
یعنی اگر در سال های گذشــته منابعی را با 
نرخ ارز ترجیحی به واردات اختصاص دادیم 
در سال جاری روش تخصیص منابع تغییر 
می کنــد بنابراین اصل موضــوع که کالای 
اساســی با قیمت های پایین به دست مردم 
برســد و همچنین ارز و منابع مربوط به این 
حوزه در مورد کالاهای اساسی تغییر نکند 

به قوت خود باقی است.
نماینده مــردم کرمــان افــزود: در مورد 
مباحثــی کــه در بودجــه ۱۴۰۱ مد نظر 

قرار گرفته، مــا در بودجه اختیــارات را به 
طور کامل در مورد حــذف ارز ترجیحی به 
دولت دادیم یعنی هم به دولت اجازه دادیم 
روش سابق را برای واردات کالا و تخصیص 
منابع واردات استمرار دهد و از سویی اجازه 
دادیم در صورتی که می خواهد سیاست ها 
را تغییــر دهد که میــزان منابــع از طریق 
سیاســت های جبرانی به مصرف اختصاص 

پیدا کند را به دولت واگذار کردیم.
رییس کمیســیون اقتصادی مجلس ادامه 
داد: البته در مورد موضــوع اول امکان دارد 
که منابع همان طور کــه نمایندگان تکافو 
ندهد و به طور طبیعی با افزایش قیمت های 
جهانــی و همچنیــن افزایــش هزینه ها 
در کشــور میزان منابع بــا مصوبه مجلس 
می توانــد افزایش یابد تــا محدودیت های 
ناشــی از این قضیه مشــکلی را برای مردم 
ایجاد نکند. همچنین در خصوص سیاست 
دوم که مد نظر قرار گرفته و به دولت اختیار 
داده شده، دولت باید چندین اقدام را انجام 
دهد و اولین اقدام تغییر سیاســت این است 
که بســته اطلاع رســانی در اختیار مردم 
قرار گیــرد و مردم در جریان قــرار گیرند و 
همچنین موضوع از کالاهای عام تر شــروع 
شود و یکی از ایرادات دولت که به آن توجه 
نکرد این بود که ابتدا از نان مردم شروع کرد 

در حالــی که تصمیم گیری باید به شــکلی 
انجام می شد که حساسیت در تصمیم گیری 
و شــرایط  و همچنین سوء اســتفاده های 
دشــمن مــورد توجــه قــرار می گرفت و 
متأســفانه به این موضوع توجه نشــد و در 
ارتبــاط با این موضــوع لازم اســت پایگاه 
جامع رفاهــی ایرانیان کــه اطلاعات همه 
مردم و خانوارها در آن ثبت شــده، کامل و 
نهایی شود؛ وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
متولی این موضوع است و باید پاسخگو باشد 
که آیا اطلاعات کامــل و جامعی برای تغییر 

سیاست وجود دارد.
پورابراهیمــی بیــان داشــت: در ارتباط با 
زیرســاخت های نظام بانکی و بانک مرکزی 
در حال حاضــر نگرانی هایی وجــود دارد 
کــه تغییر سیاســت بدون اطــلاع مردم و 
اطلاع رســانی لازم و همچنین هماهنگی 
با مجلس نیازمند زیرســاخت های لازمی 
است که عملیاتی نشده و بانک مرکزی بارها 
اعلام کــرده ما آمادگــی لازم را داریم و اگر 
بسته پیشــنهادی در ارتباط با این موضوع 
عملیاتی شود به طور قطع آثار و پیامدهای 
مثبت ناشی از آن می تواند به جامعه برگردد 
و مردم اثرات مثبت ناشی از تأمین کالاهای 
اساسی را برای خود و خانواده هایشان لمس 

کنند.

نماینده مردم کرمــان تصریح کرد:  وجود 
مدیریت متمرکــز و متولــی در ارتباط با 
تغییر سیاست لازم اســت و مسئولین در 
دولت باید پاســخگوی این موضوع باشد تا 
اگر در جایی مشــکلی ایجاد شد و فرآیند 
اجرا سیاست های مرتبط با تغییر سیاست 
با مشکل مواجه شد، پاســخگو باشد البته 
رئیس جمهور به عنوان بالاترین مســئول 
دولتی پاســخگو اســت اما در حوزه اجرا 
فارغ از ایشــان باید متولی مشــخص شود 
تا پاســخ مجلــس و دولت را بدهــد تا در 
فرآیندها دچار مشــکل نشــویم، بنابراین 

به نظر می رســد اگر مجموعه  تمامی این 
اقدامات انجام شــود تغییر سیاست ها که 
از اختیارات دولت در قانون بودجه ۱۴۰۱ 
اســت، می تواند به بهبود شرایط در تأمین 
کالاهای اساسی کمک کند اما اگر الزامات 
انجام کار رعایت نشود، برای مردم نگرانی 

ایجاد خواهد شد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: مردم بدانند که مجلس 
با نظارت دقیق و همراهی با دولت سیاستی 
را اتخاذ می کند که مشکلی برای مردم ایجاد 

نشود.
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رئیس مرکز ملی فرش:
۳۵ هزار شغل جدید در حوزه فرش دستباف 

ایجاد شد
 رئیس مرکز ملی فرش ایران گفت: از ابتدای فعالیت دولت ســیزدهم 
تاکنون علاوه بر تثبیت مشــاغل، بیش از ۳۵ هزار شغل جدید در حوزه 
فرش دستباف در کشــور ایجاد شــد.فرح ناز رافع در مراسم نخستین 
بزرگداشت مشاهیر فرش دســتباف ایران در محل تالار وحدت افزود: 
بیش از ۲ میلیون نفر در زنجیره ارزش فرش دســتباف در کشور حضور 
دارند.وی بیان داشــت: در حوزه فرش دســتباف می توان کارآفرینی 

گسترده ای انجام داد و علاوه بر اشتغالزایی به رفع محرومیت پرداخت.
رابطه با اشــاره به کلامی از رهبر معظم انقلاب که باید هنر- صنعت فرش 
دستباف را حفظ کرد و به آیندگان انتقال داد گفت: این مراسم در راستای 
الگوســازی برای نســل های جدید به ویژه دانش آموزان و دانشــجویان 
برگزار می شود.رئیس مرکز ملی فرش ایران خاطرنشان کرد: با برگزاری 
بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ نفر- ســاعت زمان برای اجرای آیین بزرگداشــت 
مشاهیر و نام آوران فرش دســتباف، امروز پنج نفر به عنوان مشاهیر، پنج 
نفر به عنوان نام آوران فرش دســتباف و ۱۰۰ نفر به عنــوان چهره های 

شاخص استانی و کشوری این حوزه معرفی خواهند شد.
وی ادامه داد: در زنجیره تولید و تامین فرش دســتباف افراد زیادی اعم 
از رنگرز، رفوگر، نســاج، بافنده، تاجر و غیره حضــور دارند که خدمات 
آنان سبب شده تا فرش ما به هویت ایرانی تبدیل شود. به گزارش ایرنا، 
پارســال ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار متر مربع فرش دستباف در کشور تولید 

شد که در هم سنجی با سال ۹۹ رشد ۲۷ درصدی داشته است.
علاوه بر آن ســال گذشــته ۶۴ میلیون دلار فرش دســتباف به دیگر 
کشورها صادر شد که رشد ۱۱ درصدی وزنی و افت ۱۰ درصدی از نظر 

ارزشی داشته است.

معاون وزیر صمت تاکید کرد
اولویت بندی فعال سازی معادن کوچک براساس 

وژه های زیرساخت پر
 معاون وزیر صمت  بر اولویت بندی فعال سازی معادن کوچک بر اساس 

اجرای پروژه های زیرساخت، تاکید کرد.
به گزارش  ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو(، وجیه اله جعفری در نشســت بررسی عملکرد سال گذشته 
و برنامه های سال ۱۴۰۱ طرح احیا، فعالسازی و توسعه معادن کوچک 
مقیاس افزود: باید طرح هایی را در اولویت قرار داد که با اقداماتی، تعداد 
زیادی معدن فعال و احیا شوند.رییس هیات هامل ایمیدرو خاطرنشان 
کرد: به تناســب طرح هــای زیربنایی انجام شــده ضروری اســت تا 
اثربخشی آنها بر فعالســازی معادن اندازه گیری شود.جعفری تصریح 
کرد:  پارســال ۴۵۳ معدن در طرح احیاء و فعالســازی معادن متوسط 
و کوچک مقیاس فعال شــدند که اشتغالزایی ســه هزار و ۵۰۰ نفر را به 
همراه داشت. این در حالی است که از ابتدای طرح تا کنون ۸۵۲ معدن 
احیاء شــده و تعداد ۱۳ هزار ۸۰۰ شغل ایجاد شده اســت که این امر 

منجر به رشد تولید ۳۳ میلیون تنی استخراج خواهد شد.

معاون وزیر صمت اظهار داشت: با توجه به پایش کامل اطلاعات معادن 
راکد و نیمه تعطیل سراسر کشورو شناسایی ۸۵۰معدن جهت احیاء و 
فعال سازی در سال جاری، ارائه ۳۰ بســته پیشنهادی سرمایه گذاری 
در ۱۹ استان در دســتور کار قرار دارد.وی یادآور شــد: همزمان با سیر 
تکمیل و اطمینــان از صحت اطلاعات باید بســته های فعال ســازی 
را تدوین و هر ماه دســت کم یک بسته را برای جذب ســرمایه گذار به 
فراخوان گذاشــت.جعفری بر لزوم تقویت رابطه بین ســازمان صمت 
اســتان ها و طرح احیاء به منظور کســب اطلاعات دقیق تر و نظارت بر 
فعالسازی معادن تاکید کرد.از ســوی دیگر امیر طاهر زاده مدیرعامل 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران نیز در این نشست اظهار داشت: 
تاکنون ۱۷۹ پروژه زیرســاختی در ۹۲۴ معدن تعریف شده است که از 

این میزان ۴۲۱ معدن در طرح احیاء معادن کوچک قرار دارند. 
وی تصریح کــرد: ۲۰ معدن در بندر خمیر اســتان هرمزگان از اجرای 

پروژه های زیرساختی منتفع و فعال شده اند.
در این نشســت مباحثی همچون انعقاد قرارداد و روند اجرای ســامانه 
ستام و نیز مشکلات اســتفاده از این ســامانه، تکمیل و اعتبارسنجی 
اطلاعات طرح و نیز نحوه ارائه بسته های پیشــنهادی سرمایه گذاری 

مورد بررسی قرار گرفتند.

معاون اقتصادی وزیر جهاد پاسخ داد
و ارز دولتی  سهم مصرف کننده از ۱۳ میلیارد یور

بخش کشاورزی چقدر است
معاون وزیر جهاد با بیان اینکه در طول سال، کل سهم بخش کشاورزی 
از ارز ۴۲۰۰ تومانی حدود ۱۳ میلیارد یورو است، گفت: در سال ۱۴۰۰ 
حدود ۱۰ میلیارد و ۸۱۶ میلیون یورو ارز ۴۲۰۰ تومانی در نظر گرفته 
شــد. محمد قربانی با حضــور در برنامه گفتگوی ویــژه خبری اظهار 
داشت: در سال ۱۴۰۰ در بخش کشاورزی تقریباً برای گندم ۲ میلیارد 
و ۵۱۱ میلیون یورو ارز ۴۲۰۰ تومانی، برای کنجاله سویا ۷۹۴ میلیون 
یورو، برای ذرت ۳ میلیارد و ۱۲۲ میلیــون یورو، برای جو ۹۳۴ میلیون 
یورو، برای روغــن خام ۲ میلیارد و ۱۲۵ میلیون یــورو و برای دانه های 
روغنی یک میلیارد و ۳۳ میلیون یورو و در مجموع حدود ۱۰ میلیارد و 

۸۱۶ میلیون یورو ارز ۴۲۰۰ تومانی در نظر گرفتیم.
او ادامــه داد: این ارقام بــرای تأمین تقریباً ۱۰ میلیــون تن ذرت، ۴.۵ 
میلیون تــن کنجاله، ۱.۵ میلیون تن برنج، یک میلیون تن شــکر، ۱.۸ 
میلیون تن روغن، ۴.۵ میلیون تن جــو و ۶ میلیون تن گندم تخصیص 
پیدا کرده است.قربانی اضافه کرد: سؤال اساســی این است که آیا این 
یارانه با این حجم به دســت مصرف کننده می رســد و سهم هر کدام از 

مصرف کنندگان در واقع از این یارانه چند میلیون تومان است؟
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به اینکه 
دهک هــای بالای درآمــدی از این یارانه ســهم بیشــتری را دریافت 
می کنند، گفت: در آن مقطع زمانی که این سیاست بد اقتصادی اعمال 
شــد آســیب های جدی را به اقتصاد، تولید و به بخش کشاورزی وارده 
کرده اســت.قربانی با تاکید بر اینکه این سیاســت بد حتی اگر شکل 
اجرایش درست باشــد نتیجه مطلوبی را نمی تواند داشته باشد، افزود: 
این سیاست روی بخش کشاورزی اثرات بدی را داشته و بهره وری این 
بخش را به شــدت کاهش داده یعنی هیچ گونه حرکت و تحرکی برای 

ارتقای بهره وری اتفاق نیفتاده است.
او اضافه کــرد: این سیاســت در عمل ســرمایه گــذاری را در بخش 
کشــاورزی کند کرده اســت، زیرا واردات مطلوبیت بیشتری داشته و 
قیمت گذاری که در داخل انجام می شــده است تقویت تولید داخلی را 

در پی نداشته است.

تولید

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران در رابطه با 
حذف یارانه آرد گفت: در نمایشــگاهی که چندی قبل 
در پاکستان برگزار شد، بیشترین استقبال خارجی ها 
از غرفه های فروش شــیرینی و شکلات ایرانی بود؛ چرا 

که قیمت تمام شده این محصولات بسیار پایین است.
علی شــریعتی اظهار کرد: ما از چند ســال قبل بارها 
اعلام کــرده بودیم که بــا ارز چند نرخــی مخالفیم و 
قطعا باید به سمت تک نرخی شــدن ارز حرکت کنیم 
اما نحوه اجرای این سیاســت و چگونگی اطلاع رسانی 

به مردم مهم ترین موضــوع در اجرای چنین 
سیاســتی اســت. اگر پایین بودن قیمت ها 
منجر به قاچاق یا شــکل گیــری بازارهای 
غیر رســمی شــده، باید اطلاعات دقیق آن 
به مردم ارائه شــود تا آنها در جریان تحولات 
قرار گیرند.وی با بیان اینکــه برخی صنایع 
در ســال های گذشــته از فرصت یارانه ای 

دولت برای صادرات اســتفاده کرده انــد، توضیح داد: 
وقتی دولت روی آرد یا روغن یارانه رســمی پرداخت 

می کند، این فرصت بــرای برخی صنایع به 
وجود می آید که محصولات مازاد خود را در 

بازارهای بین المللی صادر کنند.
عضو اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: نمی توان 
به صاحبــان ایــن صنایع ایــرادی گرفت؛ 
چرا که یک ســرمایه گذاری انجام شــده و 
ظرفیت های ایجاد شده اســت و وقتی نحوه 
مدیریت ما به این شکل است که مواد اولیه ای یارانه ای 
به آنها پرداخت کنیم، قطعا بایــد انتظار صادرات این 

محصولات در بازارهای مختلف را نیز داشته باشیم.
وی افزود: حال در صورتی که یارانه آرد این بخش قطع 
شــود، قطعا میزان فروش ما در این بازارها به شــدت 
کاهش خواهد یافت، زیرا مزیت قیمت پایین برای این 
محصولات از بین می رود. دولــت باید برای جبران این 
موضوع طوری برنامه ریزی کند که از صنایع و سرمایه 
گذاری های انجام شده حمایت شــود و آن بخشی که 
در فضای واقعی و بــا قیمت های بــدون یارانه امکان 

صادرات دارند، مورد حمایت قرار گیرند.

اتاق

خریدار   وزیر جهاد کشــاورزی در مورد 
اصلاح یارانه های کالاهای اساســی گفت: 
برای تامین کالاهای اساســی ابتــدا یارانه 
نقدی اختصاص می یابــد و در آینده طرح 
توزیع کالا برگ کالاهای اساسی در دستور 

قرار می گیرد.
 ســید جواد ســاداتی نژاد در نشست علنی  
مجلس شــورای اســلامی در مورد اصلاح 
یارانه های کالاهای اساسی با اشاره به لزوم 
حفظ امنیت غذایی گفت: در شرایط جاری 
با دو مســئله در دنیا مواجه هستیم افزایش 
قیمت هــای جهانی در مــورد محصولات 
کشــاورزی به ویژه غلات و روغــن  و آنچه 
که پارامترهای مهم امنیت غذایی کشــور 
محسوب می شــوند .این شــتاب قیمت از 
انتهای سال گذشته  تا امروز رشد شتابان و  
بی سابقه ای گرفته و برخی از ارقام از ابتدای 
سال ۱۴۰۰ بالای ۱۲۰ درصد رشد  داشته 

است.
وزیر کشاورزی بیان داشت: از ابتدای دولت 
ســیزدهم تا به امروز در موضوعات مختلف 
اجزای امنیت غذایی و غلات بین ۳۵ تا ۸۰ 
درصد افزایــش قیمت را در انــواع مختلف 

غلات و روغن در دنیا داشتیم.
ساداتی نژاد با اشــاره به تحولات اوکراین و 
تاثیر آن در کمبود غــلات در جهان گفت:  
جنگ روســیه و اوکرایــن  در کمبود حوزه 
غلات تاثیر اساسی گذاشته است چون این 
منطقه  ۷۰ درصد روغن و ۳۰ درصد غلات 

جهان را تولید می کند.
وی افزود: ارزیابی ها نشــان می دهد که در 
ســال های آینده هم کمبود تولید غلات در 
این منطقــه ادامه خواهد داشــت لذا امروز 
دنیا با مســئله کمبود حــوزه تولید غلات و 
محصولات اساســی کشــاورزی و افزایش 
قیمت مواجه شده اســت. لذا طبیعی تمام 
دولت ها و کشــورها  برای حفظ و نگهداری  

سفره و امنیت غذایشان تلاش  می کنند.
وی در مورد خشکسالی های اخیر در کشور 
و تاثیر آن در کشــت گندم گفت: در ســال 
گذشته با  پدیده خشکسالی مواجهه بودیم  
و این پدیده استمرار دارد، در سال۹۹ ما ۸ و 

نیم میلیــون تن   و در ســال ۱۴۰۰، چهارو 
نیم میلیون تن گندم خریــداری کردیم  و 
پیش بینی های امســال هم این است که به 
واردات حدود ۴و نیم میلیون تن گندم نیاز 

داریم.
ســاداتی نژاد خاطر نشــان کرد: با توجه به 
اینکه مردم سازی و توزیع عادلانه یارانه ها 
موضوع مهم مورد نظر مجلس و دولت است 
که باید اجرایی شــود، در سال جاری هم در 
قانون بودجه این الزام وجــود دارد طبیعتا 
تلاش  و همکاری مضاعفــی بین مجلس و 

دولت برای اجرای این کار نیاز است.
وزیر جهــاد کشــاورزی گفــت: در دولت 
ســتادی برای این کار به ریاست معاون اول 
رییس جمهور و وزرای اقتصادی تشــکیل 
شده اســت و برنامه ریزی های لازم را انجام 
می دهد تــا به بهترین نحــو ممکن  جبران 
هزینه مازاد  خانوار به عنوان ســبد حمایتی 
در نظر گرفته شــود و قطعاً  قبــل از اجرای 
این طرح برای دو ماه این مبلغ  به حســاب 
خانوارها واریز می شــود تا هیچ  دغدغه ای  

برای مردم عزیزمان ایجاد نشود.

هدف اصلی از اجرای این طرح عدالت 
در حوزه یارانه ها است

عضو کابینــه دولت ســیزدهم اضافه کرد: 
اطلاع رســانی لازم هم در زمان اجرای طرح 
به مردم انجام خواهد شــد و هدف اصلی از 
اجرای ایــن طرح عدالت در حــوزه یارانه ها 
اســت البته یارانه ها حذف نمی شود بلکه از 
روی کالاها به افراد منتقل می شود تا بتوانند 
مدیریت بهتری را داشــته باشند.وی تاکید 
کرد: رانت و فســاد زیادی در حوزه یارانه ها 
وجود دارد و هیچ خبری از عدالت  یارانه ای 
نیســت و باعث شــده بهره وری در کشــور 
کاهش و صادرات بی رویــه از محل یارانه ها، 
نهاده ها و کالاهــا انجام شــود و همچنین 
ضایعات زیــادی در این حوزه هــا به دلیل  
کیفیت و قیمت پایین وجــود دارد، قاچاق 
فزاینده  کالاهای اساسی به دلیل پایین بودن 

قیمت به کشورهای همسایه وجود دارد.

همه مردم ایران از یارانه نان بهره مند 
خواهند شد

ســاداتی نژاد با بیان اینکه دغدغه جدی ما 

امنیت غذایی است و باید آن را حفظ و پایدار 
کرد، گفت: اجرای طرح مورد هدف ما است 
تا مردم بتوانند عادلانه از آن بهره مند شوند، 
به طور قطع دهک هــای پایین بهره مندی 
بیشــتری از یارانه ها نســبت به دهک های 
بالاتر خواهد داشــت. در مورد موضوع نان، 
تمامــی دهک ها یعنی همه مــردم ایران از 
یارانــه بهره مند خواهند شــد و به گونه ای 
اقدام خواهد شــد که افراد بــا قیمت فعلی 
نان را خریداری کنند بنابراین هیچ افزایش 
قیمتی در خرید نان بــرای خانواده ها وجود 

ندارد.
وزیر جهاد کشــاورزی یادآور شــد: برنامه 
ریزی برای مردم ســازی و توسعه عادلانه 
در حال انجام اســت و به طور قطع در زمان 
لازم و بعد از اقناع ســازی و اطلاع  رســانی 
انجام خواهد شــد؛ البته اتفاقی که در مورد 
آرد صنف و صنعت افتاد؛بدین شــرح است 
که در کشور به حدود ۱۲ میلیون تن گندم 
نیاز داریــم، گندم خبــازی ۹ میلیون تن و 
همچنین گندم صنــف و صنعت ۲ میلیون 
تن و گندم نان صنعتی حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ 

هزار تن مصرف می شــود و مابقی نیز گندم 
بذری است بنابراین در کشور حجم زیادی 
از گندم در حوزه خبازی و نانوایی ها است و 
این حوزه نیاز به افزایــش کیفیت بهتر نان 

است.
وی تصریح کــرد: در این رابطــه با معضل 
قاچاق آرد به خارج از کشور به دلیل قیمت 
مواجه هستیم.؛ قیمت یک کیسه آرد برای 
توزیع نانوایی ها ۳۸ هزار تومان اســت و در 
بیرون کشــور تا حدود ۸۰۰ تــا ۹۰۰ هزار 
تومان قیمت دارد. از سویی ضایعات زیادی 
در نانوایی هــا وجــود دارد و جایگزینی که 
به عنوان خوراک دام اســتفاده می شــود 
بنابراین موضــوع گندم برای مــا به عنوان 
مسئله استراتژیک بســیار مهم است و باید 
بــرای حفــظ آن برنامه ریزی منســجمی 

داشته باشیم.

برای صیانت از گندم، ساماندهی آرد 
صنف و صنعت را سرعت دادیم

وی با بیــان اینکه باید گنــدم را به عنوان 
مســئله مهم امنیت غذایی و سفره مردم 
مورد توجه قــرار داد، تصریــح کرد: برای 
اینکه تا زمــان اجرای طرح، زمــان را در 
نگهداری و حفظ کالاهای اســتراتژیک از 
دســت ندهیم بحث مربوط به ساماندهی 
آرد صنف و صنعت و آزادسازی آن را انجام 
دادیم که در سبدی که برای توزیع عادلانه 
یارانه ها انجام خواهد شــد، یارانه ها لحاظ 
می شــود البته برای صیانــت از گندم این 
موضوع را ســرعت دادیم و جلو انداختیم 
تا بتوان پایــداری و نیازمــان را در حوزه 
گندم برای حفظ امنیــت غذایی مردم مد 
نظر قــرار دهیم و بتوانیــم در حوزه صنف 
و صنعت بهره وری را با ســرعت بیشتری 

پیش ببریم.
وزیر جهــاد کشــاورزی در مــورد اصلاح 
یارانه هــای کالاهای اساســی  گفت: برای 
تامین کالاهای اساســی ابتدا یارانه نقدی 
اختصاص می یابد و در آینــده طرح توزیع 
کالا برگ کالاهای اساســی در دستور قرار 

می گیرد.

خریدار  رئیــس ســندیکای مخابرات 
گفت: وضعیت توســعه زیرســاخت های 
ارتباطی کشــور به گونه ای اســت که باید 
تعارف را کنار گذاشــت و با اصلاح تعرفه ها، 
عقب ماندگی هشت سال گذشته را جبران 
و ســرمایه گذاری بخش خصوصی را برای 

سرمایه گذاری ترغیب کرد.
 ســازمان نظام صنفی رایانــه ای تهران در 
نشســتی که تحت عنــوان »تعرفه گذاری 
اینترنت« با با حضــور رئیس هیأت مدیره  و 
برخی از اعضای کمیسیون اینترنت برگزار 
کرد، به شرح مشکلات حوزه اینترنت کشور 

و ضرورت اصلاح تعرفه ها پرداخت.
»حســین اســلامی«، رئیس هیات مدیره 
نظام صنفی رایانه ای با بیان اینکه در حوزه 
اصلاح تعرفه اینترنت ۲ رویکرد وجود دارد 
گفــت: برخی اعــلام می کنند کــه قیمت 
بسته های اینترنت قبلا بالا بوده و اپراتورها 
سودهای زیادی از این طریق کسب کرده اند 
و از آن جا که تقاضا زیاد است، قیمت نیز باید 
کاهش پیدا کند. گــروه دیگر می گویند در 
این مدت قیمت همه چیز بــا افزایش رو به 
رو بوده است و اینترنت نیز نباید از این قائده 

مستثنی باشد.
وی افزود: هدف مــا از اصلاح تعرفه ها ایجاد 
سود برای اپراتورها نیســت. کسب وکارها 
زمانی به موفقیت دســت پیدا می کنند که 
طرفین احســاس رضایت کنند. یعنی هم 
خدمات بــا کیفیت ارائه شــود و هم قیمت 
به شکلی باشد که بسترهای موردنیاز برای 

توسعه ارائه دهنده خدمت را فراهم کند.
»فرامرز رســتگار« دبیر سندیکای صنعت 
مخابــرات ایــران گفــت: بحــث اصلاح 
تعرفه های اینترنت ســیار حدود چهار سال 
است که مورد تذکر بوده و بابت آن به دولت 

هشــدار داده ایم. بارها اعلام کردیم همان 
اتفاقی که طی این چند ســال برای شرکت 
مخابرات ایران رخ داد، برای اپراتورها سیار 

نیز رخ می دهد.
وی تاکیــد کــرد: بایــد هماهنگی هایی از 
سمت دولت، تشــکل ها و بخش خصوصی 
انجام شــود تا توســعه ارتباطــات صورت 
بگیرد. بــرای جبــران عقب ماندگی ها نیاز 
به ســرمایه گذاری هنگفتی است. این کار 
نیــز باید از ســوی ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی انجام شــود چرا دولــت چنین 

سرمایه گذاری انجام نخواهند داد.
رستگار افزود: گاهی اوقات این نظریه مطرح 
می شــود که اگر اینترنت گران شود، مردم 
بایت آن هزینه نمی کنند. اما تجربه نشــان 
می دهد مردم در راســتای دریافت خدمات 
بــا کیفیت، قطعــا هزینه بیشــتری صرف 
می کنند. مســئولان اعــلام کرده اند که در 
حوزه کیفیت اینترنت باید توســعه صورت 
بگیرد و پس از آن قیمــت اینترنت بالا برود. 
این در حالی اســت که اگــر قیمت افزایش 
پیدا نکند چطور باید انتظار توســعه داشته 
باشیم؟رستگار خاطرنشان کرد: دولت باید 
از وزارت نیرو و شــهرداری ها بخواهد برای 
توسعه اینترنت با وزارت ارتباطات همراهی 
کنند تا بتوان به افزایش کیفیت امیدوار بود.

دبیــر ســندیکای مخابرات تصریــح کرد: 
نکته ای کــه وجود دارد این اســت که انگار 
دولت نســبت به دولت قبلی تعــارف دارد و 
اینطور به نظر می رســد که وزیر ارتباطات 
دارد مدارا می کند. او باید مشــخصا بگوید 
در این هشت ســال صنعت مخابرات کشور 
از بین رفته اســت.وی افزود: هــر اپراتوری 
برای زنده ماندن باید هر سال نسبت به کل 
موجودی گذشــته خود، ۲۰ درصد توسعه 

انجام می داد که متاســفانه مدتهاست این 
اتفاق رخ نداده؛ تعارف با دولت قبل درست 
نیســت. ماجرا به همین جا نیز ختم نشد، 
سال گذشته مجلســبه بحث تعرفه گذاری 
ورود کــرد و مصوبه ای داد که تا آخر ســال 
۱۴۰۰، هیچ افزایش تعرفه ای صورت نگیرد 

و پس از آن نیز افزایش به شکل پله ای باشد.
رســتگار تصریح کرد: آخرین مصوبه ای که 
در این حوزه داریم برای سال ۹۵ است، باید 
تعارف را کنار گذاشت و تصمیمی گرفت که 
بخــش خصوصی برای ســرمایه گذاری در 
حوزه اینترنت نســبت به گذشته مشتاق تر 
شــود.»محمدعلی شریفی الحسنی« دبیر 
کمیســیون اینترنت و انتقال داده سازمان 
نظام صنفی رایانه ای در ادامه افزود: اکنون 
مقوله متعادل ســازی قیمت های اینترنت 
توسط اپراتورها، بحث اصلی نیست و تلاش 
بر این اســت که در جهت عدد تخمین زده 
شده وزارت ارتباطات برای ایجاد و واگذاری 
۲۰ میلیون پورت فیبرنــوری قدم برداریم. 
دســتیابی به ایــن هدف محقــق نخواهد 
شــد مگر با حمایت هایی که از سوی دولت 
صورت بگیرد.وی درباره قیمت های قیمت 
بسته های اینترنت توسط اپراتورها در ۲ ماه 

اخیر گفت: اپراتورهــا افزایش قیمت خارج 
از مصوبات نداشــته اند. هرگونــه افزایش 
قیمت توســط اپراتورها توســط سازمان 
تنظیم مقررات رصد می شــود و اگر خارج 
از مصوبات ســازمان تغییری ایجاد شود به 

شرکت ها اخطار داده می دهند.
»داوود ادیب« رئیس هیات مدیره اتحادیه 
صادرکننــدگان صنعت مخابــرات ایران با 
تاکید بر این که توســعه زیرســاخت های 
ارتباطی نیازمند عزم بزرگی اســت، افزود: 
در دولت های گذشــته اتفاقــات خوبی در 
حوزه اینترنــت رخ نداد و مخابــرات ایران 
دچار مشــکلات زیادی شد. در گزارشی که 
توســط مرکز جهانی اقتصاد منتشر شده، 
نشان می دهد، ما در بخش رگولاتوری رتبه 
۱۲۰ را داریم که واقعــا جزو بدترین رتبه ها 

به حساب می آید.

اینترنت گران نمی شود، تعرفه ها 
اصلاح می شود

وی تاکید کــرد: توســعه مدنظــر دولت 
در بخــش اینترنــت و زیرســاخت های 
ارتباطی کشــور نیازمند منابع مالی است. 
زمانــی می توانیم شــعار »تولیــد؛ دانش 
بنیان، اشــتغال آفریــن« را محق کنیم که 
اپراتورهای قوی داشته باشــیم، اگر به این 
موضوع فکــر نکنیم اکوسیســتم مرتبط با 
صنعت تولید دچار مشــکل می شود. برای 
این موضوع باید راهکارهای جدی داشــته 
باشــیم.»علیرضا کشــاورز جمشیدیان« 
دبیــر نظــام صنفــی رایانه ای تهــران در 
ادامه خاطرنشــان کرد: مســئله مربوط به 
قیمت گذاری حوزه اینترنت در ایران مسیر 
پر پیچ و خمی را طی کرده و نهادهایی مانند 
حمایت از حقوق مصرف کننده و شــورای 

رقابت به ایــن حوزه ورود کردنــد و اکنون 
مدتی اســت که بحــث تعرفه گــذاری به 

سازمان تنظیم مقررات سپرده شده است.
وی تاکید کــرد: از نظر مــا اینترنت گران 
نمی شــود، بلکه به شکل هوشــمندانه ای 
اصلاح خواهد شد. اگر نرخ به سمت تکلیفی 
شدن برود، مشــکلات زیادی را رقم خواهد 
زد. توصیه من این است که سازمان تنظیم 
مقررات و اپراتورهــا به این مســئله ورود 
کرده تــا در کنار رضایــت مصرف کننده از 
کیفیت خدمات، با اصلاح قیمت ها دســت 
تولیدکننده نیز برای توسعه و ارائه اینترنت 

با کیفیت باز باشد.
»علی توســلی« عضو کمیسیون اینترنت و 
انتقال داده نظام صنفی رایانه ای نیز افزود: 
ما در تصمیــم گیری دولت بــرای افزایش 
قیمت اینترنــت نقش نداریــم، وظیفه ما 
رگولاتوری و تاثیرگذاری در این حوزه است. 
نکته اساســی که باید به آن توجه کنیم این 
اســت که قیمت خدمت باید با قیمت تمام 
شــده آن تناسب داشته باشــد، اما منطقی 
کــه از ۲ دولت قبل دنبال شــد مخالف این 
بوده است.وی تاکید کرد: قیمت تمام شده 
اینترنت مدتهاست با تورم همخوانی ندارد. 
این که دولت قصد دارد با مصرف کننده چه 
کند مربوط به خود اوست. کل منطق قضیه 
باید به این برگردد که تولیدکننده نمی تواند 
به کاربران خود سوبســید بدهد، بلکه این 
یارانه باید توســط حاکمیت تامین شود. اما 
اکنون شــاهد این مسئله هســتیم که تنها 
صنعتی که تولیدکننده بــه مصرف کننده 
سوبســید می دهد، صنعت اینترنت است. 
در ۱۰ ســال گذشــته هیچ افزایش قیمت 
درســتی در عرصه اینترنت صورت نگرفته 

است و باید این مسئله حل شود.

وش شیرینی و شکلات ایرانی! استقبال خارجی ها از غرفه های فر



وزیر نفت تاکید کرد
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سخنگوی صنعت برق:
کنتور برق بخش های صنعتی، کشاورزی و عمومی 

هوشمند شد
 مدیرعامل شرکت مدیریت شــبکه برق ایران گفت: مراحل هوشمند 
سازی کنتور برق بخش های صنعتی، کشاورزی، اداری و عمومی کشور 
به اتمام رسید. طرح هوشمند سازی کنتورهای برق یکی از برنامه های 
تدوین شده وزیر نیرو برای عبور موفق از اوج بار مصرف امسال است که 

تحت عنوان طراحی یک صد برنامه از آن نام برده شده است.
در همین رابطه ۶ اردیبهشــت ماه »محمد الــه داد« معاون هماهنگی 
توزیع شــرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق با اشاره به عزم وزارت 
نیرو برای بهره گیری کامل از ظرفیت صنایــع در دوران اوج بار مصرف 
برق در تابســتان۱۴۰۱، گفت: مشــترکان صنعتی و کشاورزی حوزه 

توزیع به کنتورهای هوشمند تا پایان ماه جاری تجهیز می شوند.
مدیرعامــل شــرکت مدیریت شــبکه بــرق ایــران از اتمــام طرح 
هوشمندســازی کنتور برق بخش هــای صنعت، کشــاورزی، اداری 
و عمومی خبرداده اســت.مصطفی رجبی مشــهدی در این باره افزود: 
تمام بخش های اداری، صنعتی، عمومی و کشــاورزی کشور با مصرف 
۳۰ کیلوولت آمپر به بــالا که حدود ۷۰۰ هزار کنتور برآورد می شــود 

هم اکنون به کنتورهای هوشمند برق، مجهز و رویت پذیر شده اند.
وی ادامه داد:  ایــن بخش ها حدود ۵۰ درصد بار مصرف برق کشــور را 
مصرف می کنند و  بیش از ۳۰ میلیون دستگاه کنتور برق نیز در بخش 
خانگی و تجاری کشور داریم که ۶۰ درصد آن ها کنتورهای دیجیتال و 
مابقی مکانیکی هســتند و در مجموع حدود ۳۰۰ هزار کنتور هوشمند 

در بخش خانگی و تجاری نصب شده  است.
ســخنگوی صنعت برق گفت: با احتســاب بخش خانگی و تجاری هم 
اکنون یک میلیون دستگاه کنتور برق هوشــمند در کشور نصب شده 
است.رجبی مشهدی خاطرنشــان کرد: از حدود ۳۰ میلیون مشترک 
بخش خانگی، حدود ۶۵۰ هزار مشــترک بیش از دو برابر الگو، مصرف 
برق دارند که جزو افراد پرمصرف قرار می گیرند که قرار است تا زمان اوج 
مصرف برق در تابستان امسال، این مشــترکان به کنتورهای هوشمند 
مجهز شوند.وی ادامه داد: با هوشمند شــدن کنتورها علاوه بر نظارت 
شرکت های برق بر میزان مصرف، مشترکان برق نیز در لحظه از میزان 
مصرف و هزینه های برق خود آگاه می شوند که این موضوع می تواند در 

کاهش مصرف برق تاثیرگذار باشد.
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق  افزود: قیمت هر دستگاه کنتور 
برق هوشــمند بخش خانگی در بــازار، بین ۳۰۰ هــزار تومان تا یک 

میلیون تومان است.

سخنگوی وزارت برق عراق مطرح کرد

اعلام جزییات توافق ایران و عراق برسر گاز

ســخنگوی وزارت برق عراق اظهار داشــت: براســاس تفاهمات اخیر 
واردات گاز ایران از ۸ میلیون متر مکعب بــه ۳۰ میلیون مترمکعب در 

روز می رسد.
به گزارش نشریه الصباح؛ عراق علیرغم اینکه دومین تولیدکننده بزرگ 
نفت خام در سازمان )اوپک( اســت، عمدتاً به گاز وارداتی از ایران برای 

بهره برداری از نیروگاه ها متکی است.
 وزارت برق عراق به دنبال دســتیابی به عرضه پایدار در تابستان است، 
احمد موسی العبادی، سخنگوی رسمی این وزارتخانه به الصباح گفت: 
توافقات پیشــین عراق و ایران درباره واردات گاز به این ترتیب بود که 
عراق در فصل زمســتان ۵۰ میلیون متر مکعب و در فصل تابستان ۷۰ 
میلیون متــر مکعب گاز از ایــران وارد کند. وی تصریح کــرد: در دوره 
گذشته شاهد ناهماهنگی در عرضه گاز ایران بودیم، و عرضه آن به بین 
۵ تا ۸ میلیون متر مکعب در روز کاهش یافت که موجب فشــار شدید 
بر شــبکه برق عراق و از کار افتادن بســیاری از نیروگاه ها به علت نبود 
سوخت شد. العبادی خاطرنشان کرد: تفاهمات اخیر منجر به افزایش 
نســبت از ۸ میلیون متر مکعب به ۳۰ میلیون مترمکعب در روز شد که 

البته این میزان نیاز عراق به تامین برق را برآورده نمی کند.
 وی خاطرنشان کرد: مذاکرات با طرف ایرانی همچنان ادامه دارد، زیرا 
اخیراً هیاتی از دولت عراق به تهران سفر کرده اند تا بتوان درباره افزایش 

گاز وارداتی و نیز سازوکار پرداخت در بازه ۳ ساله به توافق رسید.
ســخنگوی وزارت برق عراق افزود که وزارت برق با وزارت نفت نیز در 
حال هماهنگی برای تنظیم نقشــه راه سوخت کشــور است که شامل 
راه انــدازی میدان هــای گازی و خطــوط انتقــال گاز در زمان بندی 

مشخص می شود.
وی افزود: در حال حاضر بخشی از گاز سراســری برای بهره برداری از 
جایگاه های منطقه جنوب مصرف می شــود، در حالی که جایگاه های 

مناطق مرکزی و شمالی همچنان به گاز و سوخت نیاز دارند.

 ۱۰۰ درصد ظرفیت شبکه برق کشور آماده 
تولید برق

 با تکمیل تعمیرات نیروگاه های برقابی ســد دز، ظرفیت ۵۲۰ مگاواتی 
برای تأمین انرژی اوج بار سال ۱۴۰۰ مهیا شد.

 فرآینــد تعمیــرات واحــد ۳ و ۴ تولید برق ســد دز تکمیل شــده و 
این واحدهای برقابی بــه ترتیب در ۳۱ فروردین ماه ســال ۱۴۰۰ و ۲ 
اردیبهشــت ماه به مدار تولید برق آمده اند.ایــن دو واحد نیروگاهی به 
طور مجزا هرکدام توان تولید ۶۵ مگاوات بــرق را دارند که با تعمیرات 
آن ها زمینه تولید انرژی معادل ۱۳۰ مــگاوات از این واحدهای برقابی 

مهیا خواهد شد.
بر این اساس با توجه به مدیریت سختگیرانه دولت بر خروجی سدهای 
کشور و پرشدگی ۷۷ درصدی ســد دز، واحدهای تولید برقابی سد دز 
به ظرفیت مجموع ۵۲۰ مــگاوات آمده تولید برق در اوج بار تابســتان 
هستند و در صورت نیاز برق خود را به شبکه انتقال می دهد.لازم به ذکر 
است، تعمیر واحدهای نیروگاهی ســد دز در راستای آماده سازی ۱۰۰ 
درصدی ظرفیت تولید برق کشــور به منظور تأمین انرژی اوج بار سال 

۱۴۰۰ پیگیری شده است.

و نیر

 رئیس انجمن ســازندگان تجهیــزات صنعت نفت 
ایران با اشاره به سه اولویت سازندگان این تجهیزات، 
گفت: حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بــه معنای جراحی 
اقتصادی اســت، اما پیش زمینه هــای آن باید مورد 

توجه باشد.  
 احســان ثقفی در نشســتی خبری با اشــاره به اینکه 
امسال از سوی رهبر معظم انقلاب، سال »تولید، دانش 
بنیان، اشتغال آفرین« نامگذاری شده است، افزود: سه 

اولویت را در دستور کار قرار دادیم.
وی اولویت نخســت را دانش بنیان کردن شرکت های 
عضو انجمن دانســت و ادامه داد: اولویت بعدی ایجاد 
اشتغال مولد و پایدار اســت و در اولویت سوم توجه به 
تولید مورد توجه است زیرا توسعه پایدار در گرو تولید 

دانش محور است.
وی تاکید کــرد: انتطار داریم قوانیــن و مقررات ثابت 

بماند تا بتوان برای آینده برنامه ریزی کرد.

ثقفی گفــت: افزایش ناگهانــی حقوق ها بر 
روی اجرای پروژه ها موثر اســت. ۹۰ درصد 
از ارزش پروژه هــا تا زمان اتمــام کار هزینه 
می شــود و افزایش حقوق ها باعث شده تا با 

مشکل تامین مالی رو به رو باشیم.
رییس انجمن اســتصنا با تاکیــد بر اینکه 
علاقه مندیم با موسسات مالی که پروژه ها 

را تامین مالی می کنند، توافقاتی داشــته باشــیم، 
افزود: معضل بعدی افزایش قیمت هــا تاثیر زیادی 
بر اجرای قراردادهــا دارد و از همین رو لازم اســت 
تعدیل دقیق و مناســبی بر روی قراردادها داشــته 

باشند.
وی تاکید کرد: تعدیل نیرویی از ســوی اعضای انجمن 
به دلیل افزایــش حقوق ها اتفــاق نمی افتد اما ممکن 
است به تعطیلی شــرکت ها بیانجامد و به جای تعدیل 

نیرو مجبور به تعدیل شرکت ها باشیم.

ثقفی ادامــه داد: حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
جراحی بود که باید در اقتصاد انجام می شــد 
و امیدواریم دولت و تیــم اقتصادی با درایت 
این مســاله را حل کنند، زیرا ادامه آن ایجاد 

رانت می کرد.
وی با بیان اینکــه تعدیل نــرخ ارز بدیهی و 
لازم است، گفت: اینکه پیش زمینه های این 
موضوع در نظر گرفته شــده باشــد همچنان مشخص 

نیست.
رییس انجمن اســتصنا در خصوص نمایشــگاه نفت 
افزود: فضای مورد نیــاز برای اعضای انجمن اختصاص 
داده نشد. درخواست ما این اســت که راهکاری برای 

حضور همه اعضا در نظر گرفته شود.
وی با تاکید بر اینکه دسترسی به دولتمردان در دولت 
سیزدهم آسان تر شد، گفت: تعاملات نسبت به گذشته 
تقویت شده است و حالا باید منتظر باشیم تا نتیجه این 

تعاملات چه خواهد شد.
ثقفی با اشــاره به توســعه ســاخت داخل، ادامه داد: 
وزارت نفت در دولت سیزدهم جلساتی را با سازندگان 
برای ساخت داخل داشته اســت و با دعوت وزیر نفت 

جلسه ای برگزار کردیم.
وی بــا بیان اینکه ۲۰۰ شــرکت از اعضــای انجمن 
دانش بنیان هســتند، گفت: عموم شرکت های ما بر 
پایه مهندســی فعال هستند و در دســتور کار خود 
تعدادی از شرکت های مســتعد به سمت دانش بیان 

بروند.
رییس انجمن اســتصنا افزود: تعاملاتــی را با معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری برای ساخت بار اول 

در کشور آغاز کرده ایم.
وی گفت: تــا ۹۵ درصــد از تجهیــزات صنعت نفت 
را می توانیم بســازیم و تا ۸۰ درصــد از این تجهیزات 

استانداردهای لازم را دارا است.

نفت

ســمیرا ربیع   وزیر نفت با بیــان اینکه 
رویکرد دولت ســیزدهم گســترش روابط 
اقتصادی و سیاســی با کشورهای آمریکای 
لاتیــن به ویــژه نیکاراگوئه اســت، تأکید 
کرد: هیچ گونــه محدودیتی بــرای ایران و 
نیکاراگوئه در زمینه توسعه روابط اقتصادی 

وجود ندارد.
جــواد اوجــی در دیدار بــا دنیــل اورتگا، 
رئیس جمهوری نیکاراگوئه ضمن تشــکر 
از این کشــور برای مهمان نــوازی از هیئت 
ایرانی گفت: بیش از ۹ ماه از اســتقرار دولت 
ســیزدهم در ایران میگذرد و در این مدت 
تاکنــون دو هیئــت بلندپایــه اقتصادی و 
سیاسی به کشور دوست و برادر نیکاراگوئه 
ســفر کرده که از اهمیت و علاقــه ما برای 
ارتباط بیشتر با کشــور نیکاراگوئه حکایت 

دارد.
وی با بیــان اینکه رویکرد دولت ســیزدهم 
گســترش روابــط اقتصــادی و سیاســی 
با کشــورهای آمریــکای لاتیــن به ویژه 
نیکاراگوئه اســت، تأکید کــرد: هیچ گونه 
محدودیتــی بــرای دو کشــور در زمینه 
توســعه روابط اقتصادی وجود ندارد. سفر 
اخیر معــاون اقتصــادی رئیس جمهوری 
به نیکاراگوئه در همین زمینه بوده اســت، 
نیکاراگوئه ظرفیت هــای زیادی برای بی اثر 
کــردن تحریم های آمریکا برای دو کشــور 
دارد، ایران و نیگاراگوئه دو قلوهای انقلابی 

بر ضد امپریالیسم آمریکا هستند.
وزیر نفت با بیان اینکه مردم ایران در ســایه 
تحریم هــای آمریــکا طی ۴۳ ســال اخیر 
دستاوردهای بزرگی در حوزه صنعت نفت، 
کشــاورزی، هســته ای، دارویی، پزشکی 
و ... داشــته اند، افزود: امروز بــه لطف خدا 
و همــت کارکنــان صنعت نفــت در ایران 
دستاوردهای بزرگی همچون تولید روزانه 
یک میلیــارد مترمکعــب گاز، فعالیت ۶۵ 
واحد پتروشیمی و ۲۵ پالایشگاه نفت و گاز 

رقم خورده است.
اوجی به تأمین سوخت و فرآورده های نفتی 

ونزوئلا در ســال های گذشته اشــاره کرد و 
گفت: ایران یاور کشورهای آمریکای لاتین 
به ویژه نیکاراگوئه در روزهای سخت تحریم 

آمریکا بوده و هست. 
سیاست جمهوری اســلامی ایران حمایت 
از حفــظ اســتقلال، آزادی و حــق تعیین 
سرنوشت ملت ها و مداخله نکردن در دیگر 
کشورهاســت، از این رو مداخلــه بعضی از 
کشــورها در امــور داخلــی نیکاراگوئه را 

به شدت محکوم می کنیم.

ایران سوخت نیکاراگوئه را تأمین می کند
وی بــا بیــان اینکــه در دو روز گذشــته 
در ملاقــات با مســئولان صنعــت نفت و 
کشــاورزی نیکاراگوئه به توافق های خوبی 
دست یافته ایم، تصریح کرد: این توافق ها و 
قراردادها با حضور رئیس جمهوری کشــور 
نیکاراگوئــه بــه امضای دو طــرف خواهد 

رسید. 
امیدواریــم فصلــی جدیــد را در روابط 

دو طــرف در زمینه صنعت نفــت و دیگر 
حوزه ها شــاهد باشــیم. یکی از مهم ترین 
این قراردادها تأمین ســوخت نیکاراگوئه 

به شمار می رود.
وزیر نفت به اهمیت و افزایش قیمت انرژی 
در بازارهای جهانی اشــاره کرد و ادامه داد: 
پیش بینی مــا و دیگر کارشناســان حوزه 
انرژی این است که بی شک نفت در ماه های 
آینده روندی افزایشــی خواهد داشــت، به 
شــما قول می دهم برای تأمین ســوخت 
کشور دوست و برادر نیکاراگوئه همه تلاش 

خود را خواهیم کرد.

مشارکت ایران، ونزوئلا و نیکاراگوئه 
در ساخت پتروپالایشگاه

اوجی با اشــاره به تکمیل مرحله نخســت 
بشــکه ای  هــزار   ۱۰۰ پتروپالایشــگاه 
نیکاراگوئه با ســرمایه گذاری کشور ونزوئلا 
با وجود تحریم های آمریکا گفت: با تحویل 
اســناد فنی این پــروژه بی شــک ایران در 

تکمیــل ایــن پــروژه و دیگــر پروژه های 
پالایشی شرکت خواهد کرد.

وی با اشــاره به اینکه ایران در جریان روند 
توســعه میدان های نفــت و گاز نیکاراگوئه 
نیز قرار گرفته اســت، یادآور شد: به زودی 
من و همکارانم در بازگشــت به تهران برای 
حضور در توســعه این میــدان، اطلاعات 
به دســت آمده را تجزیــه و تحلیل خواهیم 
کرد.وزیــر نفت تهاتر کالا بــا کالای ایران و 
نیکاراگوئه را راهی مناســب برای دور زدن 
تحریم های آمریکا دانست و گفت: ظرفیت 
خوبی در زمینه کشــاورزی و دامپروری در 
این کشــور وجود دارد که ما می توانیم از آن 

بهره مند شویم.

تحریم های آمریکا بر مردم ایران
 و نیکاراگوئه تاثیر ندارد

بــر پایــه ایــن گــزارش، دانیــل اورتگا، 
رئیس جمهــوری نیکاراگوئه حضور هیئت 
تجاری ایران در این کشــور را نماد دوستی 

و همبستگی دو کشور دانســت و افزود: در 
ســال ۱۹۷۹ ملت های ایران و نیکاراگوئه 
انقلابشــان بر ضد حکومت های استبدادی 
هم زمان به پیروزی رسید. مردم دو کشور در 
طول تاریخ ثابت کرده اند تحریم های آمریکا 

هیچ گاه تأثیرگذار نبوده است.
وی با یادآوری اینکه پیش از آنکه کشورهای 
استعماری اروپایی پایشان به کشورمان باز 
شود با ایران به صورت تهاتر تجارت داشتیم، 
گفت: هم اکنــون نیز به دلیــل تحریم های 
آمریکا ایــن روش تجــارت همچنان میان 
دو کشــور ادامه دارد. برنامه هیئت تجاری 
ایرانی با هدف صلــح و افزایش رفاه مردم دو 

کشور برنامه ریزی شده است.
رئیس جمهوری نیکاراگوئــه با بیان اینکه 
ایران هم اکنــون در زمینــه صنعت نفت 
و کشــاورزی دانش فنــی و فناوری های 
زیــادی دارد، تصریــح کرد: دو کشــور 
می توانند در این دو زمینه کــه مورد نیاز 
ما اســت فعالیت و همکاری خوبی داشته 
باشند، به نظر می رسد برگزاری سمینارها 
و همایش ها می توانــد در تبادل اطلاعات 

کارساز باشد.
اورتگا با تأکید بــر اینکه هم اکنون عزم لازم 
در وزارت نفت ایران بــرای تأمین نفت خام 
و فرآورده های نفتی برای مردم نیکاراگوئه 
وجــود دارد، گفت: ایرانی ها شــجاعانه و بر 
خلاف میل آمریــکا ایــن کار را برای ملت 

ونزوئلا انجام داده اند.
وی با اشــاره به امضای یادداشــت تفاهم 
میــان شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی ایــران و وزارت انرژی 
و معــدن نیکاراگوئه گفت: بر اســاس این 
تفاهم نامــه امــکان تکیمــل و ســاخت 
پتروپالایشــگاه نفــت جدید در کشــور 
نیکاراگوئــه بررســی خواهد شــد، البته 
زمین و تأسیسات اساسی برای ایجاد این 
پالایشگاه از ســال ها پیش وجود دارد که 
به دلیل تحریم هــای آمریکا نیمه کاره رها 

شده است.

۳ اولویت سازندگان تجهیزات نفت در سال ۱۴۰۱

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران:

گاز به زابل رسید
خریدار   مدیرعامل شــرکت مهندسی و 
توسعه گاز ایران با اشــاره به اینکه خطوط 
انتقال گاز به زابل رســیده اســت، گفت:  تا 
یک ماه آینده طولانی تریــن حفاری افقی 
دریایی در خاورمیانه از بندر لافت تا جزیره 

قشم توسط این شرکت آغاز خواهد شد.
»رضا نوشادی« در نشستی خبری با اشاره 
به اینکه شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران 
هیچ پروژه نیمه تمامی ندارد و این موضوع 
در بین شــرکت های دولتی منحصر به فرد 
اســت، افزود:تا یک ماه آینده طولانی ترین 
حفاری افقی دریایــی در خاورمیانه از بندر 
لافت تا جزیره قشم توسط این شرکت آغاز 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه با توجه به نامگذاری ســال 
توســط رهبر معظــم انقلاب به نام ســال 
»تولید دانش بنیان، اشتغال آفرین« تاکید 
کرد: ۲ اقدام مهم در شــرکت مهندســی و 
توســعه گاز در زمینه توســعه دانش بنیان 

انجام شده است.
نوشادی ادامه داد: شرکت زیمنس قرارداد 
یــک میلیــارد دلاری برای خدیــد ۱۰۰ 
دســتگاه توربین را به بهانه تحریم لغو کرد 
با این حــال متخصصان داخلی، در بســتر 
بالندگی توانستند داخلی  ســازی را انجام 

دهند.
به گفته نوشــادی، کمپرســورهایی که با 
زیمنس قرارداد بســته بودیم، بازدهی ۸۰ 
درصد داشــت اما  امروز کمپرســورهایی 
کــه در داخــل ســاخته شــده، بازدهی 

۹۳ درصــد دارد.وی با اشــاره بــه اینکه 
تمام کمپرســورهای این شــرکت که در 
ســال ۱۴۰۲ نصب می شــوند، راندمان 
حداقل ۸۹ درصد خواهند داشــت، گفت:  
درســال دانش بنیان یکــی از محصولات 
دانش بنیان که ســاخته خواهد شد، نوعی 
پوشــش اســت که عمر خطــوط لوله را 

افزایش خواهد داد.
مدیرعامل شرکت مهندســی و توسعه گاز 
ایران ادامــه داد: همچنین یــک مجموعه 
نرم افــزاری مدیریــت پروژه و طــرح را در 
شرکت ایجاد کرده ایم که در مراحل پایانی 
خود قرار دارد تا  در راســتای شفاف سازی 

عملکرد پیشگام باشیم.  
وی در پاســخ به ایرنا درخصوص پروژه های 
فعال مهندسی و توســعه گاز گفت: در حال 
حاضر ۲۱۱ قــرارداد فعال در این شــرکت 

وجود دارد.
نوشــادی افزود: در ذخیره ســازی مجموع 
پروژه هایی که در دست داریم، ۵.۴ میلیارد 
دلار برآورد می شــود. همچنین ۲ قرارداد 
۲ میلیــارد دلاری بــرای ســاخت توربو 

کمپرسور در شرکت وجود دارد.
وی تاکید کرد: برای توســعه ذخیره سازی 
گاز در شوریجه نیز ۳.۲ میلیارد دلار برآورد 

شده است.
مدیرعامل شرکت مهندســی و توسعه گاز 
ایران گردش مالی روزانه شــرکت را ۵۰۰ 
میلیون یورو دانســت و گفــت: این گردش 
مالی با آغاز طرح های ذخیره سازی افزایش 

پیدا می کند.
وی در پاسخ به سوال دیگر ایرنا در خصوص 
آخرین وضعیت اجرای پروژه ها در اســتان 
سیســتان و بلوچســتان، افزود: امسال در 
شــرکت مهندســی و توســعه گاز به سال 
سیســتان و بلوچســتان نامگذاری شده و 
تزریق گاز از زاهدان به دشتک و از دشتک به 
زابل آغاز شده است  ودر ادامه گازرسانی به 
داخل شهر و صنایع در مدیریت گازرسانی 

پیگیری خواهد شد.
به گفته نوشــادی، در مجموعه مهندسی و 
توسعه گاز، آخرین ایســتگاه تزریق گاز به 

زابل فعال شده و گاز به زابل رسید.
وی ادامه داد: ۴ گســتره بزرگ از ایرانشهر 
به چابهار را داریم  که تســت های آن شروع 
شده در تلاشــیم تا در پایاین بهار کل مسیر 

را تحویل دهیم.
مدیرعامل شــرکت مهندســی و توســعه 
گاز ایــران با اشــاره به اینکه برخی اشــرار 
در سیســتان و بلوچســتان نمی خواستند 
خدمات به این اســتان ارائه شــود، گفت: 
با وجــود ناامن کــردن فضا بــرای کار اما 
خط هفتم سراسری اجرا شــده و صنایع و 
شهرهای هرمزگان و سیستان و بلوچستان 

از نعمت گاز بهره مند شدند.
وی با بیــان اینکــه در دنیا به هــر منطقه 
جغرافیایی معمولا یکی از حامل های انرژی 
تحویل می شود، افزود: با این حال جمهوری 
اســلامی ایــران به تمــام مناطق کشــور 

همزمان برق و گاز را تحویل داده است.  

نوشادی در پاســخ به ســوال دیگر ایرنا در 
خصوص آخریــن وضعیت گازرســانی به 
جزیره قشــم، گفت: در حــال حاضر هزار 
مگاوات نیــروگاه منتظر ورود گاز به قشــم 
هستند و بخشی از این گاز هم صادر خواهد 

شد.
وی با تاکیــد بر اینکه حد فاصل ســرزمین 
اصلی تا جزیره قشــم ۳.۵ کیلومتر اســت، 
ادامه داد: خط لوله گاز به جزیره قشم از زیر 
دریا و به صورت حفاری افقی احداث خواهد 

شد.
مدیرعامل شــرکت مهندســی و توســعه 
گاز ایران با اشــار بــه اینکه ایــن حفاری، 
طولانی ترین حفاری افقــی در خاورمیانه 
است، افزود: حفاری از دو طرف انجام خواهد 
شــد و از ماه آینده آغاز می شــود. این برای 
اولین بار در کشــور اســت کــه از دو طرف 

حفاری صورت می گیرد.
به گفته نوشــادی، ۸۵ درصد از تجهیزات 
مورد نیاز مهندسی و توســعه گاز در کشور 

داخلی سازی شده است.

وی گفــت: صورت هــای مالی ســال ۹۹ 
شــرکت های دولتی در کدال منتشر شده 
است که بر اساس آن به نظر می رسد شرکت 
مهندسی و توســعه گاز زیان ده است اما با 
دقت در صورت های مالی مشخص می شود 
که این شــرکت را باید در مجموعه شرکت 
ملــی گاز ببینیــم و صورت هــای مالی را 

بررسی کنیم.
نوشادی افزود: شــرکت مهندسی و توسعه 
گاز ایــران، طرح هــای مورد نیاز شــرکت 
ملی گاز ایران را اجرا می کنــد و در اختیار 
ســایر شــرکت های زیر مجموعه گاز برای 
بهره برداری قرار می دهد بنابراین بررســی 
ســود و زیان برای ان شــرکت بــه تنهایی 

منطقی نیست.
وی تاکید کــرد: در قراردادهایی مانند بای 
بک یا بیع متقابل، هزینــه اجرای پروژه ۱۰ 
درصد بود اما در مهندســی و توســعه گاز 
قیمت اجرای پروژه ۱.۵ تا ۲.۵ درصد است 
و حاضریم پیمانکار ســایر بخش های دولت 

باشیم.



حل مشکل آب، نیازمند همکاری کشورهای مشترک المنافع

اگر دجله و فرات سیراب نباشند، خبری از توقف ریزگردها نیست
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سخنگوی کمیسیون آموزش مجلس خبر داد
 اعمال افزایش فوق العاده معلمان بازنشسته 

ح همسان سازی حقوق در طر
سخنگوی کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس شــورای اسلامی، 
افزایش حقوق و مزایای ویژه برای بازنشســته های فرهنگی را منوط به 

اجرای طرح همسان سازی حقوق دانست.
 رضا حاجی پور در آئیــن تجلیل از معلمان نمونه و منتخب اســتانی و 
شهرســتانی آمل در پاسخ به پرســش یکی از بازنشسته های فرهنگی 
گفت: البته اکنون این موضوع در کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 

اسلامی مطرح و جزئیات آن در حال بررسی است.
وی افزود: صراحتاً وشفاف اعلام کنم، موضوع اصلی در افزایش حقوقی 
بازنشســته های فرهنگیان بحث تأمین مالی ومنابع مشــخص برای 

پرداخت آن است که باید از سوی دولت پیش بینی و مشخص شود.
وی اضافه کرد: قطعاً کمیسیون آموزش و تحقیقات ونیز مجلس شورای 
اسلامی در دوره سیزدهم به طور جدی طرح همسان سازی حقوق همه 

دستگاه های اجرایی را پیگیری خواهد کرد.*
سخنگوی کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس شــورای اسلامی 
دربخش دیگری با بیان اینکه تلاش جدی این کمیســیون در دو سال 
سپری شده از مجلس ســیزدهم کم کردن حاشیه ها دراین کمیسیون 
بوده اســت، گفت: خوشبختانه در طول ۲ ســال خدمت در کمیسیون 
آموزش وتحقیقات مجلس شورای اسلامی در حوزه آموزش و پرورش و 

آموزش عالی کشور تلاش بر این بود که حاشیه نداشته باشیم.
حاجی پوری افزود: در حوزه انتخابیه درشهرســتان آمل به هیچ عنوان 
نه خودم و اطرافیانم اجازه دخالــت در انتخاب و عزل و نصب ها نخواهم 

داد.
نماینده مردم شهرســتان آمل در مجلس شورای اســلامی، به جایگاه 
مهم و ارزشمند معلمان در امر تعلیم وتربیت نسل آینده کشور در ایران 
اسلامی اشاره کرد وافزود: مســئولان حاصل کار معلمان هستند و باید 

در جایگاه تربیتی آنها از پایه و مدارس بسیار کار شود.
حاجی پور یادآورشــد: تأثیرگــذاری وتاثیرپذیری دانــش آموزان از 
معلمان بیشتر از پدر و مادر هســت و از این رو باید احساس مسؤولیت 
و مسؤولیت پذیری و امیدواری به آینده را در بین دانش آموزان تقویت 

کنند.

فرصت 7 ساله برای نیفتادن در چاله جمعیتی
 چالش های دوران سالمندی

افزایش جمعیت ســالمند و در عین حال، آمار پایین زاد و ولد، یکی از 
مهم ترین چالش های کشور در سال های پیش رو است که می بایست 

تدبیر اساسی برای جلوگیری از افتادن در »چاله جمعیتی« اندیشید.
 

افزایش جمعیت سالمند کشور اگر همراه با رشد زاد و ولد و فرزندآوری 
خانواده ها باشد، مشــکل جدی تلقی نمی شــود. هر چند که سلامت 
دوران ســالمندی نیز باید مورد توجه قرار بگیرد. زیرا، اگر قرار باشد که 
سالمندی همراه با افزایش بار بیماری ها باشــد و جامعه سالمند سالم 
نداشته باشــیم، می تواند تهدید کننده نظام ســلامت و اقتصاد درمان 

باشد.
در همین حال، رشد جمعیت سالمند همراه با توقف زاد و ولد و کاهش 
جمعیت، زنگ خطری برای آینده کشور خواهد بود که تبعات ناگواری 
به دنبال دارد. به طوری که تأمین نیروی کار جوان، یکی از چالش های 
کاهش زاد و ولد در کشــور خواهد بود. از همین رو، موضوع تشــکیل 
قرارگاه جمعیتی در وزارت بهداشــت، با همین رویکرد صورت گرفته 
اســت.احمد دلبری رئیس مرکز تحقیقات ســالمندی دانشگاه علوم 
توانبخشــی و ســلامت اجتماعی، با عنوان این مطلب کــه مهم ترین 
تهدید آینده کشور، سالمندی است، گفت: همانطور که در کشورهای 
پیشــرفته دنیا، ســالمندی را به عنوان یک فرصت بــرای کارآفرینی، 
گردشــگری و…، مورد توجه قــرار می دهند، ما اگر بــه طور جدی به 
موضوع ســالمندی نپردازیم، در آینده با افزایش جمعیت سالمندی و 
رشــد آن، این موضوع می تواند به جای فرصت، بــه بحران جدی برای 

دولت و نظام تبدیل شود.
بنابر آمارهای رسمی کشــور، در ســال ۱۳۹۵ تعداد سالمندان بدون 
همســر بالغ بر ۸۰ هزار نفر بود و این در شرایطی است که در گروه سنی 
۴۰ الی ۶۰ ســال یک میلیون و ۵۰۰ هزار مجرد هستند و آمار تجرد در 

گروه سنی ۳۱ الی ۳۹ سال بالغ بر ۴ میلیون نفر است.
حســام الدین علامه رئیس دبیرخانه شورای ملی ســالمندی، با اشاره 
به اینکه در چند ســال اخیر میزان امید به زندگــی افزایش یافته ولی 
زیرساخت جمعیتی فراهم نشــده اســت، گفت: جمعیت سالمندی 
کشور از ســال ۱۴۱۰ از آمار ۱۴ درصد عبور می کند و ایران یک کشور 
سالخورده می شود.سید حامد برکاتی مدیرکل دفتر سلامت جمعیت، 
خانواده و مدارس وزارت بهداشــت، با عنوان این مطلب که شــاخص 
باروری کل در کشــور اکنون ۱.۶۷ درصد است و رســیدن این آمار به 
کمتر از ۱.۵ درصد موجب ایجاد چاله جمعیتی می شود، گفت: رسیدن 
به شاخص ۱.۳ درصد منجر به ایجاد چاه جمعیتی می شود که خروج از 

آن بسیار دشوار خواهد بود.
وی افزود: در پنج سال گذشته شــاخص باروری تمام استان های کشور 
۲۰ درصد افت داشته اســت. فقط در سال ۹۹، ۲ اســتان رشد منفی 
نداشــته اند. همچنین، در ۱۰ سال گذشــته به طور متوسط سالیانه ۲ 
درصد از جمعیت جوان کشور کاسته شده است، به نحوی که جمعیت 
جوان از ۲۵ میلیون نفر در بازه زمانی اعلام شــده بــه ۲۰ میلیون نفر 
رسیده اســت. جوانان متولد نیمه اول و دوم دهه ۶۰ و اوایل دهه ۷۰ به 

مرور زمان از سن جوانی که تا ۳۰ سالگی است، خارج شده اند.
برکاتی با بیان اینکه در ۱۰ ســال گذشــته به طور متوسط ۲ درصد از 
جمعیت جوان کشــور کم شده و رشــد ســالمندی در حالی که رشد 
جمعیت ما هم اکنون ۶۷/۰ درصد است، بیش از ۳.۵ درصد بوده است، 
ادامه داد: در سال ۱۴۳۰ مطابق نقشه جمعیتی سازمان ملل، کشوری 
خواهیم بود با ۹۵ میلیون جمعیت که نزدیک به ۳۰ میلیون ســالمند 

خواهد داشت.
در همین حال، محمدحســین بانکی پور رئیس کمیســیون مشترک 
طرح جوانی جمعیــت و حمایت از خانواده مجلس، اظهار داشــت: در 
صورت قرار گرفتن کشــور در چاله جمعیتی تا ۱۵۰ سال امکان خارج 

شدن از آن وجود ندارد.
وی افزود: در حال حاضر کشــور ما با توجه به نیروی جــوان و مولد در 
زمان پنجره جمعیتی که مدت آن ۱۵ ســال است، قرار گرفته که از این 

زمان ۸ سال آن گذشته و تنها ۷ سال دیگر باقی مانده است.
بانکی پور تاکید کرد: باید در فرصت ۷ ســاله باقی مانده، ســالانه یک 
درصد نرخ جمعیت افزایش یابد تا بتوان با نرخ رشد ۲.۵ درصدی سالانه 

جمعیت، کشور را از مواجهه با بحران جمعیتی نجات دهیم.

شهر

مدیرکل هواشناسی اســتان تهران ضمن بیان اینکه 
صدور هشــدار هواشناســی فقط برعهده ســازمان 
هواشناسی اســت، گفت: پس از صدور هشدار، وزارت 
بهداشــت،مرکز کنترل کیفیت هوا و سازمان محیط 
زیســت هم در تشــخیص میزان آلاینده ها و مشاوره 
دادن به اســتاندار بــرای تعطیلی مدارس مســئول 

هستند.
مجتبی جلالــی ، در واکنش به اخبار منتشــر شــده 
مبنی بر اعلام دیرهنگام هشــدار هواشناســی درباره 
خیزش گرد و خاک به اســتانداری تهران اظهار کرد: 
ارسال هشدارها یک فعالیت زنجیره ای است که نقطه 
آغاز آن سازمان هواشناسی اســت که با صدور هشدار 
هواشناسی اعلام می کند که زمینه و شرایط ایجاد گرد 
و خاک فراهم است، شرایط پایداراست یا ناپایدار؟ بعد 

از اعلام هشدار توســط سازمان هواشناسی، 
وزارت بهداشت، ســازمان محیط زیست و 
مرکز کنترل کیفیت هــوا باید اقدامات لازم 
در حوزه فعالیت خود انجــام دهند. در پایان 
اســتاندار تصمیم می گیرد که مــدارس را 

تعطیل اعلام کند یا نه؟
وی با بیــان اینکه تعطیلی مــدارس از روی 

شــاخص های آلایندگی اعلام و این شاخص ها توسط 
ســازمان محیط زیســت و مرکز کنتــرل کیفیت هوا 
تعیین می شــوند، افزود: وقتی هشــدارها توســط ما 
صادر می شود، شــرکت کنترل کیفیت هوا باید مدل 
آلودگی هــوا را اعلام کند، ســازمان محیط زیســت 
بررسی کند که این روند صعودی اســت یا نزولی و در 
جلسه به استاندار مشــاوره دهد که با این روند امکان 

افزایش شــاخص به بالای ۲۰۰ وجود دارد. 
استاندار نیز بر اســاس این اطلاعات درباره 
تعطیلی مدارس تصمیم می گیرد.مدیرکل 
هواشناسی اســتان تهران ادامه داد: در حال 
حاضر اما فقط استاندار و سازمان هواشناسی 
پاسخگو هســتند و باقی اعضای این زنجیره 
که در این تصمیم گیری ها نقش دارند، شانه 

خالی کرده اند.
به گفته جلالی طبق هشــدار هواشناسی که دیروز به 
تمام دستگاه ها ارسال شــد، اطلاع داده شد که شرایط 
برای خیزش گرد و خاک فراهم اســت اما تشــخیص 
میزان شاخص آلاینده ها بر عهده مرکز کنترل کیفیت 
هوا است. غلظت آلاینده ها را هواشناسی اندازه گیری 
نمی کند بلکه این کار وظیفه مرکز کنترل کیفیت هوا 

است و پس بررسی، اطلاع رسانی می کند.
وی افزود: به لحاظ هواشناســی، هشــداری که دیروز 
صادر شده حکایت از صحت فعالیت ما دارد اما شاخص 
آلاینده ها و تشــخیص میــزان آن بر عهده ســازمان 
هواشناسی نیست. جلالی در پایان تصریح کرد: گرد و 
خاک جزو پدیده هایی نیست که از چند روز قبل بتوان 
تشخیص داد و هشدار صادر کرد. بین ۶ تا ۱۲ ساعت در 
یک منبع تشکیل می شــود وبه سمت دیگری خیزش 
می کند. سازمان هواشناســی فقط می تواند اعلام کند 
که شرایط برای خیزش گرد و خاک فراهم است اما مهم 
منبع خیزش گرد و خاک است که حجم آن را سازمان 
هواشناســی نمی تواند اندازه گیری کند. باید شرکت 
کنترل کیفیت هوا و ســازمان محیط زیســت وظایف 

خود را در این امر انجام دهند.

هوا

خریــدار   یک کارشــناس آب با اشــاره 
به عرف بین المللــی در تقســیم آب میان 
کشورهای بالادست و پایین دست گفت: اگر 
سیاســت های آبی ترکیه ادامه داشته باشد 
و آب کافــی از دجله و فرات جاری نشــود، 
مشــکل ریزگرد در منطقــه پابرجا خواهد 
ماند.محســن موسوی خوانســاری با اشاره 
به دستورالعمل تقسیم آب میان کشورهای 
بالادست و پایین دســت خاطرنشان کرد: 
برای تقسیم آب میان کشورهای بالا دست 
و پایین دست قانون مشخصی وجود ندارد. 
در حقوق بین الملل تنها یــک قانون درباره 
این موضوع دیده می شــود و آن قراردادی 
است که سال ۱۹۹۷ در نیویورک امضا شده 
است. بر اســاس این قرارداد باید حق حیات 
زیست محیطی توسط بالادست برای پایین 

دست فراهم شود.
وی افــزود: برخــی از کشــورهایی که در 
بالادست هســتند مانند ترکیه این قرارداد 
را امضا نمی کنند اما کشورهای پایین دست 
مانند ســوریه و عراق آن را امضــا کرده اند. 
در واقع نمی تــوان به این قــرارداد متکی 
بود. عــرف بین الملل به مــا می گوید که به 
جریاناتی از گذشــته در منطقه حکمفرما 
بوده اســت، احتــرام بگذاریم. در کشــور 
پایین دســت )عراق( دشــت بین النهرین 
قرار دارد کــه در آن تالاب هــای متعددی 
مانند تــالاب »ثرثــار« وجــود دارد. این 
تالاب از روزگار گذشــته و از ابتدای وجود 
اکوسیســتم پایــداری داشــته و عمدتا به 

وسیله دجله و فرات تغذیه شده است.

دجله و فرات به طور کامل تحت کنترل 
ترکیه هستند

وی در عیــن حــال با بیــان اینکــه عرف 
بین الملل می گوید که اکوسیســتم پایین 
دســت باید پایدار نگه داشته شــود افزود: 
۶۰ درصد حق آبه دجله از کشور ترکیه، ۳۰ 

درصد از کشــور عراق و ۱۰ درصد از ایران 
تامین می شــود. ترکیه با ســدهایی که در 
بالادســت دجله ایجاد کــرده و بزرگترین 
آن ها ســد »ایلیســو« اســت، همچنین با 
اجرای دو طرح توسعه کشاورزی »گاپ« و 
»داپ« مخازنی ایجاد کرده است که اجازه 
جاری شــدن آب دجله و فرات را به سمت 
پایین دست  نمی دهد. سیاست های ترکیه 
در حوزه دجلــه و فرات به طــور کامل اجرا 
شــده و همه آبراه ها در اختیار این کشــور 
اســت. دجله ۵۰ میلیارد متر مکعب و فرات 
۳۰ میلیارد متــر مکعــب آب دارند. فرات 
به طور کامل و تنها با ظرفیت سد آتاتورک - 
که ۴۰ میلیارد متر مکعب آب در خود جای 
می دهد - کنترل می شــود عــلاوه بر آن با 
اقدامات ترکیه ۶۰ درصد آب دجله نیز - که 
برابر با حدود ۲۵ تــا ۳۰ میلیارد متر مکعب 

است - کنترل شده است.

هرچه آب کمتر، ریزگرد بیشتر 
این کارشــناس حوزه آب با اشــاره به تاثیر 
کاهش آب دجله و فرات روی مسئله ریزگرد 
در منطقه اظهــار کرد: وقتــی تالاب ها پر 
آب نمی شــوند، ریزگرد ایجاد می شود. در 
واقع منشــا ریزگرد در عــراق فقط تالاب 
هورالعظیم نیســت. حدود ۳۵ تالاب دیگر 
در دو کشور عراق و ســوریه وجود دارند که 
خشک شــده اند و آن ها تاثیر بیشتری روی 
ایجــاد ریزگرد دارنــد. کانون های خارجی 
ایجاد ریزگرد عمدتا در عراق و ســوریه قرار 
دارند و ایجاد آن ها ناشــی از خشک شدن 
تالاب ها و عــدم جریــان روان آب دجله و 
فرات به ســمت کشــورهای عراق و سوریه 

بوده است.  
وی درباره وضعیت تــالاب هورالعظیم هم 
گفت: یک ســوم تالاب هور العظیم در ایران 
و دو ســوم آن در عراق قرار دارد. سهم یک 

ســومی ایران که باید آب خــود را از کرخه 
تامین کند، خشک اســت. کرخه باید یک 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون متــر مکعب آب به 
هورالعظیم ایران بدهد تــا این بخش از این 
تالاب به اکوسیســتم پایدار برسد. در سال 
۱۳۹۸ این مهم محقق شد اما در هورالعظیم 
عراق که بسیار بزرگتر است خشکی همیشه 
برقرار بوده است. هورالعظیم عراق آب خود 
را از منتهی الیه دجلــه دریافت می کند که 
دجله نیز خشــک تر و کم آب تر از گذشــته 

شده است.
موســوی در ادامه اظهارکرد: ایران همواره 
سعی کرده نیمی از جریانات آبی را به سمت 
عراق بفرســتد و حق پایین دست را رعایت 
کند اما عراق مســئله بخش عمده ای از آب 
دجله و فــرات را رها کرده و برای قســمت 
کمی از آب دجله به ایران شــکایت می کند 
این در حالیســت که ایران سرشاخه ای از 

فرات نــدارد و از سرشــاخه های دجله نیز 
قسمت کمی را در اختیار دارد.

حل مشکل آب، نیازمند همکاری 
کشورهای مشترک المنافع است 

این کارشــناس حوزه آب با اشاره به راهکار 
مقابله با این چالش گفت: طبق حقوق بین 
الملل کشــورها در این موضوعات به مراجع 
بین المللــی مانند دادگاه لاهه یا ســازمان 
ملل شــکایت می کنند و در نهایت احکامی 

صادر می شود. 
مسائلی مانند رودخانه »مکونگ« در ویتنام 
و رودهای مشــترک میان هند و پاکستان 
مصادیقی از حل این مشــکلات در مراجع 
بین المللی هســتند که می تــوان به آن ها 

استناد کرد و مشابه آن ها را انجام داد.
وی افــزود: اصلی ترین راهکار این اســت 
که باید چهار کشــور ترکیه، عراق، ایران و 
سوریه دور یک میز بنشــینند و با تشکیل 
RBO )کشــورهای مشــترک حوزه آبی( 
تبادل نظــر کننــد. خوشــبختانه اخیرا 
صحبت هایی میان  ســازمان محیط زیست 
و وزارت امور خارجه و نهادهای مسئول در 
کشــورهای همسایه انجام شــده که کاش 
زودتر اتفــاق می افتاد. ما با کشــور ترکیه 
در دو محل منافع مشــترکی داریم. کشور 
ترکیه هــم در حوزه دجله و فــرات و هم در 
حوزه ارس با ما مشترک است. سیاست های 
آبی ترکیــه در حــوزه ارس هنــوز کامل 
نشــده و در این حوزه نیز باید ایران، ترکیه، 
 RBO اذربایجان و ارمنســتان تشــکیل

بدهند.
موسوی در پایان به مسائل داخلی هم اشاره 
و تاکید کرد: نکته مهم این است که باید در 
داخل کشور الگو باشــیم. اگر  تالاب های ما 
در داخل کشور خشکیده باشند، نمی توان 
انتظاری از خارجی ها داشت. تالاب های ما 

باید در داخل زنده و پایدار باشند.

برخی دستگاه ها در فرایند پیش بینی آلودگی تا تعطیلی مدارس از انجام وظایفشان شانه خالی کردند

رئیس فدراسیون صلیب سرخ: 

هلال احمر ایران از مقتدرترین جمعیت های ملی سراسر دنیاست

خریدار  رئیس فدراســیون بین المللی 
صلیب ســرخ و هلال احمر گفــت: پس از 
یک قــرن فعالیــت، هلال احمر ایــران از 
مقتدرترین جمعیت های ملی در سراســر 

دنیاست.
  فرنچســکو روکا در آیین صدمین سالگرد 
تاســیس هلال احمر که در سالن اجلاس 
برگزار شــد با بیان اینکه نهضت بین المللی 
صلیب سرخ و هلال احمر ســابقه طولانی 
دارد، افــزود: این نهضت در ســال ۱۲۳۷ 
شمســی )۱۸۵۹ میلادی( در میدان های 
جنگ ســولفرینو آغاز شد، جایی که هانری 
دونان بنیانگذار این نهضت، ایده جدیدی را 
برای کمک به افراد نیازمنــد، فارغ از ملیت 
آنها معرفی کرد. در واقع، این ایده ســنگ 
بنای شکل گیری مفهوم بشردوستی مدرن 
بود و در بســتر این اندیشــه پیشــگامانه و 
قدرتمند، کمیته بین المللی صلیب ســرخ، 
فدراسیون بین المللی جمعیت های صلیب 
ســرخ و هلال احمــر و همــه جوامع ملی 

صلیب سرخ و هلال احمر متولد شدند.
رئیس فدراسیون بین المللی جمعیت های 
صلیب ســرخ و هلال احمر در ادامه با اشاره 
به تاســیس جمعیت هلال احمر جمهوری 
اسلامی ایران در سال ۱۳۰۰ با نام جمعیت 
شیر و خورشید سرخ، تاکید کرد: امروز پس 
از گذشــت یک قرن، هلال احمر ایران یکی 
از برجسته ترین جمعیت های ملی است که 

در شبکه خود داریم.
روکا گفت: هلال احمــر ایران خاطره بزرگ 
و ماندگاری از قرن گذشته را در سطح ملی 
و جهانی برجا گذاشــته اســت و امروز، از 
نظر رسالت بشردوســتانه، حدود ۲ میلیون 
داوطلب را در سراســر کشــور بسیج کرده 
است که این اقدام بسیار چشمگیر و شگفت 

انگیز است.  

فدراسیون به وجود و فعالیت هلال 
احمر ایران می بالد

وی بــا تاکید براینکه جمعیــت های ملی و 

سازمان های امدادی بشردوستانه انگشت 
شــمار و اندکی در جهان وجــود دارند که 
اقتدار، پذیــرش و محبوبیــت هلال احمر 
ایران را داشته باشند، افزود: فدراسیون بین 
المللی جمعیت های صلیب ســرخ و هلال 
احمر، به وجود هلال احمــر ایران به عنوان 
یک عضو ارزشمند، بســیار به خود می بالد. 
سهم هلال احمر ایران فوق العاده ارزشمند 

و جایگاه آن بسیار محترم است.
رئیس فدراسیون بین المللی جمعیت های 
صلیب سرخ و هلال احمر در ادامه از خدمات 
جمعیت هــلال احمر جمهوری اســلامی 
ایران و سکاندار آن؛ پیرحسین کولیوند، به 
خاطر فعالیت های انسان دوستانه و مجدانه 
ای که بــرای کمک به نیازمنــدان در ایران 

انجام می دهد، تشکر و قدردانی کرد.
روکا در ادامه ســخنرانی خود با بیان اینکه 
در حال حاضر جهان بر ســر یــک دوراهی 
قرار گرفته اســت، در نقطه ای که بسیار ی 
از بحران ها به هم نزدیک شــده اند، افزود: 
در طول دو سال گذشته، بحران ها و بلایای 
طبیعی تقریبــا به هیچکس رحــم نکرده 
اند. همه گیری کوویــد ۱۹، درگیری های 
مسلحانه و خشــونت، بحران اقلیم و بلایای 
مرتبط بــا تغییرات آب و هوایــی، تخریب 
محیط زیست، بحران گرســنگی و آوارگی 
گســترده، آســیب پذیرتریــن گروه های 
جهان را تحت تاثیر قرار داده است. جمعیت 
های ملی صلیب ســرخ و هلال احمر مانند 
جمعیت هلال احمــر ایران هــر روز برای 
برای پاســخ و حمایت از مردم نیازمند خود 
به شــکل بی وقفــه و خســتگی ناپذیر در 
حال تلاشــند و در مواجهه با ایــن بحران 
های نوظهور، راه های جدیــد ارتباط و کار 

و ابزارهای نوآورانه برای بســیج داوطلبان 
یافته اند؛ امروز این تلاش ها به ثمر نشســته 
اند. هنگامــی که با بحرانــی مانند بیماری 
همه گیر مواجه می شــویم بــه وضوح می 
بینیم که شــرکای قابل اعتمــاد و موثری 
برای دولت های خود هستیم و می توانیم به 
سرعت از آسیب پذیرترین افراد در مقیاس 
وسیع حمایت کنیم. این امر برای آینده ای 

روشن بسیار امیدوار کننده است.
وی با تاکید بر اینکه شعار امسال نهضت بین 
المللی صلیب سرخ و هلال احمر »مهربانی« 
اســت، افزود: مهرورزی و ایجاد حس خوب 
در دیگران، باعث ایجــاد حس و حال خوب 
در ما نیز می شــود. در اختیار داشتن حدود 
۱۵ میلیــون داوطلب ایثارگــر و فداکار در 
سراســر جهان، برای نهضت بیــن المللی 
صلیب سرخ و هلال احمر فرصتی طلایی به 
شــمار می رود تا در تعهد تزلزل ناپذیر خود 

برای بشریت عام، بیش از پیش متحد شود.
روکا تاکیــد کــرد: آینده صلیب ســرخ و 
هــلال احمــر در اختیار داوطلبان اســت. 
داوطلبان که در ۱۹۲ جمعیت صلیب سرخ 
و هلال احمر ســازماندهی شده اند، بخشی 
از بزرگترین شــبکه بشردوســتانه جهان 
محسوب می شوند. من سخت بر این باورم 
که قدرت واقعی صلیب ســرخ و هلال احمر 
در داوطلبان نهفته است و این کلید بقای ما 
به عنوان یک فدراســیون بین المللی است. 
داوطلبــان، فردا به چالــش هایی که حتی 
تصورش را هــم نمی توانیم بکنیم، پاســخ 
شایسته می دهند. مســاله ای که من به آن 
بســیار افتخار می کنم این است که آغوش 
صلیب ســرخ و هلال احمر بــه روی همه 
افرادی که تمایل دارند بــه دیگران کمک 

کنند، صرف نظر از سن، جنسیت، ملیت یا 
مذهب باز است.  

رئیس فدراسیون بین المللی جمعیت های 
صلیب ســرخ و هلال احمر خاطرنشان کرد: 
فدراســیون قویا متعهد به ادامــه حمایت 
خود از جمعیــت هلال احمر ایران اســت. 
فدراســیون از طریق نمایندگــی خود در 
تهــران در پی تقویت بیشــتر همــکاری و 
رشــد متقابل بــرای تضمیــن ادامه کمک 
های بشردوســتانه و با کیفیت به نیازمندان 
خواهد بــود. همچنین این فدراســیون به 
تلاش های جمعــی خود بــرای حمایت و 
تقویت دیپلماسی بشردوستانه برای کاهش 
تاثیــر تحریم هــا در زمینــه فعالیت های 
بشردوســتانه در ایران ادامه خواهد داد. در 
مراسم  بزرگداشت یکصدمین سال تاسیس 
جمعیت  هلال احمر مســئولان و مقامات 
کشــوری و لشــکری از جملــه منصوری 
اســتاندار تهران، ســجادی وزیــر ورزش 
و جوانان،    ســید صولــت  مرتضوی معاون 
اجرایی رییــس جمهور در ســالن اجلاس 
ســران حضور داشــتند.همچنین قریب به 
۹۰ نفر مهمــان خارجی نیز از فدراســیون 
جمعیت های ملی صلیب سرخ و هلال احمر 
و ســفرای خارجی، در ایــن اجلاس حضور 
دارند.هفته هلال و روز جهانی صلیب سرخ 
و هلال احمر،   از ۱۸ تا ۲۴ اردیبهشــت ماه 
هر سال، هفته هلال احمر نامیده شده است.  
برنامه های هفته هلال احمر در کشور از روز 
جمعه  از میعــادگاه نمازجمعه با ســخنان 
پیــش از خطبه های نماینــدگان ولی فقیه 
در رده های جمعیت، آغاز شــد و اختتامیه 
برنامه های هفته هلال احمر امسال در کنار 

حرم مطهر امام رضا )ع( برگزار خواهد شد.
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اهواز - محمد مجدم  
با حضور مدیرکل نوســازی مدارس خوزستان دو مدرســه با ۸ کلاس درس در 

مناطق کم برخوردار اندیکا به بهره برداری رسید.
با حضور علی قربانی مدیرکل نوسازی مدارس خوزســتان زیبا صالح پور رئیس 
مجمع خیرین مدرســه ســاز اســتان ، امراله نوذری فرماندار اندیکا و جمعی از 

مسئولین شهرستانی دو فضای آموزشی در اندیکا افتتاح شد.
مدیرکل نوسازی مدارس خوزستان در آیین افتتاح مدرسه ۶ کلاسه زنده یاد حاج 
محمدکریم فضلی ضمن قدردانی از خیرین در ساخت و توسعه فضاهای آموزشی 
اظهار داشت : در راستای برچیدن مدارس سنگی با مشــارکت خیرین امروز دو 

مدرسه مستحکم و ایمن در اختیار دانش آموزان عزیز قرار گرفت .
وی گفت : مدرسه شش کلاسه زنده یاد حاج محمد کریم فضلی با زیربنای ۵۵۰ 
متر مربع و اعتباری بالغ بر ۳۵ میلیارد ریال با مشــارکت گروه صنعتی گلرنگ در 

روستای قلعه زراس به بهره برداری رسید.

مدیر جدید توزیع برق شهرستان گتوند 
منصوب شد

اهواز - محمد مجدم  
طی حکمی از سوی مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق خوزستان، مدیر توزیع 

برق شهرستان گتوند منصوب شد.
به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومی شرکت توزیع برق خوزستان، 
آیین تودیع و معارفه مدیریت توزیع برق شهرســتان گتونــد با حضور محمدی 

معاونت مهندسی و قربانی زاده قائم مقام شرکت برگزار شد.
در این آیین، علیرضا فرهی زاده به ســمت مدیریت توزیع برق شهرستان گتوند 
منصوب و از زحمات و تلاشهای شبانه روزی علی منصوری که مدتی عهده دار این 

مسئولیت بودند، تقدیر به عمل آمد.

ونده قاتل شهید رنجبر ۲۴ اردیبهشت  پر
رسیدگی مجدد می شود

شیراز -چراغی  
رئیس کل دادگســتری فارس گفت: برای پرونده قاتل شــهید رنجبر در روز ۲۴ 
اردیبهشت وقت رسیدگی مجدد در نظر گرفته شــده است؛ این اتفاق به دستور 

دیوان عالی انجام می شود.
حجت الاسلام والمسلمین سید کاظم موسوی با اشاره به آخرین روند رسیدگی 
به پرونده قاتل شهید رنجبر بیان کرد: پرونده قاتل شهید رنجبر در استان فارس 
رســیدگی و حکم قصاص صادر شــد. وی ادامه داد: این پرونده با اعتراض وکیل 
محکوم، به شعبه ۲ دیوان عالی کشور ارسال شد. وکیل متهم اعتراض داشت که 
شاید متهم دچار اختلالات روحی و روانی باشد و پرونده باید به هیئت کارشناسی 
پزشکی قانونی برود تا آنها نیز نظرشــان را بدهند. رئیس کل دادگستری فارس 
اضافه کرد: نظر بدوی کارشــناس پزشــکی قانونی مبنی براین بــود که متهم، 
هیچگونه اختلال روحی و روانی ندارد که پرونده با این دلایل، به اســتان فارس 
ارسال شد. شــعبه دادگاه یک کیفری فارس مجددا پرونده را به پزشکی قانونی 
ارسال کرد و هیئت پزشــکی قانونی، این نکته را تایید کرد که متهم هیچ مشکل 

روحی و روانی عمده ای نداشته است.

برنامه های ویژه شرکت گاز استان ایلام برای 
تحقق شعارسال

ایلام - حسن بیگی  
مدیرعامل شــرکت گاز ایلام گفت: این شــرکت همواره حامی تولید و صنعت 
بوده و در راستای تحقق اهداف ترسیم شــده توسط معظم له برنامه های ویژه ای 
را در دستور کار خود قرار داده است. عباس شــمس اللهی با اعلام این خبر اظهار 
داشت: مجموعه شرکت گاز اســتان ایلام با هدف تحقق شعار سال و ارائه راهکار 
در زمینه بهره گیری از توان شــرکت های دانش بنیان در صنعت گاز، برنامه های 
قابل توجهی در دستور کار قرار داده اســت که به مرور زمان و با تائُید شرکت ملّی 
گاز ایران اجرایی خواهد شــد. وی افزود: این مجموعــه در زمینه های مختلف 
همچون بهینه سازی مصرف گاز، مقاوم سازی تاسُیسات، استفاده از وسایل نوین 
اندازه گیری، مانیتورینگ تاسُیسات، هوشمند ســازی، استفاده از اقلام مقاوم در 
برابر زلزله و سایر حوادث طبیعی از توان شرکت های داخلی دانش بنیان استفاده 
می کند تا ضمن تحقق نامگذاری سال جاری، به تولیدات داخلی نیز کمک کرده 
باشد. مدیرعامل شرکت گاز ایلام گفت: شرکت گاز استان ایلام در افق چشم انداز 
۱۴۰۴ شرکتی اســت فناور محور که در راستای پوشــش حداکثری گازرسانی 
موفق شده از طریق ارائه خدمات پیشرو و تأمین پایدار و ایمن جریان گاز، حداکثر 

رضایت ذینفعان را تامُین نماید.

طنین نوای هزار دَف در بهشت هورامان

سنندج -فاطمه ملایی  
جشن بزرگ رمضان با هنرنمایی و اجرای همزمان هزار دف نواز از سراسر استان 
و با حضور گردشگران داخلی و خارجی در روستای پالنگان برگزار شد. حجت الله 
ایوبی دبیرکل کمیسیون ملی یونسکو در مراسم جشن بزرگ رمضان در روستای 
پالنگان، اظهار کرد: صحنه هایی که امروز در کردســتان فرهنگی خلق شد یک 
صحنه ماندگار برای همه ایرانیان و موجب فخر و افتخار است. دبیرکل کمیسیون 
ملی یونســکو در ایران، با بیان اینکه ما امروز به واســطه این میزان از توانمندی و 
هنر، جهانی شــده ایم، افزود: روزی که نماینده ســازمان ملل برای ثبت جهانی 
هورامان به این منطقه آمد محو زیبایی، عظمت، شکوه و قدمت چند هزار ساله این 
منطقه شد. وی عنوان کرد: بسیار خوشــحال هستیم که تلاش ها به ثمر نشست 
و هورامان ثبت جهانی شــد تا جهانیان از این همه زیبایی بهــره بگیرند. ایوبی 
یادآور شــد:کوه، درخت، دشت و آب ممکن اســت در هر نقطه از این کره خاکی 
وجود داشته باشــد، اما این فرهنگ دیرپای هزار دف در هیچ کجای جهان غیر از 
کردستان عزیز و باشــکوه وجود ندارد. دبیرکل کمیسیون ملی یونسکو در ایران، 
بیان کرد: این برنامه ها آغاز راه اســت، روزی را می بینیم که تمام این کوه ها محل 
حضور گردشگران داخلی و خارجی باشــد. ایوبی خواستار معرفی هرچه بیشتر 
ظرفیت های گردشــگری و بکر منطقه هورامان از سوی مســئولان استان شد و 
گفت: اگر این منطقه به درستی معرفی و زیرساخت های لازم در آن فراهم شود به 
قطب بزرگ گردشگری کشور تبدیل خواهد شد به گونه ای که گردشگران از همه 

جهان به این نقطه سرازیر خواهند شد.

اصفهان -  مریم مومنی  
معاون فرهنگی شهردار اصفهان از بررسی لایحه 
ارتقای منزلت شهروندی در جلسه علنی شورای 

اسلامی شهر اصفهان خبر داد.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شــهرداری 
اصفهــان، »مجتبی شــاه مرادی« بــا اعلام این 
خبر گفت: اجرای طــرح منزلت شــهروندی از 
سال ۱۳9۴ از ســوی شــهرداری اصفهان آغاز 
شده و کارت منزلت شــهروندی برای ۵ درصد از 
مشمولان صادر شــده و در اختیار آنها قرار گرفته 

است.
وی افزود: در آن زمان، بازنشســتگان، جانبازان، 
معلولان، زنان سرپرســت خانوار و ســالمندان 
مشمول این طرح می شــدند و خدماتی از جمله 
اســتفاده از مراکز فرهنگی، فرهنگسراها و مراکز 
تفریحی و گردشگری به اعضای دارای کارت ارائه 

می شد. همچنین امکان اســتفاده از ۲ تراکنش 
در اتوبوس طــی هر روز به صــورت نیم بها و برای 
معلولان به صورت رایگان به دارندگان کارت، ارائه 

می شد.
شاهمرادی با اشاره به بازنگری مجدد در این طرح 
در دوره جدید مدیریت شــهری ادامه داد: پس از 
انجام این بازنگری ها، بیماران خاص دارای پرونده 
تأییدشــده از دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان به 
مشمولان طرح منزلت شهروندی اضافه شده اند. 
همچنین صدور کارت منزلت شــهروندی ویژه 
جانبازان بدون در نظر گرفتن درصد جانبازی آنها 

انجام خواهد گرفت.
رییس ســازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشــی 
شــهرداری اصفهان افزود: اســتفاده از خدمات 
اتوبوسرانی به صورت هفتگی تجمیع شده و تعداد 
تراکنش های افراد توان خــواه از ۲ تراکنش به ۴ 

تراکنش افزایش می یابد. از سوی دیگر استفاده از 
خدمات مترو به خدمات طرح منزلت شهروندی 
افزوده شده و افراد توان خواه از ۲ تراکنش رایگان 
روزانه و و سایر گروه های مشــمول از ۲ تراکنش 

نیم بهای مترو بهره مند می  شوند.
به گفته او، در طرح جدید، استفاده از استخرهای 
تحت پوشش سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی 
شهرداری اصفهان که به بخش خصوصی واگذار 
شده است و سایر استخرهای خصوصی در صورت 
انعقاد قرارداد، به ازای هر نفر، ۴ مرتبه در ســال با 

تخفیف ۵۰ درصد امکان پذیر است.
شاه مرادی با اشاره به اینکه تاکنون ۴۶ هزار و ۱۶۸ 
نفر از گروه های مشمول، کارت منزلت شهروندی 
دریافت کرده اند، گفت: پــس از چند ماه برگزاری 
جلسات کارشناســی، لایحه ارتقای طرح منزلت 
اصفهان مورد بررسی قرار می گیرد.تصویب در صحن علنی شــورای اســلامی شهر شهروندی فردا یکشنبه ۱۸ اردیبهشت ماه برای 

همدان-ذلیخاکرمی  
مدیرعامل جمعیت هلال احمر اســتان همدان به مناســبت 
یکصدمین سالگرد تاسیس جمعیت هلال احمر گفت: هفته 

سلامت با شعار یک قرن خدمت بی منت آغاز می شود.
ســنجر بیگی گفت: ۵۳۳ ماموریت امدادی از سوی ۶۴۸ تیم 
خدماتی ســال گذشــته انجام و ۵ هزار و ۱۸۵ نفر از خدمات 

بهره مند شدند.
او گفت : یک هزار و ۶۱9 برنامه آموزشــی و یــک هزار و ۶۷۰ 
محتوای آموزشی هم پارسال ارائه شده و ۲۰۰ هزار و ۱9۷ نفر 

از خدمات آموزشی هلال احمر بهره مند شدند.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان همدان گفت:در حوزه 
امور جوانان یک هزار و ۱۷۷ برنامه بشر دوستانه انجام شده که 
بیشترخدمات به منظور مقابله با بیماری کرونا بوده و ۴۶ هزار و 

۸۷۴ نفر روز در اجرای برنامه ها داوطلب بودند.
ســنجر بیگی گفت:۳۰ هــزار 9۷۴ نفر ســاعت کار خدمات 
داوطلبانه انجــام و ۲۸ هــزار و ۲۷۱ هزار خانــواده بهره مند 
شــدندوبیش از ۱۵۳ میلیون ریال ارزش خدمات داوطلبانه 

بوده که حدود به ۶ میلیارد تومان مستقیما کمک های درمانی 
و دارویی به نیازمندان شده است.

او گفت: در حوزه درمان و توانبخشــی به بیش از ۲ هزار و ۷۱۰ 
توانیاب خدمات ارائه شده است و بیش از ۶9 هزار و ۷۰۰ نفراز 
خدمات دارویی بهره مند شده اند و   ۶۰ هزار و ۴۰۰ دز واکسن 

در مراکز جمعیت هلال تزریق شده است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان همدان در ادامه گفت: 
۱۷9 خانه هــلال فعال بودند که ۸ هــزار و ۲۲۶ هزار نفر عضو 

بودند و ۳9۲ آموزش نیز در ابن مراکز ارائه شده است.
ســنجر بیگی گفت: تقارن صدســالگی جمعیت هلال احمر 
و دومین کنگره ۸ هزار شــهید سرافراز اســتان را به فال نیک 

گرفتیم و قرار است ۸ هزار خدمت ارائه شود.
به گفته او  آموزش های توانمندســازی و مهارت های زندگی 
و ترک اعتیاد، شناســایی خیرین و محرومین و ارائه آموزش 
همگانی در حوزه خودامدادی، ارائه خدمات پزشکی، دارویی و 
توانبخشی از سوی جمعیت هلال احمر را از برنامه های امسال 

به شمار می آید.

اصفهان - مریم مومنی  
کارشــناس تولید کوره های قوس الکتریکی شــرکت فولاد 
مبارکــه از رکوردشــکنی کاهش مصرف الکتــرود گرافیتی 
به میــزان ۱.۷۷ کیلوگرم بر تــن مــذاب در کوره های قوس 
الکتریکی در فروردین ماه سال جاری در شرکت فولاد مبارکه 

خبر داد.
بهنام ادیبی، کارشــناس تولید کوره های قــوس الکتریکی 
شــرکت فولاد مبارکه از رکوردشکنی کاهش مصرف الکترود 
گرافیتی به میزان ۱.۷۷ کیلوگرم بر تن مــذاب در کوره های 
قوس الکتریکی در فروردین ماه ســال جاری در شرکت فولاد 
مبارکه خبر داد. وی افــزود: در کارخانه های فولادســازی با 
کوره قوس الکتریکی، کنترل مصارف و به ویژه کنترل مصرف 
الکترود که یکی از مــواد مصرفی اســتراتژیک و گران قیمت 
محسوب می شود از اولویت بالایی برخوردار است. در شرکت 
فولاد مبارکه نیز حساسیت بسیار زیادی در خصوص مصرف 
الکترود وجود دارد و همواره تلاش می شــود از پتانسیل های 
تجهیزات و کارکنان برای کاهش مصــرف الکترود به بهترین 
شــکل ممکن بهره برداری شود. کارشــناس تولید کوره های 
قوس الکتریکی یادآور شــد: مصارف الکترود را می توان به دو 

نوع پیوسته و ناپیوسته تقسیم بندی کرد؛ در مصارف پیوسته، 
اکسیداسیون سطحی الکترودها و تصعید نوک الکترودها در 
زمان برقراری قوس الکتریکی رخ می دهد و مصارف ناپیوسته 

نیز به مصارف ناشی از شکست الکترود اطلاق می گردد.
ادیبی تصریح کرد: در فروردین مــاه ۱۴۰۱ هم زمان با همت و 
اراده مدیریت و کارکنان واحد کوره های قوس الکتریکی برای 
دســت یابی به رکوردهای تولید روزانــه و ماهیانه، به کاهش 
مصرف الکترود توجه خاصی شــد. به همیــن منظور با پایش 
مداوم شــرایط و اجرای اقدامات اصلاحی متناسب، مجموع 
مصارف پیوسته و ناپیوســته الکترود به رکورد ۱.۷۷ کیلوگرم 
بر تن مــذاب در کوره های قوس الکتریکــی کاهش پیدا کرد. 
این در حالی است که متوسط مصرف در سال ۱۴۰۰ با مجموع 
مصارف الکترود برابر با ۲.۰۱ کیلوگرم بر تن مذاب محقق شده 
بود. کارشــناس تولید کوره های قوس الکتریکــی در پایان از 
کلیه همکاران تولید و تعمیرات و دفاتر فنی تولید و تعمیرات 
که در کســب این رکورد نقش آفرینی کردند تشکر و قدردانی 
کرد و ابراز امیدواری نمود با حفظ همین شرایط، زمینه  ایجاد 
ارزش افزوده بیشــتر برای مجموعه بزرگ فولاد مبارکه رقم 

بخورد.

همدان

اصفهان

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان همدان اعلام کرد؛

آغاز شعار هفته سلامت با شعار یک قرن خدمت بی منت

ود گرافیتی در شرکت فولاد مبارکه دست یابی به کمترین میزان مصرف الکتر

کرمانشاه-حسنافخارزاده  
 بــه گفتــه مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اســتان 
کرمانشاه، هم اکنون نزدیک به 9۱۴ میلیون مترمکعب 

آب پشت سدهای کرمانشاه ذخیره داریم.
محمودرضا شــهلایی  با بیــان اینکه هم اکنون نزدیک 
بــه ۶۸ درصد ظرفیت مخازن ســدهای کرمانشــاه پرُ 
اســت، افزود: از مجموع یک میلیــارد و ۳۵۰ میلیون 
مترمکعب ظرفیت ۱۲ ســد استان کرمانشاه، نزدیک به 
9۱۴ میلیون مترمکعب آن پرُ است و حدود ۳۲ درصد 

ظرفیت خالی داریم.
وی ادامه داد: بیشترین میزان ذخیره سدهای استان نیز 

مربوط به سد گاوشان است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کرمانشاه تاکید 
کرد: اگرچه وضعیت ذخیره ســدها نســبت به ماه های 

قبــل از جمله اســفندماه که نزدیک بــه ۷۷۰ میلیون 
مترمکعب ذخیره داشتیم بهتر شده، اما هنوز هم بخش 

قابل توجهی از ظرفیت سدها خالی است.
شهلایی آورد سال آبی جاری برای سدهای استان را هم 
نزدیک بــه ۵۵۴ میلیون مترمکعب اعلام کرد و یادآور 
شــد: میزان ذخیره سدهای استان در ابتدای سال آبی 

جاری نزدیک به ۷۴۸ میلیون مترمکعب بود.
وی بــا بیان اینکه با وجود ذخیره ای که اکنون پشــت 
ســدها داریم اما نیازمند مدیریت مصرف آب هستیم، 
تاکید کرد: با توجه به کم بارشی که امسال با آن مواجه 
بودیــم و پیش رو بودن فصل گرمــا، نیازمند مدیریت 
مصــرف آب خصوصــا در بخش کشــاورزی هســتیم 
تا بتوانیم تابســتان امســال را بدون مشکل پشت سر 

بگذاریم.

 بوشهر - رضا حیدری  
سرپرست اداره کل بنادر و دریانوردی اســتان بوشهر از راه 
اندازی خط کشتیرانی بوشــهر به خارگ و بلعکس توسط 

بخش خصوصی خبر داد.
محمد شکیبی نسب سرپرست اداره کل بنادر و دریانوردی 
استان بوشهر در اینباره گفت: به منظور رفع مشکلات تردد 
و ترابری میان بوشــهر و جزیره خارگ و بــا همت و تلاش 
مسئولان اســتانی و شهرســتانی ، خط جدید کشتیرانی 
بوشهر به خارگ با فعالیت یک فروند شناور جدید ) هایان( 

توسط بخش خصوصی راه اندازی شد.
شکیبی نسب افزود: از جمله قابلیت های این شناور میتوان 
به ظرفیت حمل ۷۵ دســتگاه خودرو سبک و یا ۱۵ دستگاه 

خودرو سنگین به صورت مجزا ،
رمپ تخلیه وبارگیری در هر دو ســمت شــناور با دو ارتفاع 

متفاوت جهت انجــام عملیات تخلیه و بارگیــری در زمان 
جزر و مد، ۴۰ متر مکعب ســردخانه زیر صفــر درجه و ۵۰ 
مترمکعب ســردخانه بالای صفر درجه، فضای کافی جهت 
استقرار سرنشــینان خودروها در طول سفر برای ۱۰۰ نفر، 
قابلیت حمل انواع کالا شامل کانتینر خشک و یخچالی ، بار 
متفرقه و انواع خودرو و محموله های سنگین و حجیم اشاره 

نمود.
وی اضافه کــرد : همچنین از دیگر ویژگی های این شــناور 
میتوان به قابلیت امکان تردد در شــرایط نامناســب جوی 

وسرعت قابل قبول آن تاکید کرد.
گفتنی اســت ، در تحقق این مهم ارگانهایی چون ســتاد 
نظارت گمرکات اســتان، فرماندهی دریایانی، بخشداری 
خارک و فرمانداری شهرستان بوشهر به طور مستقیم نقش 

داشتند شد

کرمانشاه بوشهر

۳۲ درصد ظرفیت سدهای کرمانشاه خالی است خط کشتیرانی بوشهر به خارگ راه اندازی شد

معاون فرهنگی شهردار اصفهان خبر داد؛
وندی« به شورای اسلامی شهر اصفهان ح منزلت شهر ارائه لایحه ارتقای »طر
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خ خط فقر مسکن در سال ۱۴۰۱ نر
طبق اعلام وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی برآورد هزینه مســکن 
خانوار مستاجر شهرنشین روی خط فقر در سال ۱۴۰۱، نشان می دهد 
که به طور متوسط هزینه مستاجرین نزدیک به خط فقر ماهیانه حدود 
دومیلیون و ۴۵۴ هزار تومان اســت که در بالاترین نرخ در تهران ســه 
میلیون و ۸۲۲ هزار تومــان و در پایین ترین نرخ در خراســان جنوبی 
۸۳۷ هزار تومان اســت.آزاده شهاب، کارشــناس دفتر مطالعات رفاه 
اجتماعی وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در نشســتی که پیرامون 
»فقر مســکن در ایران« در محل این وزارتخانه برگزار شد به ارائه نتایج 
مطالعه ای پیرامون این موضوع پرداخت و گفت: بر اساس برنامه اسکان 
بشر سازمان ملل متحد و احصای مفاهیم مورد نظر و منطبق در ایران، 

فقر مسکن را می توان تعریف کرد.
وی افزود: بر این اساس بد مســکنی و عدم دسترسی به مسکن مقرون 
به صرفه دو شــاخص تعریف مسکن هســتند. بد مسکنی یعنی درصد 
افرادی که حداقل در یکی از ابعاد مســکن )دسترسی به آب، دسترسی 
به ســرویس بهداشــتی، مکان زندگی کافی، مســکن بادوام و امنیت 
تصدی( دچار محرومیت هســتند. عدم دسترســی به مسکن مقرون 
به صرفه نیز یعنی درصد افرادی که ســهم مســکن، بیش از ۳۰ درصد 
هزینه های آنهاســت که به طور خاص جمعیت مــورد نظر برنامه های 
حمایتی مســکن را شــامل می شوند.شــهاب در ادامه شاخص های 
اندازه گیری فقر مســکن را برشــمرد و گفت: درصد جمعیت فاقد آب 
آشامیدنی لوله کشی، درصد جمعیت فاقد حمام و سرویس بهداشتی، 
شــاخص زیربنای واحد مســکونی، شــاخص تراکم خانوار در واحد 
مسکونی، شاخص مصالح ســاختمان و عمر بنا )درصد خانوارهایی که 
در سکونتگاه بی دوام زندگی می کنند(، نسبت خانوارهای دارای سند 
مالکیت نسبت به عرصه، اعیان یا هردو، شاخص سهم مسکن در هزینه 

خانوار شهری و شاخص دسترسی به مسکن از این جمله است.

مهمترین چالش فقر مسکن در مناطق شهری و روستایی
کارشــناس دفتر مطالعات رفاه اجتماعــی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی به ارائه تصویر فقر مسکن در ایران پرداخت و گفت: مهمترین 
چالش فقر مسکن در مناطق شــهری، عدم دسترسی به مسکن مقرون 
به صرفه و مهمترین چالش فقر مسکن در مناطق روستایی، بدمسکنی 
اســت که علت اصلی آن نوع مصالح به کار رفته است. بر این اساس، نرخ 
عدم دسترسی به مســکن مقرون به صرفه در مناطق شهری ۴۹ درصد 
)۹.۵ میلیون خانوار( و نرخ بدمســکنی در مناطق روستایی ۴۰ درصد 

)۲.۴ میلیون خانوار( است.

 41 درصد خانوارهای کشور در سال 99 دچار عدم دسترسی
 به مسکن مقرون به صرفه

وی همچنین به بررسی شــاخص های فقر مسکن در دهه ۹۰ پرداخت 
و گفت: شــاخص عدم دسترســی مقرون به صرفه در ایــن بازه زمانی 
دارای روند افزایشی بوده اســت به طوری که در سال ۱۳۹۰ حدود ۳۳ 
درصد و در سال ۱۳۹۹ حدود ۴۱ درصد خانوارهای کشور دارای سهم 
مســکن بیش از ۳۰ درصد در هزینه زندگی شــان بوده اند. همچنین 
نرخ بدمسکنی )محرومیت در حداقل یکی از ابعاد مسکن( دارای روند 

نزولی بوده است.

بالاترین نرخ بدمسکنی به هرمزگان رسید 
شهاب افزود: نرخ متوسط کشوری بدمســکنی )خانوار دارای حداقل 
یک محرومیت مسکن( در کشور در سال ۱۳۹۹، ۱۹ درصد است که در 
این میان بالاترین نرخ بدمســکنی مربوط به استان هرمزگان با ۶۴.۷۵ 
درصد و پایین ترین نرخ بدمســکنی مربوط به اســتان ایــلام با ۴.۳۰ 
درصد است.وی آمار خانوارهای فاقد مســکن مقرون به صرفه در سال 
۱۳۹۹ را نیز اعلام کرد و گفت: نرخ متوســط کشوری این شاخص ۴۱ 
درصد اســت که تهران با ۸۱ درصد بالاترین نرخ و خراسان جنوبی با ۹ 
درصد پایین ترین آمار را دارد.  کارشناس دفتر مطالعات رفاه اجتماعی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامــه داد: همچنین نرخ خانوار فاقد 
مســکن مقرون به صرفه )مستاجران( در ســال ۱۳۹۹ نیز ۵۷ درصد 
است که بالاترین نرخ مربوط به تهران با ۷۹.۹ درصد و پایین ترین نرخ 

مربوط به خراسان جنوبی با ۸.۳ درصد است.
وی با بیان اینکه شاخص های فقر مســکن در خانوارهای فقیر دوبرابر 
این شــاخص ها در خانوارهای غیرفقیر اســت گفت: فقیر به خانواری 
اطلاق می شود که میزان درآمدش زیرخط فقر مطلق است. همچنین 
شــاخص های فقر مســکن در خانوارهــای زن پرســت دارای تفاوت 

معناداری نسبت به مردسرپرست است.

محروم ترین استان های کشور بر اساس شاخص های
 بخش مسکن

وی همچنین محروم ترین اســتان های کشــور بر اساس شاخص های 
بخش مســکن را نیز اعلام و اظهار کرد: محروم ترین استان های کشور 
در بخش مسکن، سیســتان و بلوچستان و کرمان هســتند که در پنج 
شاخص از شش شــاخص مورد بررسی در بخش مســکن در وضعیت 

بدتری از میانگین کشوری قرار دارند.
شهاب درباره سهم مســکن در هزینه خانوار در دهه ۹۰ نیز توضیح داد 
و اظهار کرد: روند افزایش ســهم هزینه مسکن در کشور از سال ۱۳۹۷ 
با سرعت بیشتری نســبت به سال های گذشــته افزایش یافته است و 
شرایط اقتصادی از دلایل اصلی این رخداد محســوب می شود. بر این 
اساس ســهم هزینه مسکن در ســبد هزینه خانوار در ایران حدود ۱.۷ 

برابر این نسبت در اتحادیه اروپا و منطقه یورو بوده است.

نرخ فقر در خانوارهای مستاجر شهری و روستایی
کارشــناس دفتر مطالعات رفاه اجتماعــی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی آماری از مســتاجران در ســال ۹۹ ارائه کــرد و گفت: آمار 
متوسط کشوری مســتاجران ۱۹ درصد اســت؛ تهران با ۲۹.۳ درصد 
بیشترین میزان مســتاجر و آذربایجان شــرقی با ۷.۴ درصد کمترین 
میزان مستاجران را داراست. درصد خانوار مســتاجر با هزینه مسکن 
بیش از ۳۰ درصد در بخش روســتایی ۶ درصد و در بخش شهری ۹۴ 
درصد است. همچنین نرخ فقر در خانوار مستاجر در بخش شهری ۲۷ و 

در بخش روستایی ۱۷ درصد است.
وی ادامه داد: درصد خانوار مســتاجر شهری دارای هزینه مسکن بیش 
از ۳۰ درصد در سبد هزینه خانوار در سال ۱۳۹۹ مبین آن است که نرخ 
متوسط در مناطق شهری ۵۹ درصد است که در بالاترین و پایین ترین 

نرخ خود، در تهران ۸۰.۴ و در خراسان جنوبی ۹ درصد است.
شهاب با اشــاره به اینکه مقایســه شــاخص های رفاهی مستاجران و 
غیرمستاجران با متوسط کل کشور در ســال ۱۳۹۹ نشان می دهد که 
مســتاجران جهت برطرف کردن نیاز سرپناه از ســایر هزینه ها و لذت 
های زندگی می کاهند و در معرض آســیب پذیری بیشتری در جامعه 
هســتند گفت: در دهه ۹۰ سهم هزینه مســکن در هزینه خانوار گروه 
مستاجران همواره بالاتر از غیرمستاجران )۱.۱۳ برابر( است. با بررسی 
شاخص های فقر مســکن می توان گفت که مشــکل اصلی مستاجران 
عدم دسترسی به مسکن مقرون به صرفه اســت.وی همچنین به روند 
شناســایی گروه جمعیتی آســیب پذیر مســتاجران در سال ۱۳۹۹ 
پرداخت و عنوان کرد: برآورد هزینه مسکن خانوار مستاجر شهرنشین 
روی خط فقر در سال ۱۴۰۱، نشــان می دهد که به طور متوسط هزینه 
مســتاجرین نزدیک به خط فقر ماهیانه حدود دومیلیون و ۴۵۴ هزار 
تومان است که در بالاترین نرخ در تهران سه میلیون و ۸۲۲ هزار تومان 

و در پایین ترین نرخ در خراسان جنوبی ۸۳۷ هزار تومان است.

رئیس انجمن کشتیرانی:
ونا عامل اصلی  وسیه-اوکراین و کر جنگ ر

افزایش کرایه حمل دریایی
رئیس انجمن کشتیرانی معتقد اســت: علی رغم به وجود آمدن فرصت 
مناسب تحریم بنادر و کشــتیرانی روسیه، نتوانســتیم از این ظرفیت 
برای توســعه ترانزیت از زیرســاخت های حمل و نقلی ایران استفاده 
کنیم. اخیراً رســتم قاســمی برای مذاکره با روس ها و احیای کریدور 
شمال-جنوب به مســکو ســفر کرده بود که تفاهم نامه هایی میان دو 
کشور در این خصوص به امضا رسید.به گفته بســیاری از کارشناسان 
اقتصادی، فرصت تحریم بنادر روسیه در پی جنگ این کشور با اوکراین 

می تواند برای توسعه ترانزیت از ایران مورد استفاده قرار گیرد.
اما شنیده ها حاکی اســت با وجود تحریم شــدن چند بندر روسیه در 
دریای سیاه، برخی کشورهای حاشیه این دریا در حال جایگزینی بنادر 
خود با بنادر تحریم شده روسیه جهت پذیرش و اعزام کشتی ها هستند 

که می تواند به معنی دور خوردن ایران از فرصت به وجود آمده باشد.
از ســوی دیگر اخیراً ســتاد تنظیم بازار مصوبه افزایــش ۴۵ درصدی 
تعرفه های بندری را به سازمان بنادر و دریانوردی ابلاغ کرده که اگرچه 
در مجموع هزینه های تمام شــده کالا اثر چندانی ندارد، اما به هر حال 
یکی از آیتم های افزایش قیمت تمام شــده کالاهای وارداتی می تواند 
باشد.جلیل جلالی فر عضو هیئت رئیســه اتاق مشترک ایران و روسیه 
در خصوص افزایــش تعرفه های بندری و همچنیــن کرایه حمل ریلی 
گفته است: پس از جنگ روسیه-اوکراین، روس ها خواهان خرید مواد 
شــوینده از ایران بودند اما به دلیل بالا بودن تعرفه های بندری و ریلی، 
امکان اســتفاده از حمل و نقل دریایی و ریلی برای صادرات محصولات 

ایرانی به روسیه فراهم نشد.
روزبه مختاری رئیــس هیئت مدیــره انجمن کشــتیرانی و خدمات 
وابســته، علت افزایش کرایه حمل دریایی در دنیا، ۳ آیتم مهم اســت 
که باید هر ۳ را در کنار یکدیگــر در نظر بگیریم؛ آیتــم اول با توجه به 
جنگ روسیه و اوکراین، کمبود کشتی های روســی در دنیا با توجه به 
تحریم های اروپا و آمریکاست که سبب شــده تا کشتی های روسی در 
این مناطق نتوانند تردد کنند. به همین دلیل تعدادی از کشــتی های 
روسی از ناوگان حمل و نقل بین الملل خارج شده اند که کمبود ناوگان 

روسی تأثیر مستقیم روی افزایش کرایه حمل کالا داشته است.
وی افزود: آیتم دوم افزایش نرخ سوخت کشتی ها در پی افزایش قیمت 
نفت پس از جنگ روســیه و اوکراین بوده است از آنجایی که ۴۰ درصد 
هزینه های یک کشــتی را سوخت آن تشــکیل می دهد، لذا با افزایش 

قیمت سوخت کشتی ها، افزایش کرایه حمل دریایی هم رخ داده است.

مشکلات بنادر چین به افزایش کرایه حمل دریایی کالا دامن زده
رئیس هیئت مدیره انجمن کشــتیرانی آیتم ســوم را مشکلات فعلی 
بنادر چین دانست و ادامه داد: این مشکلات به خاطر سخت گیری های 
چینی ها در موضوع کروناســت و به کمبود ناوگان یا مشکلات تخلیه و 
بارگیری در بنادر این کشور برمی گردد که به گرانی صنعت کشتیرانی 
دنیا دامن زده است. به این صورت که معطلی کشتی ها در بنادر چین به 
کاهش سرعت ترددها می انجامد و تقاضا بیش از عرضه می شود که این 
موضوع نیز باز عاملی برای افزایش کرایه حمل است؛ این اتفاق در اوایل 

کرونا در بنادر آمریکا رخ داده بود.

 افزایش تعرفه بنادر بر گرانی کالاهای وارداتی تأثیر 
مستقیم دارد

وی درباره تأثیر افزایش تعرفه های بندری که اخیراً از ســوی ســازمان 
بنادر و دریانوردی اعمال شــده، بر قیمت تمام شــده کالا و هزینه های 
شرکت های کشــتیرانی و فورواردی خاطرنشــان کرد: ما دو نوع تعرفه 
ریالــی و دلاری در بنادر ایران داریــم؛ تعرفه های دلاری مســتقیماً بر 
هزینه های کشــتی و کانتینر مترتب می شــود و تعرفه هــای ریالی بر 
هزینه های بندری و صاحبان کالا می افزاید. با توجه به افزایش تعرفه های 
ریالی بنادر کشــور که اخیراً داشــته ایم ولی در هزینه هــای دلاری این 
افزایش تعرفه ها اعمال نشــده، لذا تأثیری بر افزایش کرایه حمل نداشته 
اســت؛ اما افزایش تعرفه های ریالی به افزایش هزینه های ترخیص کالا 

منجر شده که قطعاً باعث بیشتر شدن قیمت تمام شده کالا می شود.

 افزایش 4۵ درصدی تعرفه های بندری با تورم عمومی
 برابر است

مختاری یادآور شــد: البته اگر هزینه های مضاعفی چون بالا بودن نرخ 
تورم عمومی و نرخ تسعیر ارز را در نظر بگیریم، می بینیم که سازمان بنادر 
برای جبران هزینه های خود، چاره ای جز افزایش تعرفه ها ندارد. افزایش 
۴۵ درصدی تعرفه های سازمان بنادر با توجه به تورم عمومی حدود ۴۰ 

درصدی که اخیراً مرکز آمار اعلام کرده، رقم غیر معقولی نیست.

فرصت ها و بازارهایی که در سال های اخیر از دست دادیم
وی در خصــوص عدم اســتفاده از فرصت به وجود آمده برای توســعه 
ترانزیت ایران در پی تحریم بنادر روســیه پس از جنگ این کشــور با 
اوکراین اظهــار کرد: ما پیــش از این هم فرصت های زیادی از دســت 
داده بودیم از جمله پس از جنگ افغانســتان، فرصتی که برای ترانزیت 
ایران در دوره جنگ آذربایجان-ارمنســتان از دست دادیم، همچنین 
بازار خوبی در زمان ایجاد کشــورهای حوزه CIS برای ما ایجاد شــد 
و در آن زمان )دهــه ۷۰( این فرصت را از دســت دادیم، فرصت تحریم 
قطر از ســوی برخی کشورهای عربی و حاشــیه جنوبی خلیج فارس از 
دست رفت، بازار عراق را از دســت دادیم؛ اینها در حالی است که مزیت 
جغرافیایی ترانزیت و فرصت صادرات کالا به بازارهای منطقه ای، یکی 

از اصلی ترین مزایای حمل و نقلی کشور است.

 عزم راسخی برای راه اندازی کریدور شمال-جنوب 
دیده نمی شود

رئیس هیئت مدیره انجمن کشــتیرانی و خدمات وابســته ادامه داد: 
موضوع کریدور شمال-جنوب را ســال ها پیگیری کرده ایم و با ۳ کشور 
اصلی ایجاد کننده این کریدور شــمال ایران روسیه و هند بارها مذاکره 
کرده ایم؛ به تدریج کشورهای حوزه CIS و آسیای میانه به این کریدور 
پیوســتند، اما هر بار بهانه ای برای عدم راه انــدازی این کریدور وجود 
داشته است. این در حالی است که بخش خصوصی ما توانایی راه اندازی 

این کریدور را دارد.
وی افزود: با توجه به جنگ روســیه-اوکراین، فرصــت مجددی برای 
راه اندازی این کریدور پیدا شده اســت. اگر این اتفاق نیفتد، باید برای 
همیشــه با این کریدور خداحافظی کرد؛ کریدور شــمال-جنوب کم 
هزینه ترین و با حداقل فاصله زمانی حمل و نقلی در دنیاست اما به دلیل 
عدم یکپارچگی لجستیک در کشور، به نظر می رسد عزم راسخی برای 

ایجاد کریدور حمل و نقلی که به سود منافع کشور است، وجود ندارد.

 روزنامه سراسری صبح ایران
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نرخ سود ۵ درصد بیشتر شد

وام ودیعه مسکن ۱۰ میلیون تومان آب رفت!

برهان محمودی   در حالی که وام ودیعه مسکن 
در سال گذشته با ســقف ۷۰ میلیون تومان و نرخ 
سود ۱۳ درصد اعطا می شد امسال با کاهش ۱۰ 
میلیون تومانی و نرخ ســود ۱۸ درصدی داده می 

شود.
 معاونــت مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرسازی از تصویب اعطای تســهیلات ودیعه 
مسکن در شــورای پول و اعتبار با سقف های ۶۰، 

۴۵ و ۳۵ میلیون تومانی در سال جاری خبر داد.
بانک مرکزی امروز این مصوبه را همراه با سهمیه 

هر بانک و نرخ سود آن به شبکه بانکی ابلاغ کرد.
بر این اساس نرخ ســود این تسهیلات ۱۸ درصد، 
بازپرداخت ۵ ساله و برای تهران ۶۰، کلانشهرها 
و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر ۴۵ و سایر مناطق 
شــهری ۳۵ میلیون تومان در نظر گرفته شــده 

است.
متقاضیان دریافت این تســهیلات باید به سامانه 
مسکن حمایتی وزارت راه و شهرسازی مراجعه و 
پس از تأیید شدن آنها و معرفی شأن به بانک مورد 
نظر متقاضی، جهت دریافت تســهیلات به شعبه 

اعلامی مراجعه کنند.

وام ودیعه در قانون بودجه امسال: 4۰ هزار 
میلیارد تومان

بر اساس جزو ۲ بند »د« تبصره ۱۶ قانون بودجه 
ســال جاری بانک ها مکلف به اعطای تسهیلات 
ودیعه مســکن تا ســقف ۴۰ هزار میلیارد تومان 

شده اند.
در این قانون، شورای پول و اعتبار مسئول تدوین 

جزئیات و تعیین سهمیه هر بانک شده است.
سقف کلی این تسهیلات ۴۰ هزار میلیارد تومان 

خواهد بود.
سهمیه هر بانک به شرح زیر است:
بانک مسکن ۷ هزار میلیارد تومان

بانک ملی ۳ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان
بانک سپه ۲ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان

پست بانک ۲۶۰ میلیارد تومان
بانک صادرات ۴ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان

بانک تجارت ۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان
بانک ملت ۴ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان
بانک رفاه ۲ هزار و ۱۵۰ میلیارد تومان
بانک کارآفرین ۱,۳۰۰ میلیارد تومان

بانک سامان ۱,۳۰۰ میلیارد تومان
بانک اقتصاد نوین ۱,۵۷۰ میلیارد تومان

بانک پارسیان ۷۲۰ میلیارد تومان
بانک پاسارگاد ۲ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان

بانک سینا ۴۶۰ میلیارد تومان
بانک آینده ۱,۳۰۰ میلیارد تومان

بانک شهر ۳۷۰ میلیارد تومان
بانک گردشگری ۱۳۰ میلیارد تومان
بانک ایران زمین ۱۰۰ میلیارد تومان
بانک خاورمیانه ۴۳۰ میلیارد تومان

مؤسسه اعتباری ملل ۲۱۰ میلیارد تومان
مجموع: ۴۰ هزار میلیارد تومان

شرایط تسهیلات ودیعه مسکن برای سال ۱۴۰۱ 
در حالی اســت که در سال گذشته ســتاد ملی 
مقابله با کرونا سقف این تســهیلات برای تهران، 
کلانشــهرها و شــهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر و 
همچنین سایر مناطق شهری را به ترتیب ۷۰، ۴۰ 

و ۲۵ میلیون تومان تعیین کرده بود.
بنابراین سقف این وام در سال جاری برای تهران 
۱۰ میلیون تومان کمتر شده اما برای کلانشهرها 
و ســایر شــهرها به ترتیب ۵ و ۱۰ میلیون تومان 
افزایش داشــته اســت؛ ضمن اینکه بودجه این 
تسهیلات در سال گذشته ۱۰ هزار میلیارد تومان 
بود که برای سال جاری به ۴۰ هزار میلیارد تومان 

افزایش یافته است.
نرخ سود تسهیلات ودیعه مســکن در سال های 
۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ ۱۳ درصد و در ســال جاری ۱۸ 
درصد اســت. اما مدت زمان بازپرداخت این وام 
مانند دوره های گذشــته، ۵ ســاله در نظر گرفته 

شده است.

رقم اقساط وام ودیعه مسکن
رقم اقســاط این تســهیلات برای مســتأجران 
تهرانــی )وام ۶۰ میلیون تومانی( یــک ملیون و 

۵۲۳ هزالر و ۶۰۰ تومان اســت؛ تهرانی ها باید در 
پایان سال پنجم ۹۱ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان به 

بانک های عامل بازپس بدهند.
مبلغ اقســاط این تســهیلات برای مستأجران 
ساکن کلانشهرها و شــهرهای بالای ۲۰۰ هزار 
نفر یک میلیون و ۱۴۲ هزار و ۷۰۰ تومان اســت 
و دریافت کنندگان این تســهیلات باید در پایان 
سال پنجم ۶۸ میلیون و ۵۶۲ هزار تومان به بانک 

عامل بازپس بدهند.
مستأجران ســاکن سایر مناطق شــهری که وام 
ودیعه دریافت می کنند، می بایست ماهانه ۸۸۸ 
هزار و ۷۷۰ تومان قسط بدهند و کل مبلغی که در 
پایان سال پنجم تسویه خواهند کرد ۵۳ میلیون 

و ۳۲۶ هزار تومان است.

عضو هیئت مدیره اتحادیه املاک: 
وام ۶۰ میلیونی کمکی به مستأجران 

تهرانی نمی کند
سعید لطفی عضو هیئت مدیره اتحادیه مشاوران 
املاک اســتان تهران در گفت وگو با خبرنگار مهر 
درباره تسهیلات ودیعه مسکن اظهار کرد: اعطای 
این تســهیلات کمــک چندانی به مســتأجران 

نخواهد کرد.
وی ادامه داد: سال گذشته سقف این وام در تهران 
۷۰ میلیون تومان بود و اجاره بها رشــد چندانی 
مانند سال جاری نداشت؛ باز ای این حال وام ۷۰ 
میلیون تومانی در بسیاری از واحدها کمکی برای 
مستأجر نبود؛ اما امســال که اجاره بها ۴۸ درصد 
رشد داشته، به جای آنکه ســقف این وام افزایش 

یابد، ۱۰ میلیون تومان کمتر شده است.
لطفی گفــت: بانک ها موانــع زیادی بر ســر راه 
متقاضیان و مســتأجران برای دریافت وام ودیعه 
مسکن گذاشته بودند و ســنگ اندازی می کردند 
به عنــوان مثــال در خصوص ضمانــت این وام، 
ایرادهایی همچون رســمی بودن، غیر بازنشسته 
بودن، دارا بودن گردش حســاب و امثال اینها از 
سوی بانک ها مطالبه می شــد که برای بسیاری از 
متقاضیان تأمین چنین ضمانت هایی سخت بود. 

کشتیمسکن
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پایگاه تحلیلی پایگاه خبری

آنلاین

موضوع مناقصه: رفع نواقص و اصلاح عبور عرضی های آسیب دیده در منطقه الموت 
)شماره مناقصه:30-1400(  )تجدید( 

شرکت گاز استان قزوین درنظر دارد تجدید مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )فشرده( پروژه رفع نواقص و اصلاح عبور عرضی های 
آسیب دیده در منطقه الموت  به شماره )۲۰۰1۰9133۵۰۰۰۰13( را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل 
برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه الکترونیکی دولت 

)ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 
گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 14۰1/۰۲/1۸ می باشد . 

- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: تا پایان وقت اداري روز شنبه )ساعت: 1۶:۰۰( مورخ 14۰1/۰۲/۲4
- مهلت زمانی ارسال پیشنهادات: تا ساعت 19:۰۰روز یکشنبه مورخ 14۰1/۰3/۰۸.

- زمان و محل بازگشایي پاکات ارزیابی کیفی : روز دو شنبه ساعت 9:۰۰ مورخ 14۰1/۰3/۰9 -سالن جلسات ساختمان مرکزی.
- زمان و محل بازگشایي پاکات مناقصه )الف و ب و ج(: روز سه شنبه ساعت 1۰:۰۰ مورخ 14۰1/۰3/17 -سالن جلسات ساختمان مرکزی.

-شرایط مناقصه گران:
1-1 : داشتن شخصیت حقوقي 

۲-1 : داشتن گواهینامه صلاحیت پیمانکاري معتبر با رتبه ۵ یا بالاتر در رشته تاسیسات و تجهیزات و یا داشتن گواهینامه صلاحیت پیمانکاري معتبر با رتبه ۵ 
یا بالاتر در رشته نفت و گاز از سازمان مدیریت و برنامه ریزي کشور )سازمان برنامه و بودجه کشور(.

3-1 : ارایه تصویر گواهینامه ایمنی کار از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
4-1 : داشتن ظرفیت آزاد ارجاع کار حداقل معادل مبلغ 7.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال در یکی از رشته های ذکر شده در بند 1-۲ . 

- تضمیـن شرکت در فرآیند ارجاع کار: طبق مصوبه شماره 1۲34۰۲/ت ۵۰۶۵9 ه مور خ 1394/۰9/۲۲ هیأت وزیران به مبلغ 3۵۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال.
- محل تامین اعتبار: منابع داخلی

-قیمتهای پیشنهادی مناقصه گران می بایست متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارایه گردد.
-به این پیمان مطابق آیین نامه تضمین معاملات دولتي، مصوبه هیات وزیران به شماره 1۲34۰۲/ت ۵۰۶۵9 ه  مورخ 1394/۰9/۲۲، پیش پرداخت معادل %1۵ 

مبلغ اولیه پیمان تعلق خواهد گرفت.
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :  مرکز تماس :  14۵۶  دفتر ثبت نام : ۸۸9۶9737 و ۸۵1937۶۸

کد اقتصادی شرکت گاز استان قزوین : 4111171۸۸779 شناسه ملی شرکت گاز استان قزوین: 1۰1۰1۸917۶۲ 
از شرکت های واجد صلاحیت دعوت می شود به منظور دریافت اطلاعات تکمیلی به نشانی www.nigc-qazvin.ir و یا پایگاه اطلاع رسانی مناقصات 

)http://iets.mporg.ir( مراجعه نمایند.
روابط عمومی شرکت گاز استان قزوینتاریخ انتشار نوبت اول :  14۰1/۰۲/1۸    تاریخ انتشار نوبت دوم : 14۰1/۰۲/19

شرکت گاز استان قزوین

نوبت دوم شناسه آگهی         1306840


